
روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

شفاف سازی، کسب و کارهای واقعی را نگران نمی کند
مجیدرضا حریری/ فعال اقتصادی

بازار کســب و کار ایران این روزها تحت فشارهای مختلفی قرار گرفته  است. آنچه کسب 
و کار را از رونق می اندازد فشــار مالیاتی نیســت؛ به  این معنا که فشار مالیاتی نمی تواند 
صاحبان شناسنامه دار کســب و کار را  از بازار کار فراری دهد. امکان »گسترش پایه های 
مالیاتی« موضوعی اســت که دولت با توســل به  آن می تواند با وجود کاهش بار مالیاتی 
از دوش صاحبان کســب و کار،  تأمین بودجه خود را نیز به این واسطه دنبال کند. قطعاً 
افزایش  درآمدهای مالیاتی تنها دلیل تعطیلی بنگاه های تولیدی و کسب وکارهای  اقتصادی 
نیســت، چرا که عوامل متعدد دست و پا گیر دیگری تولید را  تحت فشار قرار داده است. 
در چنین وضعیت اقتصادی انتظار می رود  دولت با گســترش پایه های مالیاتی به معنای 
افزایش تعداد افراد  مالیات دهنده اعم از حقیقی یا حقوقی تأمین مالی داشته باشد. تغییر یا 
اصلاح سیستم مالیاتی کشور از جمله موضوعاتی است که اگر  با دقت و جدیت دنبال شود 
و اصل شفاف سازی درآن لحاظ شود بودجه  قابل توجهی را نصیب دولت می کند. با توجه 
به اینکه بخش عظیمی از  اقتصاد دولتی است، میزان مالیات شرکت های دولتی براساس 
آمارها  بسیار ناچیز و غیرواقعی است. بخش بزرگی از اقتصاد کشور تحت  اشراف نهادهایی 
اســت که به طور مستقیم و شــفاف مالیات پرداخت  نمی کنند، هر چند آمارهای آن ها 
ادعای پرداخت مالیات را دارد؛ اما  بی توجهی به تفکیک مالیاتی نشان دهنده سوءاستفاده از 
شفافیت مالیاتی  دنبال شده دراین نهادهاست. تفکیک چگونگی پرداخت مالیاتی است که 
 مشخص کننده میزان مالیات بردرآمد، ارزش افزوده یا مالیات های تکلیفی  حقوق و دستمزد 
کارگران و کارمندان خواهد بود، بنابراین عدم شفافیت  در حوزه مالیاتی موجب می شود 
که از زاویه های مختلفی به این  موضوع نگریسته شود. آنچه دولت در بحران تحریم اقتصاد 
باید بدان توجه کند بازگشت به  سمت دلالان و فراریان مالیاتی است. فشار به فعالیت ها و 
بنگاه هایی که  تا امروز مالیات پرداخت کرده اند روش صحیح و منطقی در رکود  اقتصادی 
به شمار نمی رود. بی تردید اگر بنگاه دار و صاحب کسب و  کاری به دلیل فرار مالیاتی کسب 
و کار خود را تعطیل کند باید به  کارآفرین و صاحب کار بودن وی شک کرد؛ چرا که همه 
مشــکلات  فضای کسب و کار ما در بخش مالیات نیست. وجود مقررات دست و پا  گیر و 
بی ثباتی اقتصادی موضوعاتی است که تمرکز بر آن از تمرکز بر  مالیات، حل کننده بسیاری 
از مشکلات کسب و کار خواهد بود. نباید با  متمرکز شدن بر موضوع مالیات از  فضای اصلی 
مطالبه بهبود شرایط  و فضای کسب وکار دور شویم؛ چرا که حساب و کتاب فعال اقتصادی 
 شناسنامه دار روشن است و براساس میزان سوددهی مالیات پرداخت  می کند. هر چند در 
سیستم مالیاتی ما شاهد رفتارهای ناعادلانه و   فشارهای مضاعفی به صاحبان کسب وکار 
هستیم؛ بنابراین شفاف سازی  حساب ها صاحبان کسب و کارهای واقعی را هیچ گاه نگران 
پرداخت  مالیات نمی کند. کاهش قوانین و مقررات دســت و پاگیر و بروکراسی  حاکم بر 
فضای اداری کشور؛ ناامنی اقتصادی و عدم احترام به مالکیت  مهم ترین مؤلفه هایی است 
که قبل از موضوع پرداخت مالیات، فضای  کســب و کار ایران را تحت تأثیرات منفی قرار 

داده است. 
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نگاه روز

دکتر ســعید نمکی وزیر بهداشت ضمن 
اشاره به مطالبات وزارت  بهداشت از تامین 
اجتماعــی و پرداخــت تدریجی معوقات 
مراکز درمانی،  در عین حال گفت: چنانچه 
شرایط اقتصادی کشور با این آهنگ پیش 
 رود، سال ۹۹ سال سخت تری خواهد بود 
و بنده نیز به عنوان مدیر  ارشد مجموعه، 
به گونه ای عمــل خواهم کرد که منطبق 
با جیــب مملکت  باشــد و مطمئنم که 
مردم چنانچه بی عدالتی مشاهده نکنند، 

صبوری  خواهند کرد. 
نمکی در جلســه شــورای عالــی نظام 
پرســتاری، بــا بیــان اینکه پرســتاران 
 همکارانی وفادار و مردم دوســت هستند 
علیرغم طولانــی شــدن  معوقات  کــه 
دریافتی، به جــز نگاه مهربان، به بیماران 
ننگریســتند، بیان کرد:  خوشــبختانه در 
دوره فعلی شــورای عالی نظام پرستاری، 
اندیشه های  پخته و کارآزموده ای دورهم 
جمع شــده اند که حضور آنها برای بنده 
که  با نگاه استمداد از سازمان های مردم 
نهاد بــه این عرصه پای گذارده ام،  کمک 

موثری خواهد بود. 
وی افــزود: یکی از خســران های عظیم 
ملی ما، ضمن احترام به جامعه  پزشــکی، 
این است که برای ســایر کادر بهداشتی 
و درمانی مملکت به  عنوان ســتون های 
اصلــی خدمت، هویت مســتقلی تعریف 

نکرده ایم. 
نمکی ادامــه داد: از بهورز کــه در خانه 
بهداشــت به عنوان ســرباز خط  مقدم، 
تا پرســتار که چنانچه نباشــد، کارکرد 
بیمارســتان ها و نظام درمان  لنگ است، 
باید دارای شــخصیت و هویت مســتقل 
باشــند. در کنار اینها،  داروسازان، ماماها 
و حتی پرسنل اداری، مالی بیمارستان ها 
و نظام  ســلامت نیز باید هویت مستقل 
داشته باشند، نباید تصور شود که هویت 
 اینها صرفا وابســته بــه فعالیت همکاران 
پزشــک اســت. تمامی کادر  بهداشت و 
درمــان باید احســاس هویــت حرفه ای 
مستقل و غیروابســته به  دیگران داشته 
باشند؛ این موضوع اولین گامی است که 
باید در نظام  ارائه خدمت مملکت برداریم. 

ë  ضرورت جامعه محور کردن نظام
آموزش پرستاری

وزیر بهداشــت درخصوص نظام آموزش 
پرستاری، گفت: نگاه ما در  آموزش پرستار 
مملکت آمــوزش بر مبنای بیمارســتان 
است. معتقدم در  حوزه پرستاری بیش از 
ســایر حوزه ها باید به سراغ جامعه محور 
کردن  نظام آموزش پرستاری برویم. باید 
پرســتارانی تربیت کنیم که چند ویژگی 
 داشــته باشــند؛ اولا اینکــه ماهرترین و 
زبده ترین فرد در نظام ارائه خدمت  باشند؛ 
چراکه اولین تماس بیمار در مواقع بحرانی 
بیماری، با آنهاست.  چنانچه پرستار نتواند 
اولین برخورد با پریشــان حالی بیمار را 
مدیریت  کند، ممکن است پروسه درمان با 
مشکل مواجه شود. دوم اینکه،  پرستاران 
بدانند فقط برای کنار تخت بیمار آن هم 

در بیمارستان تربیت  نشده است. 
وی گفت: پرســتاری که امــروز تربیت 
می شــود، پرستاری نیســت که در  نظام 
ارائــه خدمت از آن حــرف می زنیم؛ این 
پرستار قابلیت های  محدودی دارد. یکی 
از راه هــای اثبــات وجود پرســتار ماهر 
کارآزموده  موثر، این است که مهارت های 
غیرپرستاری را بیشتر فراگیرد تا به  عنوان 
عنصر موثر، در جایگاه های مختلف نظام 

ارائه خدمت فعالیت  کند. 
وی افزود: نکته سوم این است که ما برای 
مدیریت نظام سلامت هرگز  به پرستاران 
فکــر نکرده ایم. درحالیکــه یکی از زبده 
ترین افرادی که می  توانند نظام سلامت 
را مدیریت کنند، پرســتاران هستند. به 
همین دلیل،  phd  هایی که تربیت کردیم 
بیکار مانده اند و چنانچه دانشــکده های 
 پرستاری این فارغ التحصیلان را به عنوان 
اعضای هیات علمی  نپذیرنــد، این افراد 
نه پرســتاران لیسانسه ای هستند که در 
بیمارستان کنار  تخت بیمار خدمت ارائه 
دهند، نه جایگاه دیگری برای آنها تعریف 
شده  اســت و این موضوع یکی از نقصان 
هــای امر آموزش پرســتاری  محســوب 
می شود. چراکه پرستار  phd  تربیت نکرده 
ایم که بتواند  مدیریت نظام ارائه خدمت را 
برعهده گیرد. درحالیکه این جایگاه بسیار 
 موثر و مفیدی اســت و باید در ســاختار 

آموزشی به این سمت و سو  برویم. 
وی درخصوص نظــام پرداخت نیز بیان 
کرد: ما در نظام پرداخت،  همواره پرستار 

را به عنوان گیرنده قسمتی از وجهی که 
طبیــب در محل  ارائه خدمت به دســت 
آورده است، تلقی می کنیم. این تفکر ما 
را دچار  فقدان هویت حرفه ای کرده است 
که باید ترمیم شود. زمانی که در  سازمان 
برنامــه و بودجــه بوده و بعد بــه وزارت 
بهداشــت آمدم، همواره  خواستار اصلاح 
نظام پرداخت فعلی بودم و تاکید داشتم 
  DRG  که حداقل به  سمت نظام پرداخت
برویم تا گروه هــای ارائه دهنده خدمت، 

 احساس هویت کنند. 
نمکی با تاکید براینکه ســامانه قاصدک 
طرحــی ناموفــق، ناعادلانــه و به  لحاظ 
اقتصادی غیرمنطقی اســت، تصریح کرد: 
پیشــنهاد می کنم، شــورای  عالی نظام 
پرستاری با همکاری دکتر حضرتی، دکتر 
حریرچی و کمک  های معاونت توســعه 
وزارت بهداشــت، تیمی تشــکیل دهند 
تا به چند نکته  در مــورد نظام پرداخت، 
بپردازیم؛ اول اینکــه، چگونه می توانیم 
مدلی  طراحی کنیم که عادلانه باشد، دوم 
اینکه، رضایتمنــدی ایجاد کند و از  همه 
مهمتر، با شرایط کنونی اقتصادی مملکت 

سازگار باشد. 
پرســتاری،  معوقــات  درخصــوص  وی 
خاطرنشان کرد: در مقطعی،  ساختار نظام 
اقتصاد ســلامت کشور برهم خورد. یعنی 
به شــیوه ای از  مطالبات دامن زدیم که 
با بضاعت های اقتصادی کشــور متناسب 
نبود و  این موضوع در ســال ۹۲ و بعداز 
اجرای طرح تحول ســلامت بــا افزایش 
 هزینه های سازمان های بیمه گر آغاز شد. 

ë  در پرداخت معوقات، پرستاران
در اولویت هستند

وی ادامــه داد: در حال حاضر با پیگیری 
هایی کــه صورت گرفتــه،  مطالبات ۱۰ 
هزار میلیارد تومانی ما از ســازمان تامین 
اجتماعی، به ۵  هزار میلیارد تومان رسیده 
که به تدریج در حــال پرداخت معوقات 
هســتیم  و در این زمینه پرســتاران در 
اولویت هســتند. چراکه پرستاران، همان 
 قشــری هســتند که با ۱۸ ماه معوقه، به 
کار خــود ادامه داده اند و در هیات  دولت 
نیز، همواره از منش و شخصیت آنها دفاع 

کرده ام. 
وزیر بهداشــت بیان کــرد: البته در این 
میان، برخی دانشگاه ها خوب  عمل کردند 
و از درآمدهای اختصاصی شان دستمزد 
پرستاران را  پرداخت کرده اند. برخی دیگر 
تاحدودی و برخی دیگر انگار نه انگار  که 
پرســتاران نیز در مجموعه، حقی دارند و 
با بهانه هایی از جملــه اینکه  این نیروها 
شرکتی یا قراردادی هستند، ضعیف کشی 

می کنند. 

آنچه باعث طغیان اجتماعی می شــود، 
احساس بی عدالتی است

نمکــی اظهــار کــرد: چنانچه شــرایط 
اقتصادی کشــور با این آهنگ پیش  رود، 
سال ۹۹ سال ســخت تری خواهد بود و 
بنده نیز به عنوان مدیر  ارشــد مجموعه، 
بــه گونه ای عمل خواهم کرد که منطبق 
با جیــب مملکت  باشــد و مطمئنم که 
مردم چنانچه بی عدالتی مشاهده نکنند، 
صبوری  خواهند کرد. آنچه باعث طغیان 
اجتماعی می شود، احساس تبعیض و بی 

 عدالتی است. 

وزیر بهداشت درخصوص جایگاه بهیاران، 
عنوان کرد: وظیفه  وزیربهداشــت، تامین 
نیروی انســانی کنار تخت بیمار و تامین 
ســلامت  مردم است و اصراری نیست که 
این فرد بهیار یا پرستار باشد، این  موضوع 
را بایــد مدیریت کنید. اما ایــن نکته را 
رعایت کنید که همانطور  که پرســتاران 
برای خود خواســتار شــخصیت و هویت 
ســازمانی مستقل  هســتند، بهیاران نیز 
همین انتظار را دارند، اما به کارگیری این 
نیروها  برعهده شــما است و شورای عالی 
باید مدلی طراحی کند که این  موضوعات 

را مدیریت کند. 
ë  ضرورت طراحی مدل های ملی

در حوزه استاندارد نیروی انسانی
نمکــی درخصــوص اســتاندارد نیروی 
انســانی، گفت: اینکه برخــی  الگوهایی 
جهانی برداشــته شده و در کشور تعریف 
مــی شــود، پذیرفتنی  نیســت، بلکه ما 
نیازمند مدل های ملی هستیم. استاندارد 
نیروی انســانی  باید برحسب نوع خدمت، 
تعریف شــود. نیروی انسانی ما متناسب 
با  تخت توزیع شده اســت و این درست 
نیســت، بلکه باید متناسب با نوع  خدمت 

این اقدام صورت گیرد. 
وزیر بهداشــت درخصوص مجوز نیروی 
انســانی، بیان کرد: مجوز  اســتخدام ۱۰ 
هزار نیرو داده شــد که قــرار بود ۸ تا ۹ 
هزار نیرو به  پرستاران اختصاص یابد، اما 
این موضوع منجر به ایجاد شــکاف و بی 
 عدالتی بین نیروهای بهداشتی و درمانی 
می شد. اما باید این خبر را  اعلام کنم که 
به زودی، مجوز استخدام ۱۰ هزار نیروی 
دیگر داده  خواهد شــد که همان ۹ هزار 
نیروی پرســتاری که وعــده داده بودیم، 

محقق  خواهد شد. 
ë تصویب تعرفه پرستاری در منزل

نمکــی در پایان درخصوص پرســتاری 
در منــزل، تصریح کرد: بــه زودی  تعرفه 
پرستاری در منزل مصوب شده و پوشش 

بیمه ای آن نیز محقق  خواهد شد. 

 خبر

وزیربهداشت:
 99سال سخت تری خواهد بود  

تجمع باشکوه حماسه ۹دی

مصرف کالای ایرانی
                                     رونق تولیدملی

اداره کل راه آهن شمال
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آگهی تجدید فراخوان ارزیابی کیفی )نوبت دوم(
جهت برگزاری مناقصه عمومی 

یک مرحله ای به شماره 35/98/7
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران )سهامی خاص(

شناسه آگهی: 715407اداره کل راه آهن شمال

نوبت اول

یک کارشــناس با بیان این که تقاضای سفته بازانه در بازار 
 مســکن دیده نمی شــود و عمده خریدها مصرفی است، 
 تصریح کرد: رشــد یکباره قیمت مسکن در مقطع فعلی 
 ناشی از تغییر قیمت بنزین و نرخ ارز بود، لذا اگر در  روال 
معمول باشیم بعید است قیمت مجددا افزایش پیدا  کند . 

ســلمان خادم المله اظهار کرد: بازار مسکن مدت هاست 
 متاثر از شرایط اقتصادی کشور و بازارهای رقیب، از  تعادل 
عرضه و تقاضا خارج شــده اســت. در هفته های  اخیر نیز  
انتظارات تورمی ناشــی از افزایش قیمت بنزین  به بخش 
مســکن سرایت کرد . وی افزود: کســانی که نقدینگی در 
دستشان است برای  عقب نماندن از تورم، بازار مسکن را 
انتخاب می کنند.  اما در سطح عمومی، درآمدها متناسب 
با شرایط اقتصاد  کشور افزایش نیافته است. معاملاتی که 
در کشور انجام  می شود صرفا به شکل تبدیل دارایی ها از 

ریال به مسکن،  دلار، طلا یا سهام است . 
ë  خرید یک واحد ۱۰۰ متری به شرط ثبات 

قیمت ۲۰  سال طول می کشد
این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان این که شرایط کشور 
 رشــد شــاخص های اقتصادی را نشــان نمی دهد گفت: 
 مدت هاست بازار مســکن از شرایط واقعی عرضه و  تقاضا 
فاصله گرفته است. متوسط قیمت مسکن در تهران  حدود 

۱۳ میلیون تومان در هر متر مربع است. یعنی  یک واحد 
۱۰۰ متری یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان  قیمت دارد. 
اگر درآمد یک خانوار متوســط پنج میلیون  تومان در ماه 
باشد و همه آن را پس انداز کند و قیمت  مسکن هم ثابت 
بماند ۲۰ ســال طول می کشــد تا فرد بتواند  خانه بخرد. 
عــوارض این ناتوانی را نیز به شــکل تمرکز  در خانه های 
متراژ پایین و کوچ طبقاتی می ببنیم.  مســتاجری که در 
مناطق بالا بوده به مرکز  شــهر  می رود، کسانی که مرکز 
هســتند به پایین  شــهر و  خانوارهای پایین به خارج از 

شهر می روند . 
خادم المله تصریح کرد: در حال حاضر مهم ترین  فاکتورها 
بحث قیمت ســوخت و قیمت دلار است. هر  اتفاقی برای 
ایــن دو متغیر بیفتد ســایر بازارها هم  ســعی  می کنند 
خودشــان را با آن به روز کنند. در نتیجه اقشــاری  که به 
مسکن دسترسی ندارند روز به روز از این  دسترسی دورتر 

می شوند . 
ë  اگر متغیری به بازار مسکن تلنگر نزند

می توان انتظار  ثبات قیمت را داشت
وی دربــاره پیش بینی قیمت مســکن در ماه های آینده 
گفت:  افزایش قیمت مسکن در مقطع فعلی ناشی از تغییر 
قیمت  بنزین و نرخ ارز  بوده است. لذا اگر در روال معمول 

 باشیم بعید است قیمت مسکن مجددا افزایش پیدا کند. 
 هم اکنون عمده تقاضا در بازار مســکن، مصرفی اســت و  
 تقاضای سرمایه گذاری و سفته بازی دیده نمی شود؛ چرا  که 
شــرایط برای سرمایه گذاری در این حوزه مناسب  نیست. 
بنابراین اگر متغیری به بازار مسکن تلنگر نزند  می توانیم 
انتظار ثبات یا حتی کاهش قیمت را داشــته  باشــیم. اما 
اقتصاد کشــور در شــرایط  ناپایداری به سر   می برد. در 
بودجه هم زمزمه  افزایش قیمت حامل های  انرژی شنیده 
می شود که صورت تحقق انتظارداریم  در  بهای تمام شده 
مسکن تاثیر بگذارد . این کارشــناس بازار مسکن، راهکار 
اصلی را ســاخت  خانه های کوچک متراژ در کلانشهرها و 
شهرهای  اطراف دانســت و گفت: در عین حال باید توان 
متقاضیان  تقویت شود. شهری مثل تهران با رشد  عجیب 
و غریب،  دیگر برای دهک های پایین مناســب نیســت. 
می توان در  مناطق خوش آب و هوای اطراف کلانشــهرها 
اقدام به  ساخت مسکن برای این دهک ها کرد . خادم المله 
دربــاره تاثیر طرح اقدام ملی بر بازار مســکن  گفت: ورود 
دولت ها به حوزه هایی که با بخش   خصوصی و اشــخاص 
سر و کار  دارد همواره نتیجه ی  خوبی نداشته است. بعید 
است مســکن ملی تا پایان این  دولت به سرانجام  برسد 
و بعیــد هم می دانم که تاثیری   در قیمت مســکن ایجاد 
کند. قیمت امروز  مســکن ماحصل  اتفاقاتی است که در 
۱۰ تا ۱۲ ســال گذشته  افتاده  و در  عرض یکی  دو سال 

نمی توان مشکل را حل کرد . 

بازار مسکن فعلا مناسب دلالان نیست
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قانون هوای پاک قانون خوبی است
 اما مجریان خوبی ندارد

یک وکیل دادگســتری گفت: برای حل معضلاتی مانند آلودگی هوا، 
نمی  توانیم به صرف قانونگذاری بســنده کنیم بلکه باید ضمن فراهم 
کــردن  زمینه و مقدمات لازم اجرای قانــون، نهادهای قوی نظارتی و 
غیر قابل  نفوذ را برای اجرای قانون تعیین کنیم. ســیدمهدی حجتی 
در رابطه با نحوه اجرای قانون هوای پاک در کشور  گفت: قانون هوای 
پاک در سال ۱۳۹۶ جایگزین سلف خود یعنی قانون  نحوه جلوگیری 
از آلودگی هوا که در ســال ۱۳۷۴ به تصویب رسیده  بود، شد. قبل از 
آن آئیــن نامه جلوگیری از آلودگی هوا مصوب ۱۳۵۴  وجود داشــت. 
این امر نشان می دهد که مشکل ما در زمینه رفع آلودگی  هوا، مشکل 
تقنینی و یا به عبارتی بهتر مشــکل قانونگذاری نیســت بلکه  اشکال 
اساسی در نحوه اجرای قوانینی از این دست است که در عمل  توفیقی 
حاصــل نمی کنند. این عضو هیأت مدیره کانون وکلای دادگســتری 
مرکز با اشــاره به اینکه  ضمانت اجراهای موضــوع قانون هوای پاک 
فاقد بازدارندگی لازم برای  مخاطبین این قانون است، افزود: تردیدی 
نیســت که از نظــر ماهوی،  قانون هــوای پاک قانونی خوبی اســت 
که مجریان خوبی ندارد و توســط  مخاطبیــن آن جدی گرفته نمی 
شــود. از طرفی ســازمان حفاظت محیط  زیست که عهده دار نظارت 
بر حســن اجرای قانون هوای پاک اســت، از  ابزار و اقتدار لازم برای 
اجرای وظیفه نظارتی خویش بهره مند نیســت؛   لذا طبیعی است که 
مخاطبین قانون نیز به راحتی می توانند از اجرای  بسیاری از وظایف و 
تکالیف محوله قانونی استنکاف کنند. حجتی خاطر نشان کرد: سازمان 
حفاظت محیط زیســت در قانون برنامه  پنجم توســعه، موظف شده 
بود  تا تمهیدات لازم را برای کاهش آلودگی  هوا تا حد استانداردهای 
جهانی با اولویت شناســایی کانون های انتشــار  ریزگردها و مهار آن، 
کنترل و کاهش میزان انتشــار گازهای گلخانــه ای  را فراهم کند اما 
با انقضای مدت اجرای قانون برنامه پنجم، این ســازمان  نتوانست به 
تنهایی از عهده اجرای کامل این قانون برآید؛ بنابراین  تردیدی نیست 
که صرف قانونگذاری بدون فراهــم کردن مقدمات و  موجبات اجرای 
آن و بدون تعیین نهادهای نظارتی قوی و نفوذناپذیر، به  تنهایی نقشی 
در تعدیــل و کاهش آلودگی هوا ندارد. این وکیل دادگســتری با بیان 
اینکه دســتگاه ها، نهادها و سازمان های  متعددی در قانون هوای پاک 
و آئیــن نامه فنی در زمینه کنترل و کاهش  آلودگی ها، مســئولیت و 
تکالیف قانونی مشــخصی برای کنترل آلودگی هوا  دارند، گفت: ظاهر 
امر آن اســت که این مراجع نه تنها در زمینه اجرای  قانون هوای پاک 
با یکدیگر هماهنگ نیســتند بلکه موارد متعددی از  تکالیف مقرر در 
قانون و آئین نامه های مربوط به آن بلااجرا باقی مانده  و یا با مسامحه 
مراجع ذی ربط نظارتی و مسئول در این زمینه، به  درستی اجرا نمی 
شوند؛ برای مثال شماره گذاری موتورسیکلت بنزینی  منوط به اسقاط 
یک دســتگاه موتورسیکلت است که به این تکلیف قانونی،  عمل نمی 
شود و یا بســیاری از تکالیف قانونی دیگر که قانون و مقررات  مربوط 
در این زمینه را ابتر نگاه داشــته است.   وی با بیان اینکه قانون هوای 
پاک به ماهو قانون نقشی در تعدیل و  کاهش آلودگی هوا ندارد، گفت: 
برای حل معضلاتی مانند آلودگی هوا،  نمی توانیم به صرف قانونگذاری 
بســنده کنیم؛ بلکــه باید ضمن فراهم  کردن زمینــه و مقدمات لازم 
اجرای قانون، نهادهای قوی نظارتــی و غیر  قابل نفوذ را برای اجرای 
قانون تعیین کنیم. حجتی در پایان گفت: درســت است که نهادهای 
مختلفــی در موضوع  پیشــگیری از آلودگی هوای شــهرها و رفع آن 
مسئولیت دارند ولی با  توجه به تصریح  مقرر در اصول ۲۲، ۵۰، ۱۱۳ 
و ۱۲۱ قانون  اساسی، مســئولیت نهایی در این زمینه با دولت است؛ 
زیرا سیاست های  اجرائی، مدیریت شهری و سیاست های ترافیکی در 
نهایت در شــورای  ترافیک طراحی و برنامه ریزی می شوند و ریاست 
بر این شورا با  وزیر کشور است و دولت باید نظارت لازم را بر متولیان 
امر پیشــگیری  از آلودگی هوا داشته باشد و در ضمن به تکالیفی که 
خود در این زمینه  دارد مانند اختصاص برخی از اعتبارات عمل نماید. 

درحالی که پرونده آزادســازی سهام عدالت روی میز 
مجلــس قرار دارد،  خبری مبنی بــر "اجرای این طرح 
در آبان ســال آینده" اعلام شد؛ این در  حالی است که 
انتخابات مجلس پیش رو اســت و نیمه نخســت سال 
آینــده،  مجلس جدید روی کار خواهــد آمد و موضع 
آنها درمورد آزادسازی سهام  عدالت مشخص نیست و 
همچنین اینکه تا آبان ماه فرصت تصویب آن را  خواهد 

داشت یا خیر. 
ماجرای لایحه ســاماندهی ســهام عدالــت با موضوع 
اصلاح مواد ۳۴ تا   ۳۸ قانون اجرای سیاســت های کلی 
اصل چهل و چهارم قانون اساسی  پس از تصویب هیات 
وزیران جهت طی تشــریفات قانونی در ۱۸ دی    ۱۳۹۶ 

به مجلس شورای اسلامی ارسال شد. 
در مقدمه توجیهی این لایحه اشــاره شده بود که نظر 
به ضرورت تسهیل  و تســریع آزادسازی سهام عدالت 
و برطرف کردن مشــکلات موجود در  ایــن زمینه از 
قبیل عدم تناسب سازوکارهای قانونی پیش بینی شده، 
 ناکارآمدی شیوه ســاماندهی سهام، عدم امکان اعمال 
حقوق مالکانه توســط  مشــمولان و وجود ابهامات در 
شــیوه شناســایی آنها و همچنین ضرورت  پیش بینی 
ســازوکار آزادسازی ســهام مزبور به نحوی که تحقق 
گســترش  مالکیت عمومی و حفظ و ارتقای ثبات بازار 
ســرمایه و منافع مشــمولان  را در پی داشته باشد و 
همچنین رفع ابهامات قانونی که ســازمان های  ذیربط 

در اجرای طرح آزادســازی سهام با آن مواجه هستند، 
این لایحه  برای طی تشریفات قانونی تقدیم می شود. 

ë تصویب لایحه در انتظار مجلس نشینان
درحالی که حدود دو ســال از ارسال لایحه ساماندهی 
ســهام عدالت به  مجلس شــورای اســلامی گذشته 
اســت، این لایحه همچنان در انتظار  بررسی در صحن 
علنی مجلس و تصویب مجلس نشــینان است تا نحوه 
 آزادســازی و چگونگی انتقال آن مشخص شود. با این 
حال طی چند  روزی گذشــته خبری به نقل از علیرضا 
صالح  رئیس ســازمان  خصوصی ســازی مطرح شــد 
مبنی بر اینکه "ســهام عدالت حداکثر تا آبان  سال ۹۹ 

آزادسازی می شود و در اختیار مردم قرار می گیرد". 
البتــه صاحب نظران بر این باورنــد که این صرفا یک 
پیش بینی بوده که  البته احتمال محقق شدن آن بسیار 

قوی است. 
آخرین اخبار حاکی از آن اســت که با توجه به اینکه 
لایحه مذکور دو  ســال اســت که به مجلــس رفته، 
کمیســیون های مختلف مجلس از جمله  کمیســیون 
برنامــه و بودجه، کمیســیون اصل ۴۴، کمیســیون 
اقتصــادی و...  روی آن کار کرده انــد و از بخش هــای 
مختلف مانند سازمان  خصوصی سازی، سازمان بورس، 
اتاق بازرگانی، کمیته امداد، بهزیســتی  برای بررســی 
لایحه دعوت کرده اند. بر این اســاس لایحه ساماندهی 
ســهام عدالت باید تا پایان سال جاری به  صحن علنی 
می آمــد اما این اتفــاق نیفتاد و با توجــه به اینکه در 

ماه هــای  ابتدایی ســال آینده شــاهد روی کار آمدن 
مجلس جدید خواهیم بود، احتمالا  بررسی لایحه برای 
شروع مجلس بعدی در دستور قرار بگیرد. البته  بستگی 
دارد مجلس کنونی به چه جمع بندی نهایی رســیده 
باشد. ممکن  است کار نهایی شده باشد و فرصت اینکه 

در صحن بیاید، نیست. 
ë  لایحه ساماندهی سهام عدالت چه اختیاراتی

به سهماداران می دهد؟
لایحــه مذکور که ایــن اختیار را به دارندگان ســهام 
عدالــت می دهد در قالب  ETF  یا در قالب ســهام هر 
یک از شــرکت های ســرمایه پذیر فعالیت کنند،  از آن 
زمان تاکنون همچنان در انتظار تصویب مجلس نشینان 

مانده است. 
در این راســتا، اواخر شــهریور امســال بود که شاپور 
محمدی رییس  سازمان بورس  درباره آخرین وضعیت 
ورود ســهام عدالت به بازار  ســرمایه و بررسی لایحه 
دولت در این باره در مجلس گفت که لایحه  ساماندهی 
ســهام عدالت در مجلس زیر چاپ اســت و ســازمان 
 خصوصی سازی و سازمان بورس نظرات خود را درباره 
این لایحه  پیشنهادی ارائه کرده اند. نسخه نهایی لایحه 
هر دو اختیار را به دارندگان  ســهام عدالت می دهد که 
در قالب  ETF  یا در قالب سهام هر یک از  شرکت های 

سرمایه پذیر، فعالیت کنند و مالک شوند.   
به گفته وی، بخشــی از پیشــنهادات این اســت که 
امکاناتی در شهرســتان ها  وجود داشــته باشد تا مردم 

بتوانند خرید و فروش ســهام را انجــام دهند یا  اینکه 
شــعب بانک ها در این حوزه به کمک مردم بیایند. این 
سهام قبلا  قیمت گذاری و به سهام عدالت منتقل شده 
است. همچنین بدهی مشمولان  سهام عدالت به دولت 
هم پرداخت شــده و سهمی اســت که در بازار قیمت 

 دارد. 
ë شرایط آزادسازی سهام عدالت

از سوی دیگر گفته می شــود آزادسازی سهام عدالت 
به صورت تدریجــی  و مرحله به مرحله صورت خواهد 
گرفت و یکباره برای همه سهام داران  آزاد نخواهد شد 
که بازار ســرمایه را نیز به هــم بریزد. همچنین خرید 
و  فــروش آن از طریق بازار بــورس خواهد بود. مردم 
با برگه هایی که  اکنون در دســت دارند امکان خرید و 
فروش نخواهند داشــت و در  صورت آزادسازی باید به 
کارگزاری ها مراجعه کنند. نرخ سهام عدالت  بر اساس 
نــرخ روز بازار ســرمایه خواهد بود، امــا آنچه اکنون 
می دانیم  این اســت که ارزش این سهام نسبت به روز 

اول حدود پنج برابر شده  است. 

محمــد علــی پورمختــار عضــو 
کمیســیون حقوقــی و قضایــی 
باید کالاهای  مجلس گفت:  دولت 
اساسی را قیمت گذاری کند و در 
صورتــی که کســی  از این مصوبه 
تخطی کند، باید بــا وی برخورد 
شــود. پورمختار با انتقاد از گرانی 
برخــی از کالاهــا و خدمات پس 
از افزایــش  قیمــت بنزین، گفت: 
متأســفانه پس از گرانــی بنزین 
شــاهد افزایش قیمــت  برخی از 

کالاها و خدمات هستیم. 

وی افــزود: البتــه دســتگاه های 
نظارتــی چون ســازمان تعزیرات 
به صورت  مرتب بــه مراکز عرضه 
کالا و خدمات سرکشــی کرده و 
قیمت ها را  رصد می کنند اما باید 
این نظارت ها بیشــتر شــود چرا 
که بســیاری از  قیمت ها افزایش 
اســت. عضو کمیسیون  پیدا کرده 
حقوقی و قضایــی مجلس با بیان 
روانی  افزایش قیمت  تبعات  اینکه 
بنزین معمــولًا بیشــتر از تبعات 
واقعی آن در جامعه اســت،  گفت: 

متاسفانه تاکنون وعده دولت مبنی 
بر جلوگیری از افزایش قیمت  سایر 
کالاهــا و خدمات پــس از گرانی 

بنزین محقق نشده است. 
پورمختار تاکید کرد: برای کنترل 
قیمــت کالاها، لازم اســت دولت 
 کالاهای اساســی را قیمت گذاری 
کند و واحدهــای صنفی و تولید 
کنندگان  مکلف به رعایت آن شوند 
تــا کالاهای اساســی از آن قیمت 
تعیین شــده و  مصوب، گران تر به 
مردم فروخته نشود. وی با اشاره به 
اینکه همچنین لازم اســت پس از 
کالاهای  اساســی،  گذاری  قیمت 
اطلاع رسانی گسترده شود تا مردم 
از قیمت این کالاها با خبر  شــوند، 
بیان کرد: همچنین در صورتی که 
عرضه کنندگان کالایی را  بیشــتر 
از قیمت مصوب دولتی در اختیار 
مردم قرار دهند، باید امکانی  فراهم 
شود که مردم بتوانند شکایت خود 
را به دســتگاه های نظارتی  اعلام 
کرده و دستگاه های ناظر هم باید 

سریعاً با متخلفان برخورد کنند. 

هادی قوامی سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
ســال ۹۹ گفت:  براســاس مصوبه این کمیسیون قرار 
اســت در سال آینده اعتباری حدود  یک هزار و سیصد 
میلیارد تومان از محل منابع گازرســانی برای توســعه 
 گرمایش مدارس اختصاص یابد. ، سخنگوی کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه سال 1399 کل کشور، ظهر  امروز 
در تشریح نشست امروز این کمیسیون، گفت: نشست 
کمیســیون  تلفیق صبح امروز با هدف بررسی تبصره 
های درآمدی تشکیل شــد،  البته نشست کمیته ویژه 
این کمیســیون نیز روز گذشــته با دستور کار  بررسی 
موضوع واقعی کردن درآمدها و تخمین درست هزینه 
ها  برگزار شــد. از این رو در نشست روز گذشته کمیته 
مقرر شد که با  همکاری دولت، مرکز پژوهش ها و دیوان 
محاسبات تصمیم درستی  برای درآمدزایی پایدار دولت 
اتخاذ شود. نماینده مردم اســفراین در مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: در نشست  روز گذشته کمیته ویژه 
کمیســیون تلفیق موضوع کاهش انتشــار اوراق  مالی 
دولت در لایحه بودجه ســال آینده از 80 هزار میلیارد 
تومان به 50  هزار میلیــارد تومان و همچنین کاهش 
فروش نفت از یک میلیون بشکه  به 700 هزار بشکه در 

روز مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
وی تصریح کرد: همچنین در نشســت مذکور موضوع 
کاهش هزینه هــای  اجتناب پذیر مورد بررســی قرار 
گرفت و در این رابطه کمیسیون تلفیق  جلسات خود را 

ادامه خواهد داد، از طرف دیگر در نشســت صبح امروز 
 این کمیســیون تبصره 2 لایحه بودجه سال 99 مورد 
رســیدگی قرار  گرفت، براساس مصوبه این کمیسیون 
قرار اســت در ســال آینده اعتباری  حدود یک هزار و 
ســیصد میلیارد تومان از محل منابع گازرســانی برای 
 توســعه گرمایش مدارس اختصاص یابد تا ظرف مدت 
یک ســال مشکل  غیراستاندارد بودن گرمایش مدارس 
حل شــود. قوامی ادامه داد: همچنین در نشست امروز 
کمیســیون تلفیق، در جریان  بررسی تبصره 2 لایحه 
موضوع واگذاری ها بررســی شده و پیشنهادات  مذکور 
مورد تصویب قرار گرفت، از طرفی براساس مصوبه امروز 
در  بند د این تبصره، به دولت اجازه داده شد تا اعتباری 
حدود یک هزار  میلیــارد تومان را برای تقویت تعاونی 

های فراگیر و فقرزدایی در کشور  اختصاص دهد. 

عضوکمیسیونحقوقیوقضاییمجلس:

دولت باید کالاهای اساسی را قیمت گذاری کند

حجت الاســلام حســن روحانی رئیس جمهور رئیس جمهور 
گفت: برخــی به  دولــت دوازدهم خطــاب می کنند که آن 
وعده هایی که به مردم دادید چرا  نمی توانید عمل کنید؟ خب 

ما در شرایط صلح آن قول ها را دادیم. 
رئیس جمهور اظهار داشت: بنده در این جا به صراحت عرض 
می کنم  که دوران تحریم و فشــار نسبت به ملت ایران به سر 
خواهد آمد، به این  دلیل که بدخواهان و دشــمنان ما متوجه 
شدند با فشار حداکثری نمی توانند  ما را وادار به تسلیم کنند. 

وی متذکر شد: همه هدف آنان این بود که ما سر میز مذاکره 
برویــم تا  هر چه آنان بگویند، ما قبــول کنیم اما این کار در 
ایران اســلامی ما  نشدنی اســت و مردم ما در سال ۹۷ و ۹۸ 
و مخصوصاً از ۱۳ آبان ســال  گذشته که فشارهای حداکثری 
بر ما وارد شــد، در این مدت به خوبی  ایســتادگی و مقاومت 
کردند. روحانی تصریح کرد: البته بخشــی از این ایستادگی به 
خود مــردم  بازمی گردد که تحمل و صبر مــردم بالا برود و 

بتوانند در شرایط سخت،  زندگی شان را پیش ببرند. 
رئیــس جمهور با بیان اینکه پیداســت که شــرایط عادی با 
شــرایط جنگ  متفاوت است، اظهار داشــت: برخی به دولت 
دوازدهم خطاب می کنند و  می گویند که آن قول هایی که در 
ابتدای دولت دادید، چرا عین آن قول ها  عملیاتی نمی شــود؟ 
ما در شــرایط صلح آن قول ها را داده بودیم اما بعداً  وارد یک 
جنگ شدیم و این جنگ را ما انتخاب نکردیم، شروع نکردیم 
 و حتــی ما به طــرف مقابل بهانه هم ندادیــم بلکه آنان این 
جنــگ را آغاز  کردند و به دنبال آن بودند که قامت اســتوار 
ملت بزرگ و فرهیخته ما را  بشکنند. وی بیان کرد: این حرف 
منطقی نیســت که برخی که با دولت خرده  فرمایش دارند، 
بگویند شما در سال ۹۵ و ۹۶ چه وعده هایی دادید و چرا  در 
فروردین ۹۸ لحن شــما فرق کرده است. آن شرایط، شرایط 
صلح بود  اما الان در شــرایط جنگ هستیم و شرایط جنگ، 
شــرایط خودش را دارد  و در همه دنیا شرایط جنگ، شرایط 

ویژه خودش را دارد. 
روحانی تصریح کرد: دشمنان از سال ۹۷ یک جنگ شدید و 
همه جانبه  اقتصادی را علیه ما آغاز کردند و می خواستند این 
جنگ، سیاسی هم  بشود و همه دنیا را وادار به تقابل با ایران 

کند امــا ناموفق بودند و  همچنین می خواســتند این جنگ 
حقوقی هم شود. به این معنا که سازمان  ملل و نهادهای بین 
المللی ما را محکوم کنند که در این زمینه هم ناموفق  بودند. 
رئیس جمهور ادامه داد: در جنــگ اقتصادی نیز آنچه هدف 
آنان بود،  حاصل نشده و نخواهد شد و ما در شرایطی نیستیم 
که ملت مــا در زندگــی  روزمــره و نیازمندی های ضروری 
خودش، دچار مشــکل شــود. وی تأکید کرد: آمارهای ما در 
بهار و تابســتان نشان داد که روند اشــتغال  ما علیرغم فشار 
و تحریم های دشــمن درست است و زمانی که اشتغال  مسیر 
خودش را طی می کند، به این معناســت که تولید در مسیر 

خودش  است و اگر تولید نباشد، اشتغال هم نخواهد بود. 
روحانی افزود: ما توانســتیم تورم شــدیدی را که پایان سال 
گذشته آغاز  شد، در اردیبهشــت مهار کنیم و نگذاشتیم که 
با آن ســرعت حرکت کند که  به معنای ناموفق بودن دشمن 

است. 
رئیس جمهور یادآور شــد: حتی در رشــد اقتصادی که سال 

گذشته منفی  بود، امسال شرایط ما متفاوت است و امیدمان 
این است که در سال  آینده، رشد اقتصادی کشور منفی نباشد 

که به معنای آن است که دشمنان  ما ناموفق بوده اند. 
وی با اشــاره به اینکه همه رهبران بــزرگ دنیا در خارج از 
کشــور در  ملاقات با مــا به صراحت اعــلام می کنند آمریکا 
هم اشــتباه کرده و هم  ناموفق بوده است، گفت: نزدیکترین 

دوستان آمریکا این مطلب را به ما  می گویند. 
روحانی بیان کرد: دشمنان محاسبه کرده بودند که چند ماه 
به مردم ایران  فشــار وارد کنند و سپس باعث شوند که مردم 
ایران به خیابان بیایند و  علیه نظام خودشــان شورش کنند 
و تصورشــان این بود که مردم از آنان  دعوت می کنند که به 
ایران بیایند و برایشــان فرش قرمز پهــن کنند. این  حداکثر 
نادانی و بدمحاسبه کردن است. رئیس جمهور ادامه داد: مردم 
ما به خوبی می فهمند که چه کسی به آنان  فشار آورده است و 
این افراد چه کسانی هستند. اگر ما آغازگر این  جنگ بودیم، 
ممکن بود ما مورد سوال و ایراد قرار می گرفتیم اما ما  تعهدات 

خودمان را بــه خوبی عمل کردیم. وی با بیــان اینکه اولین 
عاملی که ما را موفق کرده، حضور شــجاعانه  مردم در صحنه 
اســت، افزود: مردم راه خودشان را تشخیص دادند.  دوست را 
از دشمن به خوبی تشــخیص دادند و علیرغم آنکه دشمنان 
 ابزار و وسایل مختلفی از لحاظ تبلیغاتی در اختیار دارند، اما 
نتوانســتند  ملت ما را منحرف کنند. روحانی با اشاره به اینکه 
ســرداران جبهه اقتصاد عامل دوم موفقیت  کشــور هستند، 
خاطرنشــان کرد: این افراد در مرز آمدند و این بار را بر  دوش 
گرفتند. دشــمنان فکر می کردند که اگر درآمد نفت خام ما 
را کاهش  دهند، درآمد ارزی ما دچار اختلال می شود و روی 
نفت خام فشــار  آوردند اما همه صنعتگــران و کارآفرینان ما 
تلاش هــای زیادی کردند و  در میان درآمدهای صادراتی غیر 
نفتی ما پتروشیمی در خط مقدم است. رئیس جمهور با اشاره 
به اظهارات اخیر رئیــس کل بانک مرکزی گفت:  طبق گفته 
همتی، ۲۰ درصد نیازهای ارزی کشــور را پتروشیمی تأمین 
 می کند و در ســامانه نیما هم بالای ۵۰ درصد این ســامانه 
را صنعت  پتروشــیمی تأمین می کند که به این معناست که 
صنعت پتروشــیمی در خط  مقدم است. وی بیان کرد: زمانی 
که صنعتی در خط مقدم است و بار مسئولیت  سنگین کشور 
را بر دوش دارد، وظیفه همه ما حمایت از آن صنعت  اســت 
و مــردم، افکار عمومی، دســتگاه های اجرایی، مجلس و قوه 
قضائیه  باید از آن حمایت کنند چرا که آنان به صحنه آمدند 
و این افتخار بزرگ  را نصیب صنعت کشــور کردند. روحانی با 
اشــاره به اینکه کلمه جهش لایق حرکت صنعت پتروشیمی 
 اســت، اظهار داشــت: وقتی ما در صنعتــی از کلمه جهش 
اســتفاده می کنیم  به این معناســت که حرکت آن صنعت از 
حالت عادی بســیار سریع تر و  شــتابان تر است و این صنعت 
راه نمی رود بلکه شتابان و با جهش حرکت  می کند. وی افزود: 
در آغاز دولت یازدهم، محصولات پتروشــیمی نزدیک به ۵۰ 
 میلیون تن بود اما در پایان جهش دوم یعنی در سال ۱۴۰۰ 

به ۱۰۰  میلیون تن و تقریباً دو برابر می رسد. 
رئیس جمهور اظهار کرد: وقتی می توانیم در صنعتی در عرض 
۸ سال  به دو برابر محصول برسیم معنایش جهش است. کار 
دیگری که انجام  دادیم آماده ســازی برای جهش سوم است. 
زمانــی ما صنعتی را اداره  می کنیــم و زمانی صنعت را علاوه 
بر اداره، توســعه می دهیم که قدم دوم  است. زمانی هم علاوه 

بر توسعه با یک جهش حرکت می کنیم که قدم  سوم است. 

رئیسکمیتههستهایمجلس:

گام پنجم تعهدات برجام 
عملیاتی می شود

محمد ابراهیم رضایی رئیس کمیته هســته ای مجلس گفت: باتوجه به 
اینکه  اروپا اقدام خاص وموثری در راستای حفظ برجام انجام نداده است، 

گام  پنجم تعهدات برجامی عملیاتی می شود. 
رئیس کمیته هسته ای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
 شــورای اسلامی با اشاره به گام های چندگانه ایران برای کاهش تعهدات 
 برجامی، اظهار داشــت: ایران تاکنون ۴ گام در راستای کاهش تعهدات 
 برجامی را عملیاتی کرده اســت که در صــورت اینکه طرف های اروپایی 
 به تعهدات خود در برجام عمل نکنند، ایران گام پنجم را نیز برمی دارد. 

وی با بیان اینکه ایران کاهش تعهدات برجامی را بر اســاس مواد ۲۶ و 
  ۳۶ برجام انجام می دهد، افزود:طبق این مفاد زمانی که تعهدات دو  طرف 
متناسب و متوازن نباشد یکی از طرفین می تواند تعهدات خود را  کاهش 

دهد تا متوازن و متناسب شوند. 
رضایی در همین راســتا ادامه داد: اروپایی ها اقــدام خاص و موثری در 
 راســتای حفظ برجام انجام نداده اســت و احتمــالا گام پنجم تعهدات 

برجامی  عملیاتی می شود. 
نماینده مردم خمین در مجلس یادآور شــد:کمیته هسته ای کمیسیون 
امنیت  ملی و سیاســت خارجی مجلس در راستای بعد نظارتی مجلس 
طی چند  ماه گذشــته بازدید هایی از مراکز هســته ای به منظور بررسی 
روند کاهش  تعهدات برجامی داشــته اســت که که در صورت برداشته 
شدن گام پنجم  به منظور در جریان قرار گرفتن کاهش تعهدات در این 
گام نیز از  تاسیســات هسته ای بازدید خواهیم کرد و و گزارش آن را در 

اختیار  نمایندگان قرار می دهیم. 

وعده های من به مردم در شرایط صلح بود
خبر:

خبر
اختصاص اعتبار یک هزار و ۳۰۰میلیاردی

 برای توسعه گرمایش  مدارس

آزادسازی "سهام عدالت" به مجلس جدید می رود
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دکتر کیانوش جهانپوررییس مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رســانی وزارت  بهداشت 
طی یادداشــتی خدمات دندانپزشــکی 
را چهارمیــن خدمت درمانــی  گران در 
دنیــا خوانــد و گفت: بر همین اســاس 
تعرفه گذاری خدمات  دندان پزشــکی در 
شــورای عالی بیمه سلامت مصوب شد و 
به دســتور وزیر  بهداشت در کمتر از یک 
ماه آینده جزییات آن مورد بررسی نهایی 
قرار  خواهد گرفت. در متن یادداشت دکتر 
کیانــوش جهانپور- رییــس مرکز روابط 
عمومی و  اطلاع رســانی وزارت بهداشت 
که بــا عنــوان "تعرفه گــذاری خدمات 
 دندانپزشکی در گام آخر" در اختیار ایسنا 
قرار گرفت، آمده است:  »سلامت دهان، به  
تعبیری پنجره یا دروازه سلامت محسوب 
می شــود.   سازمان بهداشــت جهانی در 
تعیین راهبردها و خط مشــی های پیش 
روی  نظام های ســلامت، سلامت دهان 
را جــزء اولویت ها قــرار داده و نظام های 
 سلامت توســعه یافته، با توجه جدی به 
برنامه های کلان آموزشــی، پیشــگیری 
 و درمــان، به نوعی جوامــع خود را علیه 
بیماری های وابسته و پیوسته،  مصون نگاه 
می دارند و از سوی دیگر در همه کشورها، 
خدمات  دندان پزشــکی، جــزء خدمات 

گران قیمت سلامت است. 
بیماری هــای دهان و دنــدان همچنان 
بخش قابل توجهی از هزینه های سلامت 
 مردم، بــه ویژه بیماری هــای گروه های 
کم درآمد و با درآمد متوســط را به  خود 
اختصــاص می دهد و تأکید بر ســلامت 
دهان و دندان به عنوان یک  مؤلفه اساسی 

سلامت عمومی بشمار می رود.   
  ســواد ســلامت دهان ) OHL ( نیز بر 
سلامت دهان و دندان و بالتبع بر  سلامت 
عمومی و کیفیت زندگی تأثیر می گذارد 

و سواد پایین سلامت دهان  هم می تواند 
تأثیر مالی قابل توجهی بر جامعه داشته 
باشــد.   حــال و روز ســلامت دهان در 
ایران ما هم چندان خوش نبوده اســت 
و  برخلاف ارتقای چشمگیر شاخص های 
سلامت در دهه های اخیر و به رغم  توسعه 
مطلوب کمی و کیفی نیروی انســانی و 
آموزش عالی و تخصصی  دندانپزشکی در 
۴۰ سال گذشته، اما بهبود شاخص های 
سلامت دهان و  دندان هماهنگ و همگام 

با این پیشرفت ها به نظر نمی رسد. 
  مشــکلات دندانپزشــکی درمان نشده 
مشــخصا بــا تعــدادی از دیگــر موارد 
 بهداشــتی از جمله بیماری های تنفسی 
و حتــی قلبی، مغــزی و عروقی مرتبط 
 اســت و البته دندانپزشــکی عــلاوه بر 
پیچیدگی های مرســوم خــود، در همه 
 جوامــع پرهزینه بــوده و پرداخت مبالغ 
هنگفــت درمــان از عهده بســیاری از 
 خانواده ها خارج است. مشکلات سلامت 
دهان و دندان یک بیماری شایع و  گران 
قیمت هم بــرای جامعه و هم برای افراد 
مبتلا است و بر شاخص   »کیفیت زندگی 
 ) HRQoL ( »افراد مرتبط با ســلامتی
دندانپزشــکی  می گذارد. خدمات  تأثیــر 
چهارمین خدمــت درمانی گران در دنیا 
اســت. فقط در  ایالات متحــده، بیش از 
۱۱۰ میلیارد دلار ســالانه برای مراقبت 
از دهــان و  دنــدان هزینه می شــود. در 
اتحادیــه اروپا، هزینه های ســالانه برای 
ســلامت  دهــان و دندان در ســال های 
۲۰۰۸ تــا ۲۰۱۲، بیــش از ۷۹ میلیارد 
یورو  تخمین زده شــده است؛ این بیش 
از آن اســت که برای مراقبت از سرطان 
یا  بیماری های تنفسی در همین کشورها 
هزینه های  است. بررســی  شــده  هزینه 
دندانپزشکی در کشورهای مختلف نشان 

می دهد که  هزینه های ســلامت دهان و 
دندان بالاتر و ســریع تر از سایر حوزه ها 
افزایــش  می یابند و در ایــن میان عدم 
وجود راهنمای تعرفه ای بر مشکلات این 
حــوزه  می افزاید. تعرفه گــذاری خدمات 
دندانپزشکی مشخصا شفافیت را افزایش 
می دهــد، این  امر باعث رقابت و بازنگری 
روش منــد هزینه هــا در طــول زمان و 
 ساماندهی اقتصاد سلامت دهان و دندان 
می شود.   در جوامع توسعه یافته، اکثریت 
قریب به اتفاق دندانپزشــکان هزینه های 
 خود را با راهنمای تعرفه ای کشور یا ایالت 
خود تراز می کننــد و خلأ چنین  راهنما 
یا دســتورالعملی در ایران سال هاســت 
مشاهده می شود؛ چنانکه صدها  خدمت 
درمانــی در ایــن حوزه هیچــگاه تعرفه 
گذاری نشــده اســت و ارایــه دهنده  و 
گیرنده و خریدار خدمت، همزمان از این 
بهداشت  می بینند. وزارت  آسیب  موضوع 
در یکســال اخیر با رعایــت اصل تقدم 
پیشگیری بر درمان،  برنامه ملی »مدارس 
عــاری از پوســیدگی دنــدان« را عملا 
کلید زد و در گام  نخســت مدارس عاری 
از پوســیدگی دندانی در مقطع ششــم 
ابتدایــی را  هدف گذاری کرد؛ طرحی که 
صدها دندانپزشک  با بهره گیری از بیش 
از   ۳۶۰۰ یونیت دندانپزشــکی مستقر در 
مراکز خدمات سلامت شهری و  روستایی 
بزودی اهداف آن را محقق خواهند کرد 
و در گام بعد، مدارس  عاری از پوسیدگی 
در مقطع ششم دبیرستان، عملا تحولی 
چشمگیر در آتیه  سلامت دهان و دندان 

ایرانیان رقم خواهد زد. 

درآمد میلیونی برخی پزشکان 
عاملی برای نصب نکردن 

کارتخوان

اصغر مســعودی، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
با بیان اینکه متاسفانه  پزشکان تمایلی به مشخص 
شــدن تراکنش های مالی خود ندارند گفت:  عدم 
اســتفاده پزشــکان از کارت خوان به دلیل درآمد 

چند ده میلیونی آن ها  در روز است. 
عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
درباره لزوم مقابله با  فرارهای مالیاتی گفت:  یکی 
از مشــکلات بودجه  ای کشــور اتکا به نفت  است. 
وقتی تمام منبع بودجه ما تک محصولی می  شود 
با نوسانات  مختلفی که در این حوزه پیش می  آید، 
برنامه ریزی  های برای توسعه و  پیشرفت با مشکل 
مواجه می  شود. بنابراین استفاده از مالیات می تواند 

 کشور را از حالت تک منبعی خارج کند.   
وی افزود: متأسفانه در ایران فاصله بین فقر و غنا 
زیاد اســت و این  فاصله طبقاتی بسیاری از مردم 
را ناراضی و بحران های اجتماعی را  تشــدید کرده 
است. اســتفاده از مالیات می  تواند فاصله طبقاتی 
را نیز کم  کند و باعث توسعه کشور شود. بسیاری 
از کسانی که درآمدهای کلان  دارند آنطور که باید 
و شــاید مالیات نمی  دهند، در حالی که از درآمد 
 افراد عادی که زندگیشــان با مشکل مواجه است، 

مالیات کسر می  شود. 
وی تصریح کرد: دولت بر اشخاصی که فرار مالیاتی 
دارند شناخت  دارد و ابزار مقابله با آن را نیز دارد. 
بنابراین بایــد با جدیت تمام جلو  این مســأله را 
بگیرد. عدم اســتفاده پزشــکان از کارت خوان به 
دلیل درآمد  چند ده میلیونی آن ها در روز اســت. 
یک گاری میوه  فروشــی هم دســتگاه  کارتخوان 
دارد. متاســفانه پزشکان تمایلی به مشخص شدن 
تراکنش های  مالی خود ندارنــد. از طرفی باید در 
مواردی کــه تولیدکننده با مشــکل جدی  روبرو 
اســت، دولت از وصول مالیات از این حوزه کوتاه 
بیاید تا تولید  داخل تقویت شود و از پای درنیاید. 

وی در مورد تأمین نیازهای کشــور از بازار داخلی 
اظهار داشــت:  ظرفیت  های کشور ما به اندازه ای 
هســت که ما بتوانیم در همه زمینه ها  روی پای 
خودمان بایستیم. متأسفانه علی رغم وجود جوانان 
مبتکر و  مســتعد و ظرفیت های مختلف توسعه از 

آنها استفاده نمی شود. 

اجتماعی

داروســازان معتقدند مصوبات اخیر در 
رابطه با تغییر رویــه صدور  مجوز برای 
تاسیس داروخانه ها اشکال قانونی دارد. 

چند ماه قبل بود که به دنبال شــکایت 
از وزارت بهداشــت، درمــان و  آموزش 
ابطال جدول  و درخواســت  پزشــکی 
)الف( ماده چهار آیین نامه  تاســیس و 
اداره داروخانه هــا، هیأت عمومی دیوان 
عدالــت اداری با  اکثریــت آراء، مقرره 
مورد شــکایت را ضد رقابتی، انحصاری 
و مغایر  با تبصــره دو ماده  هفت قانون 
اصلاح مواد یک، 6 و هفت قانون  اجرای 
سیاســت های کلــی اصــل 44 قانون 

اساسی تشخیص داد و باطل  کرد. 
براساس این گزارش متن جدول )الف( 
مــاده 4 آیین نامــه تاســیس و اداره 
 داروخانه ها در مورد شــرایط تاســیس 
داروخانــه از این قرار اســت: 1- برای 
شــهرهای تا 250 هزار نفر جمعیت به 
ازای هر هفت هزار نفــر  یک داروخانه 
روزانــه و بــه ازای هــر 70 هــزار نفر 
جمعیــت یک  داروخانه شــبانه روزی، 
2- برای شهرهای از 250 هزار تا 500 
هــزار  نفر جمعیت بــه ازای هر 6 هزار 
نفر یک داروخانــه روزانه و به ازای  هر 
60 هزار نفر یک داروخانه شبانه روزی، 
3- برای شهرهای 500  هزار نفر تا یک 
میلیــون نفر جمعیت بــه ازای هر پنج 
هزار نفر جمعیــت  یک داروخانه روزانه 
و به ازای هر 50 هزار نفر یک داروخانه 
شــبانه  روزی و  برای شهرهای بیش از 
یــک میلیون نفر جمعیــت به ازای هر 
 چهــار هزار و 500 نفــر جمعیت، یک 
داروخانه روزانــه و به ازای هر   45 هزار 

نفر جمعیت یک داروخانه شبانه روزی. 

ë  انتقاد از تصمیم دیوان عدالت
اداری

محمدرضا درّی دبیر انجمن داروسازان 
اســتان تهران گفت: احــکام  صادره از 
سوی دیوان عدالت اداری و قضات این 
نهاد در ارتباط با  مسائلی است که درباره 
آنهــا قوانینی وجود نــدارد، یا این که 
به صورت  آیین نامه هایی در حال اجرایی 
شــدن هســتند و دیوان عدالت اداری 
به دنبال  تســهیل این رویه ها است. وی 

افــزود: دیــوان عدالــت اداری معتقد 
است آیین نامه احداث داروخانه ها  نوع 
انحصــار را ایجاد کرده اســت و وظیفه 
قانونی خــود می داند که این  موضوع را 
اصلاح کند، اما باید به این موضوع توجه 
داشــت که ورود  دیوان عدالت اداری به 
موضوع احــداث داروخانه و رد ضوابط 
وزارت  بهداشت مشــکلاتی را به وجود 

خواهد آورد. 
ë این ماجرا از چه زمانی آغاز شد؟ 

دبیر انجمن داروســازان اســتان تهران  
تصریح کرد: شــکایتی از ســوی  برخی 
از همکاران بــه دیوان عدالــت اداری 
مطرح شــد؛ ما معتقدیم این  شکایت ها 
زیاده خواهی بوده و این زیادی خواهی 
اســاس و محــور این  اتفاق اســت. در 
احداث داروخانه یک سری قوانین وجود 
دارد، قوانین و  آیین نامه هایی که مورد 
تصویب ســازمان غذا و دارو بوده مورد 
تایید  وزیر بهداشــت است. ممکن است 
گروه هایی وجود داشــته باشند که این 
 آیین نامه ها را نپسندند که این اتفاق در 
حال حاضر رخ داده و این  گروه ها بحثی 
را مطــرح می کنند تحت عنوان انحصار 
در داروخانه؛ در  پی این شکایات دیوان 
عدالت اداری بحــث ضریب جمعیت و 
فاصله را  ملغی کرده است اما اجرای این 
آیین نامه مشکلاتی را به وجود می آورد. 

درّی افزود: با اجرای این تصمیم چگونه 
می توان داروسازان را مجاب  کرد که در 
فعالیت  محروم  مناطــق  داروخانه های 
کنند؟ داروســازها با  اجرای این قانون 
به ســمت مراکزی حرکــت می کنند 

که پر جمعیت اســت  و حاشیه شهرها 
از داروخانه خالی خواهد شــد و امکان 
دسترســی  داروخانــه برای شــهروند 

نیازمند کاهش پیدا می کند. 
وی تاکید کرد: باید بــه موضوع ایجاد 
داروخانــه در روســتا و شــهرهای  زیر 
20هزار نفر توجه داشــته باشــیم، این 
مراکــز باید در مراکــز جمعیتی  وجود 
باشــند تا عدالــت در دسترســی دارو 
رعایــت شــود؛ انجمن داروســازان  به 
تحلیل ها سیستم  و  کارشناسان  وسیله 
»جــی آی اس« را پیگیــری و  طراحی 
کرده اســت که ضریب دسترسی مردم 
به داروخانــه را تعریف  می کند و بیمار 
در یک بازه زمانی استاندارد می تواند در 
هر نقطه کشــور  به داروخانه دسترسی 
داشته باشد. باید به دنبال روشی باشیم 
که ضمــن  اینکه مردم آســیب نبینند 

قوانینجاری نیز اجرایی شوند. 

ë  وزارت بهداشت باید متولی
سلامت باشد

وی گفت: وزیر بهداشت نیز این موضوع 
را پیگیــری کرده اســت و ما  معتقدیم 
وزارت بهداشــت باید متولی ســلامت 
باشــد و دخول ســازمان های  دیگر در 
ملغی و اجرایی کردن طرح ها به سلامت 
مردم آســیب خواهد  زد، وزیر بهداشت 
به گونه ای ســعی کرد در بخش ترمیم 
درخواست  دیوان عدالت اداری اقداماتی 
انجــام دهد و به ایــن موضوع بی توجه 

نبوده  است. 
دبیر انجمن داروســازان اســتان تهران  
تصریــح کرد: جای ســوال اســت که 

 اگــر آیین نامه دیگری از ســوی وزارت 
بهداشت اعلام شود و چند نفر به  دیوان 
عدالت اداری شــکایت کنند آیا باز هم 
لغو  ممکن است تصمیمات  کارشناسی 
شــوند؟ معتقدیم لازم نیســت دیوان 
عدالــت اداری به هــر  موضوعی ورود 
کند. معتقدیم سیستم »جی آی اس« 
می تواند توســعه پیــدا  کند و به بخش 
خدمات پزشــکی نیز خدمت ارایه کند 
تا شاهد تجمع  پزشکان در یک منطقه 
خاص نباشــیم و متخصص ها در نقاط 

مختلف  حضور داشته باشند. 
ë  اشکال قانونی مصوبه تاسیس

داروخانه ها
از ســوی دیگر، هیأت مقررات زدایی و 
تســهیل صدور مجوزهای کسب  و کار 
پس از برگزاری جلســاتی بــه تازگی 
مصوبه ای را درباره  مجوزهای تاســیس 
داروخانه هــا صادر کرد. براســاس این 
موظف شده  وزارت  بهداشــت  تصمیم 
است حداکثر ظرف سه هفته عناوین و 
شناسنامه  مجوزهای بر روی درگاه ملی 
مجوزهای کشور را تکمیل و  بروزرسانی 
بهداشت موظف  وزارت  نماید. همچنین 
اســت حداکثر ظرف دو ماه نســبت به 
 اصلاح آیین نامه و ضوابط تاســیس و 
اداره داروخانه ها بــا حذف  محدودیت 
های جمعیتی و جغرافیایی حدود فاصله 
و ثبت تعــداد برای  صــدور مجوزهای 
جدید و یــا تردید مطابــق آراء هیئت 
عمومی دیوان  عدالت اداری با رعایت ۲ 
و ۳ قانون بهبود مســتمر محیط کسب 
و کار و  ابلاغ آن اقدام نماید. ســید علی 
فاطمی نایب رئیس انجمن داروســازان 
ایران گفت: تمامی  مصوباتی که در چند 
ماه اخیــر در رابطه با حذف بندهایی از 
آئین نامه و  ضوابط تاســیس داروخانه 
صادر شــده است، بر اســاس تصمیم 
شــورای  رقابت در ســال ۹۶ اســت و 
تصمیم شــورای رقابت بر اساس قانون 
 اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساسی صادر شده است؛ در  حالی که بر 
اساس نص صریح همین قانون )تبصره 
۲ بند ج ماده ۳(  فعالیت های حوزه های 
ســلامت، آموزش، تحقیقات و فرهنگ 

مشمول این  قانون نیست. 

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشــت به 
اشاره به برنامه این  وزارتخانه در جهت جلوگیری 
از چاقی کــودکان و نوجوانان، گفــت: در  بوفه 
مدارس نباید آبمیوه هــای که قند افزوده دارند، 
شــیرهای طعم دار،  شیر کاکائو ،چیپس، پفک و 

نوشابه عرضه شود. 
تغذیه مناسب کودکان و نوجوانان و ارائه الگوی 
تغذیه ای مناســب برای  آنها، بــا توجه به اینکه 
دوران طلایی رشد بدنی را می گذرانند از اهمیت 

 ویژه ای برخوردار است . 
همچنیــن یکی از مراکز مهم عرضه مواد غذایی 
بوفه مدارس کشور  است؛ به طوری که میلیونها 
دانش آمــوز در مدارس تحصیــل کرده و  درصد 
زیادی از آنها از بوفه مدارس اســتفاده می کنند؛ 
در نتیجه رعایت  نکات بهداشتی در عرضه مواد 
غذایی در بوفه ها از اهمیت ویژه ای  برخوردار بوده 

و نظارت مستمر آن امری ضروری است. 
زهرا عبدالهی، مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت 
بهداشــت در پاســخ به  این پرســش که »چه 
برنامه هایی بــرای تغذیه کودکان و دانش آموزان 
در  نظر گرفته اید؟«، اظهار داشــت: اکنون برای 
کودکان برنامه ای داریم که  از دو ســال پیش در 
کشور اجرا می شود و برنامه پیشگیری و کنترل 
 اضافه وزن و چاقی کودکان و نوجوانان است. این 
برنامه در قالب تفاهم  نامه مشترکی با همکاری 
وزارت آموزش و پرورش، ســازمان  بهزیســتی، 
وزارت ورزش، صــدا و ســیما و ســازمان ملی 

استاندارد در  حال اجراست. 
وی با اشــاره به برنامه های دیگر وزارت بهداشت 
در راســتای توجه به  وضعیــت تغذیه کودکان 
و نوجوانــان، ادامــه داد: از طریق شــبکه های 
 بهداشتی و درمانی کشــور برنامه های مراقبتی، 
آموزش، مشاوره تغذیه و  شناسایی کودکانی که 
اضافه وزن داشته یا چاق هستند برای اینکه این 

 کودکان به وزن نرمال برسند، اجرا می شود. 
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت افزود: 
در همکاری با آموزش  و پرورش و وزارت ورزش  

و جوانان در جهت اینکه امکان ورزش و  فعالیت 
بدنی در مدارس بیشــتر فراهم شود و امکانات 
ورزشــی در  مدارس و نیز مهدکودک ها باشــد، 
همکاری هایی داشته ایم؛ ضمن اینکه  برنامه های 
همکاری با صنایع غذایی برای اینکه در بوفه های 
مدارس  اقلام غذایی اجازه ورود داشته باشند که 
کــم قند، کم نمک  و کم چربی  باشــند داریم؛ 
چراکه می خواهیــم از چاقی کودکان جلوگیری 

کنیم. 
عبدالهی با اشــاره به اینکه دســتورالعمل بوفه 
مدرسه هر سال توسط  وزارت بهداشت بازنگری 
شــده و  و از طریق آمــوزش و پرورش  به  بوفه 
مدارس ابلاغ می شود،تأکید کرد: در بوفه مدارس 
نباید آبمیوه های  که قند افزوده دارند، شیرهای 

طعم دار، چیپس و پفک نوشابه عرضه  شود. 
وی متذکر شــد: تاکید شــده میوه ها به صورت 
تمیز و بســته بندی شده در  بوفه مدارس عرضه 
شود؛ همچنین لقمه های سالم، خشکبار و اقلام 
 غذایــی که چاق کننده نیســتند، در بوفه ها در 

اختیار دانش آموزان قرار  گیرد. 
مدیــرکل دفتر بهبــود تغذیه وزارت بهداشــت 
خاطرنشــان کرد: پایش و  نظارت بر این بوفه ها 
از این جهت که مطمئن  باشیم اقلام غذایی غیر 
 مجاز در بوفه ها ارائه نمی شود، خیلی مهم است. 

عبدالهی یادآور شد: پایش و نظارت بر بوفه های 
مدارس را بازرســان و  کارشناســان بهداشــت 
و تغذیــه  وزارت بهداشــت و  وزارت آموزش و 
 پرورش انجام می دهند تا فقط اقلام غذایی مجاز 

توزیع شود. 

سید ســجاد رضوی رئیس دبیرخانه شورای عالی 
بیمه سلامت گفت: آن  دسته از خدمات و داروهای 
مورد نیاز افــراد مبتلا به بیمــاری نادر که  تحت 
پوشــش بیمه قرار ندارند، با پیشنهاد سازمان های 
مردم نهاد مثل  بنیاد بیماری های نادر و بررســی 
در معاونت درمان وزارت بهداشت،  در شورای عالی 
بیمه سلامت برای پوشــش بیمه ای مورد بررسی 
قرار  می گیرد. رضوی درباره پوشــش بیمه خدمات 
بیماران نــادر افزود: بــرای  بیماری های نادر یک 

ســند ملی تدوین شده که باید مورد تایید مراجع 
 ذیصلاح قرار بگیرد. وی ادامه داد: البته بسیاری از 
خدمات مربوط به بیماران نادر و  داروهای مصرفی 
آنها تحت پوشــش بیمه قرار دارد، اما تعدادی از 
 خدمات و داروهایی که تحت پوشش بیمه نیست، 
بایــد مطرح شــده و  هزینه اثربخشــی آنها مورد 

بررسی قرار بگیرد. 
به گفتــه رضوی، هزینــه اثربخشــی خدمات و 
داروهای مورد نیاز بیماران  نادر در شــورای عالی 

بیمه سلامت بررسی شــده و هر کدام که به نفع 
 بیمار بوده و موثر باشــد، در هزینه های بیمه ها در 
نظر گرفته شــده و  خدمات مربوطه تحت پوشش 
قرار می گیرد. رئیس دبیرخانه شــورای عالی بیمه 
سلامت گفت: ســازمان های مردم نهاد  مثل بنیاد 
بیماری های نــادر می توانند خدمات مختلف مورد 
نیــاز بیمــاران  نــادر را مطرح کرده و بــه وزارت 
بهداشت پیشــنهاد دهند تا پس از تایید  معاونت 
درمان، در شورای عالی بیمه سلامت بررسی شود. 

محکومیت پزشکان در ۴۷درصد پرونده های قصور پزشکی

عباس مســجدی رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور گفت: از شش هزار 
 و ۳۰۲ پرونده مربوط به قصور پزشــکی، ۴۷ درصد محکومیت پزشک  و 
۵۳ درصد هم تبرئه داشتیم. مسجدی در نشستی با جمعی از کارشناسان 
مدعو کمیسیون های  تخصصی ســازمان پزشکی قانونی گفت: در بررسی 
پرونده های قصور  پزشکی در کمیسیون ها ضمن لزوم حفظ احترام جامعه 
پزشــکی به عنوان  یک گروه مرجع، بایــد حقوق مردم هم احصا و احقاق 
شــود به ویژه در  شرایطی که دشــمنان تلاش می کنند مردم را در حوزه 
های گوناگون  ناامید و مأیوس کنند. وی با بیان اینکه هر پرونده قصور در 
کمیسیون از حساسیت ویژه ای  برخوردار است، اظهار داشت: پرونده هایی 
که در کمیســیون ها بررسی  می شــود هر یک به تنهایی قابل بررسی و 
پیشگیری است که بدون شک  بررســی دقیق آنها و مشخص شدن علل 
قصور می تواند از تکرار آن  جلوگیری کند. مسجدی با اشاره به اینکه باید 
بهترین و متعهدترین افراد برای حضور  در جلســات کمیسیون ها انتخاب 
شــوند، ادامه داد: برای انتخاب  کارشناســان کمیســیون های تخصصی 
شــاخص هایی تعریف شــده اســت که  با همکاری فرهیختــگان جامعه 
پزشکی در تلاشیم تا افرادی با حداکثر  انطباق با شرایط مذکور به عنوان 
کارشــناس کمیســیون های تخصصی  دعوت و در خصوص پرونده های 
ارجاعی اظهارنظر کنند. رئیس سازمان پزشکی قانونی در ادامه با اشاره به 
آماری از پرونده های  مورد بررســی در کمیسیون ها تصریح کرد: در هشت 
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شکایت در هشت ماهه  امسال گفت: بر اساس آمارهای موجود، بیشترین 
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زنــان و زایمان با   ۵۱۹، جراحی عمومی با ۴۴۷، جراحی ارتوپدی با ۳۲۷، 
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بوده  است. همچنین اســتان های تهران، فارس و البرز بیشترین و استان 
های  لرســتان، ایلام و هرمزگان کمترین آمار شکایات قصور پزشکی را در 

 هشت ماهه امسال داشته اند.
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اشــاره به تاریخچه ســازمان فعالیت ها و  خدمات آن یادآور شد: در سال 
گذشته پزشــکی قانونی ۲.۵ میلیون نظر  کارشناســی صادر کرد که ۸۵ 
درصد آن مربوط به حوزه معاینات، ۱۰  درصد آزمایشگاه ها و پنج درصد 
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در کشور در  حال ارائه خدمت به مردم هستند این درحالی است که ۱۵۰ 
شهرستان  با وجود داشتن دادگستری، فاقد مرکز پزشکی قانونی هستند. 

به گفته مسجدی فاصله شهرهای فاقد پزشکی قانونی تا اولین شهر  دارای 
پزشــکی قانونی ۸۰ کیلومتر اســت بنابراین با دولــت و مجلس در  حال 
رایزنی هســتیم تا بتوانیم این مشــکل را برطرف کنیم چرا که مردم  این 
مناطق برای دریافت خدمات پزشــکی قانونی با مشکلات بسیاری  مواجه 
می شوند. رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور در ادامه با اشاره به خدمات 
 پزشکی قانونی در بخش معاینات گفت: بیشترین حجم معاینات مربوط به 

 نزاع است که ۳۳ درصد کل معاینات را در برمی گیرد. 
بعد از آن  معاینه مصدومان تصادفات بیشــترین آمار مراجعین سازمان را 

شامل می  شوند.
 مسجدی با تأکید بر تشخیص و شناسایی تصادفات ساختگی در پزشکی 
 قانونی ادامه داد: در ســال گذشــته پزشــکی قانونی از محل شناســایی 

 تصادفات ساختگی حدود ۱۴ هزار میلیارد تومان به بیمه ها کمک کرد. 
رئیس ســازمان پزشکی قانونی کشور با تأکید بر بعد آموزشی و  پژوهشی 
وظایف سازمان خاطرنشان کرد: پزشــکی قانونی سازمانی  علمی است و 
در وظایف آن نیز به بعد آموزشــی و پژوهشــی آن تأکید  شده است، این 
سازمان تلاش می کند تا بتواند در تراز سازمان های  برتر دنیا قرار گیرد. 

اشکالات قانونی مصوبات اخیر تاسیس داروخانه ها

ارائه خدمات به بیماران نادر بدون بیمه بررسی می شود

خبر خبر

اسامی مواد غذایی  غیر مجاز در مدارس اعلام شدتعرفه گذاری خدمات دندانپزشکی در گام آخر

ابلاغ اجرائیه سند رهنی 
 

بدین وســیله به خانم فائزه جزایری فرزند عماد متولــد 1348/06/10 با کد ملی 4070291970 
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9700437 در این اداره تشــکیل  شده و طبق گزارش مامور ، محل اقامت شما به شرح متن سند 
شناخته نشده ،لذا بنا به تقاضای بستانکار طبق ماده 18 آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه 
در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار محلی آگهی می شود و چنانچه ظرف مدت بیست روز از تاریخ 
این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد ، نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ،مورد وثیقه 
مندرج در ســند رهني فوق با تقاضاي بستانكار پس از ارزیابي از طریق مزایده فروخته  و از حاصل 

فروش آن طلب بستانكار و حقوق دولتي استیفا خواهد شد .  
علی رحیمی-رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد 

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اردبیل

آگهی ماده 10 آیین نامه اجرائی قانون الحاق موادی به قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 
وحمایت از تولید و عرضه مسکن شهرستان سرعین

برابر آراء هیات حل اختلاف موضوع قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن مستقر 
در واحد ثبتی شهرستان سرعین تصرات مالکانه و بلامعارض متقاضیان ذیل محرز گردیده است 
لذا مشخصات متقاضی و ملک مورد تقاضا بشرح ذیل به منظور اطلاع عموم در یک نوبت آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت 20 روز اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. رای شماره 1606-98/9/14 آقای بیت اله عبدالهی سرقین فرزند شاه حسین 
نسبت به ششدانگ یک باب خانه به شماره 8709 فرعی از 310 اصلی به مساحت 136/56 
مترمربع بدیهی است در صورت انقضای معلت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
بهبود محمدی- رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان سرعین

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سلطان سپهرنیا با ارائه تقاضانامه و استشهادیه محلی مصدق و اعلام اینکه سند 
مالکیت تک برگ مقدار سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین دارای پلاک 173 
فرعی از 2305 اصلی واقع در شهر مهاباد بخش 15 مهاباد به شماره چاپی 157739 د 
94 با شماره دفتر املاک الکترونیکی 139620313007000693 به نام ایشان صادر و 
تسلیم گردیده، در اثر سهل انگاری مفقود شده، درخواست صدور المثنای آن  را نموده، لذا 
در اجرای تبصره یک ماده 120 آئین نامه قانون ثبت، مراتب یک نوبت آگهی می شود تا هر 
کس مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد خود باشد ظرف مدت ده روز از تاریخ 
انتشار این آگهی اعتراض خود را به اداره ثبت مهاباد تسلیم نموده و رسید دریافت نماید. 
بدیهی است که پس از انقضای مهلت قانونی و عدم وصول اعتراض، یا در صورت اعتراض، 
اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشده باشد. اداره ثبت صدور المثنی سند مالکیت را 

برابر مقرارت صادر خواهد نمود.
تاریخ انتشار: روز سه شنبه مورخ 1398/10/10

صدیق رنجبر - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان مهاباد
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اگر لایحه بودجه ۱۰۰ ایراد دارد
بودجه مصوب مجلس ۱۱۰ ایراد  دارد

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه  اگر لایحه بودجه ۱۰۰ ایراد دارد، 
 قانون بودجه مصوب مجلس حتماً ۱۱۰ ایراد دارد، گفت: اجازه برداشت 

 از صندوق توسعه ملی به اصلاحات اقتصادی منوط شود. 
احســان خاندوزی در برنامه قفل بودجه که در دانشــگاه تهران برگزار 
 شــد، گفت: لایحه بودجه سال 99 به سمت فروش داراییها و استقراض 
از  صندوق توســعه ملی در حرکت اســت و این روش در 2 سال آینده 
منجر  به بازگشت اعتیاد نفتی خواهد شد. وی گفت: به جای مذاکره برای 
فروش نفت بیشتر باید برای آسان شدن  تبادلات مالی منطقه ای مذاکره 
انجام دهیم. خاندوزی تأکید کرد: قانون اخذ مالیاتهای جدید در بهترین 
حالت در سال   1400 کلید خواهد خورد اما نکته مهم این است که این 
اصلاحات آغاز  شــود. اگر این اقدام در سال 97 انجام و قانون مربوطه 
تصویب شده بود  در تیر ماه 99 از این درآمد برای بودجه می توانستیم 
استفاده کنیم.  این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه  "با هر سه روش 
اصلاحات  مالیاتی، بازار بدهی و مولدسازی داراییها برای جبران کسری 
بودجه  موافقم" گفت: اجازه برداشت از صندوق توسعه ملی به اصلاحات 
 اقتصادی منوط شــود. وی با ابراز اینکه "در کشور نمی دانیم چه میزان 
کســری بودجه داریم  یک چالش بســیار بزرگ است"، گفت: تکنیک 
بودجه نویســی در ســازمان  برنامه اجازه مشخص شدن کسری بودجه 
را نمی دهد و این موضوع  انگیزه برای جبران کســری بودجه را کاهش 
می دهد. خاندوزی گفت: سؤالات مهمی در خصوص بودجه وجود دارد، 
به عنوان  مثال باید مشخص شــود دولت و مجلس تا چه حد می توانند 
بدهی تولید کنند  و نســبت بدهی به  gdp  )تولید ناخالص داخلی( را 
تا کجا افزایش دهند. این کارشــناس اقتصادی با تصریح به اینکه نقش 
مجلس در تصویب  بودجه مخرب اســت، تأکید کرد: اگر لایحه بودجه 

100 ایراد دارد قانون  بودجه مصوب مجلس حتماً 110 ایراد دارد. 

حذف ۱۰۴ هزار نفر از ثبت نام کنندگان 
طرح ملی مسکن

محمــود محمــودزاده معاون وزیــر راه از حذف حــدود ۴۰ درصد 
متقاضیان  ثبت نامی طرح ملی مســکن به دلیل قرمز بودن فرم »ج« 
خبر داد.به این  ترتیب حدود ۱۰۴ هزار نفر از ثبت نام کنندگان حذف 
خواهند شــد. محمودزاده با بیان این که پیش بینی می شود 40 درصد 
ثبت نامی های  طرح اقدام ملی مســکن به دلیل قرمز بودن فرم »ج« 
از متقاضیان  واقعی جدا شده و جزو حذف شدگان باشند، اظهار کرد:  

مرحله دوم  ثبت نام طرح ملی مسکن نیمه بهمن آغاز می شود. 
وی بیان کرد: با توجه به این که پایش ثبت نام مرحله اول طرح اقدام 
 ملی مســکن بیش از 45 روز زمان می برد، از این رو ثبت نام مرحله 
 دوم طرح اقدام ملی مســکن از نیمه بهمن ماه آغاز خواهد شد. معاون 
وزیر راه ادامه داد: بنابراین کســانی که نتوانســتند در مرحله  نخست 
در سامانه طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام کنند، آماده درج  اطلاعات 
خود در ســامانه از نیمه دوم این ماه باشند. با توجه به ثبت نام حدود 
260 هزار نفر در مرحله اول طرح ملی  مســکن، حدود 104 هزار نفر 
بعد از پالایش از طرح مذکور حذف  خواهند شــد. در حالی قرار است 
حدود نیمی از ثبت نام کنندگان طرح ملی مسکن از  این سامانه حذف 
شــوند که طی روزهای اخیرخرید و فروش امتیاز این  طرح خبرساز 

شده است.

حمیدرضــا غزنوی مدیرکل فناوری اطلاعات ســتاد 
مبارزه با قاچاق کالا  گفت: از ۱۵ بهمن ماه هر کالای 
خارجی که شناسه نداشته باشــد قاچاق  محسوب و 
ضبط خواهد شد و این زمان برای کالاهای تولید داخل 
از ۱۵  دی ماه است. ســخنگوی انجمن تولیدکنندگان 
لوازم خانگی در تیتر امشــب دربــاره جزئیات  طرح 
مبارزه با لوازم خانگی قاچاق گفت: 8 گروه اصلی لوازم 
خانگی  شامل تلویزیون، یخچال و فریزر، ماشین لباس 
شویی، ماشین ظرف  شویی، جاروبرقی، پکیج و چرخ 
خیاطی نیازمند دریافت شناســه کالا  هســتند. وی با 
بیان اینکه طبق ابلاغیه وزارت صمت از اردیبهشــت 
ماه امسال  تولیدکننده ها و بازاریان موظف شدند که بر 
روی همه کالا های موجود در  انبارهایشان شناسه کالا 
نصب کنند، افزود: از آذر ماه نیز این دســتورالعمل  به 

کارخانه های تولیدی ابلاغ شد. 
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی گفت: بر 
این اســاس کارخانه ها  و تولیدکننده ها باید با مراجعه 
به سایت مربوطه تولیدات و اطلاعات  محصولات خود 
را اظهار و از طریق این ســامانه شناسه کالا دریافت و 
در  نهایت برچســب ایران کد، شماره سریال، شناسه 
کالا و کد رهگیری را بر  روی تمامی کالا های تولیدی 

نصب کنند. 
ë  با شماره گیری #7777*4* تمام مشخصات

کالا را بدانید
ســید مرتضی میری رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
خانگــی دیگر میهمان  برنامه با بیــان اینکه از ابتدای 
برنامــه ریزی بــرای طرح مقرر شــد کالای  ایرانی از 
مبادی تولید شناســه بخورد، گفت: امــروز حتی به 
وزارت صمت  نامه ای برای دریافت مهلت بیشــتر در 
اجرای طرح ارسال کردیم. رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی افزود: طی جلســاتی که با ستاد  مبارزه 
با قاچاق کالا و وزارت صمت داشــتیم، قرار شد طرح 
شناســه دار  شــدن کالا از تاریخ 15 آذر تا 5 دی 98 

اجرا شود و به فروشگاه ها اعلام  شد که از این تاریخ به 
بعد از خرید کالا های بدون شناسه خودداری کنند. وی 
افــزود: در صورتی که نتوانند به هر دلیلی شناســه را 
دریافت کننــد،  می توانند صورت این کالا ها را به طور 
محدود به اتحادیه های مربوطه  اعلام کنند تا به سامانه 
اطلاع داده شود تا کالا شناسه دار شوند. رئیس اتحادیه 
فروشندگان لوازم خانگی ادامه داد: بر اساس این طرح 
 شناســه برای کالا های داخلی از محــل تولید و برای 
کالا های وارداتی از  گمرک بر روی کالا نصب می شود 
که با شماره گیری #7777*4* تمام  مشخصات کالا، 
داده می شــود. وی با بیان اینکــه کالای ایرانی قاچاق 
نیســت و این طرح باید با اولویــت  کالا های خارجی 
آغاز می شــد، گفت: طبق جلساتی که با وزارت صمت 
و  ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز داشــتیم مقرر شد 
کالا های خارجی در  اولویت قرار داشــته باشند. میری 
با بیان اینکه اجرای این طــرح تا 15 دی ماه ممکن 
نیســت، بیان کرد:  در مدت زمان باقــی مانده تا این 
تاریخ کارخانه ها و فروشگاه ها آمادگی  برای شناسه دار 

کردن کالا ندارند. 
میــری افزود: بــا وزارت صمت مکاتبه شــده تا برای 
مدیریت بــازار  پیش بینی های لازم صــورت بگیرد و 
تولیدکنندگان متعهد شــوند کالای  موردنیاز بازار را 

تامین خواهند کرد و بازار با مشکل مواجه نمی شود. 

محمــد شــکرچی زاده رئیس مرکــز تحقیقات راه، 
مســکن و شهرســازی از  کاهش کیفیت ســاخت و 
ســازها در کشــور به دلیل افزایــش قیمت مصالح 
 ســاختمان و افت کیفیت مسکن قشر متوسط خبر 
داد. شــکرچی زاده در کنفرانــس و نمایشــگاه بین 
الملی صنعت ساخت با بیان  این که به دلیل افزایش 
قیمت مصالح ساختمانی کیفیت ساخت مسکن  برای 
اقشار متوســط کاهش یافته است، اظهار کرد: رکود 
اقتصادی  باعث شده تا بخش خصوصی نتواند سرمایه 
خود را وارد حوزه ســاخت  و ساز کند. وی با یادآوری 
این که کمبود بودجه عمرانی نیز باعث شــده بخش 

دولتی  نتواند پروژه های نیمه کاره را به اتمام برساند 
و هم اکنون صدها پروژه  نیمه تمام عمرانی در کشور 
داریم، تصریح کرد: افزایش قیمت مصالح  ساختمانی 
باعث شده تا میزان استفاده از مصالح غیر استاندارد 
در  ســاخت و ســازها  افزایــش یابد. رئیــس مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی با بیان این که 
همچنان  مصرف انرژی در ساختمان ها دو تا سه برابر 
میانگین جهانی اســت،  افزود: چالش عدم مدیریت 
مصرف انرژی در کشور  منجر به تخریب  سرمایه های 
ملی و توســعه پایدار و شکاف عدالت بین نسلی می 
شود. علی شاهانی دبیر دومین کنفرانس و نمایشگاه 
بین المللی صنعت ســاخت  در خصوص برگزاری این 

کنفرانس گفت: پیرو دستور رهبر معظم  انقلاب ابلاغ 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و سند چشم انداز 
20  ساله در این مراسم می توانیم ارتقا صنعت ساخت 
با هدف تثبیت ایران  به عنوان اولین کشــور صنعت 
ساخت در منطقه را به اجرا برسانیم. وی تصریح کرد: 
به همین منظور تمامی دانشگاه های معتبر کشور از 
 این کنفرانس اســتقبال کردند و به صورت کتبی از 
کنفرانس حمایــت  کردند همچنین بخش خصوصی 
از مدت ها پیش با ما ارتباط برقرار  کرده و قســمتی 
از وظایــف این کنفرانس در بخــش خصوصی انجام 
 می دهد، و امیدواریــم کنفرانس دوم نیز فاخر  و در 

خور صنعت ساخت  کشور باشد. 

عدد اکتــان ۱۱۰،افزایش ۳۵ درصــدی دوام خودرو،پاک و 
ارزان  بودن،پیمایش بیشــتر وایمنی بالای گازمایع از جمله 
دلایلی اســت که این  ســوخت را به بهترین جایگزین برای 

بنزین تبدیل کرده است. 
این روزها آلودگی هوا در کلان شــهرها به یکی از مهم ترین 
چالش های  کشور تبدیل شده است. استفاده از  LPG  یا گاز 
مایع به عنوان سوخت  خودروهای سبک و سنگین که در اروپا 
به سوخت پاک معروف است  می تواند بخش زیادی از آلودگی 

هوا را کاهش دهد. 
ë استفاده از گازمایع   به نفع همه

انگلستان به طور گســترده  LPG  را در ناوگان اتوبوس رانی 
خود اســتفاده  کرده و آمریکا نیز اخیــراً به جایگزین کردن 
ســوخت اتوبوس مدارس از  گازوئیل بــه  LPG  روی آورده 
اســت. استفاده از  LPG  در خودروها در  ایران نیز می تواند از 
بُعد آزاد شدن بنزین برای صادرات به نفع دولت،  از بُعد قیمت 
ســوخت به نفع خودرودارها و مردم و نهایتاً از بُعد زیســت 
 محیطی به نفع همه کشــور باشد؛ اما موضع وزارت نفت در 
قبال عرضه  قانونمند این ســوخت پاک برای خودروها کاملًا 
نامعلوم اســت و سال ها  اســت که فرآیند  LPG  سوز کردن 

خودروها به صورت زیرزمینی انجام  می شود. 
ë  !۱۱۰ گازمایع در باک خودروها /  اکتان ؛

در همین ارتباط رضا رحیمی، کارشــناس انرژی در گفتگو 
با خبرنگار  مهر با بیــان اینکه  LPG  یا گاز مایع، ترکیبی از 
هیدروکربن های پروپان  و بوتان است، گفت: گاز مایع دارای 
ارزش حرارتــی ۴۶.۱ مگاژول بر  کیلوگرم و عدد اکتان ۱۱۰ 

است. 
وی افزود: چون عدد اکتان این ســوخت فســیلی بیش تر از 
عدد اکتان  بنزین )۸۵-۹۷( است معمولًا باعث کارکرد بهتر 
موتور و جلوگیری از  کوبش آن می شــود. همچنین به دلیل 
انتشار آلاینده کمتر نسبت به بنزین و  گازوئیل، راهکاری برای 

کاهش آلودگی هوا خواهد بود. 
 ۴ کشور پیشتاز در استفاده از  LPG  /  ارائه  بسته های تشویقی
این کارشــناس انرژی اظهار داشــت: در حال حاضر در دنیا 
حــدود ۲۷  میلیون خودروی  LPG  ســوز وجــود دارد که 
ســالانه ۲۶.۲ میلیون تن  LPG  مصــرف می کنند. ترکیه با 
۴ میلیون و ۶۴۶ هزار دســتگاه خودرو  LPG  سوز و روسیه 
و کره جنوبی به ترتیب با ۳ میلیون و ۲ میلیون  دســتگاه در 
صدر کشــورهایی هســتند که از گاز مایع به عنوان سوخت 
 خودرو اســتفاده می کنند. این در حالی است که ترکیه، کره 

جنوبی و  اســترالیا حتی در برهه هایی اقدام به اعطای وام و 
  LPG  تشویق برخی  خودروهای پرمصرف نظیر تاکسی ها به
ســوز کردن خودرو کرده  انــد. در ترکیه حدود ۴۰ درصد از 
کل ناوگان وســایل نقلیه مسافری این  کشور را این خودروها 
تشــکیل می دهند و ۹۵ درصد از تاکســی های کره  جنوبی 

 LPG  سوز هستند. 
ë وضعیت توزیع و مصرف گازمایع در ایران

حدود ۱.۵ میلیون خودروی  LPG  سوز در ایران وجود دارد 
که به  صورت غیر اســتاندارد اقدام بــه نصب مخزن کرده و 

سوخت گیری  می کنند و استفاده از این سوخت در خودروها 
غیر قانونی تلقی می شــود.  این کار معمولًا با تخلیه سیلندر 
)کپســول( های گاز روســتایی به درون  مخزن خودرو انجام 
می شود یا اینکه اخیراً جایگاه هایی به صورت  زیرزمینی یا در 
بعضی کارگاه ها احداث شــده اند که عملًا حکم یک  جایگاه 
پمپ ســوخت را دارند اما در ابعاد بســیار کوچک تر و شاید 

 غیراستاندارد. 
علیرغم تمایل و استقبال زیاد مردم از این سوخت، متأسفانه 
دولت  استفاده از این سوخت در ناوگان حمل و نقل را هنوز به 
رسمیت  نشناخته و از ایجاد جایگاه های رسمی سوخت گیری 
در ســطح شــهرها  امتناع کرده که همین امر باعث هرج و 
مرج، نابسامانی و عدم توازن  در توزیع گاز  LPG  در کشور و 
کمیاب شدن این سوخت در روستاها  شده است. و مشخص 
نیســت که این نوع استفاده غیر مجاز و  سوخت گیری داخل 

گاراژهای خارج از شهر تا کی می خواهد ادامه یابد. 
ë  !۹۰ میلیون دلار سوزانده شد 

رحیمی در بخش دیگری با بیان اینکه ســال گذشــته کل 
گازمایع تولیدی  کشور ۸.۵ میلیون تن بوده که از این مقدار 
۷۷ درصد آن صادر شــده  اســت، تصریح کرد: متأسفانه در 
برهه هایــی از زمــان نیز به دلیل ایجاد  مشــکلات تحریمی 
در صادرات گازمایع، ســوخت مذکور توســط  مشــعل های 
پالایشــگاهی یا تزریق به خط لوله گاز طبیعی سوزانده شده 
 اســت که برآورد می شود نزدیک به ۹۰ میلیون دلار از منابع 
کشور در  این میان به هدر رفته است. این در حالی است که 
سوخت مذکور  می توانســت به صورت قانونی در خودروهای 

سبک و سنگین کشور  استفاده شود. 
ë  روند مصرف اتوگاز در مناطق مختلف دنیا را از

سال ۲۰۰۷ تا ۲۰۱۷   - میلیون تن
وی  LPG  را ذاتاً یک ســوخت بی خطری دانســت و ادامه 
داد: دو عامــل  اصلــی در ایمنی  LPG  نقــش دارند. یکی 
محدودیت های اشــتعال آن است و  دیگری اینکه مخزنی که 
اتوگاز در آن نگهداری می شود بسیار قوی و  محکم باشد. اگر 
گاز محصور نتواند نشت کند، نمی تواند آتش بگیرد و  بسوزد. 
 LPG  نســبت به بیش تر سوخت ها محدودیت بیش تری در 

اشتعال  پذیری دارد. 

اقتصادی

هشدار جدی کاهش کیفیت ساخت و سازها در کشور

تامین حق انسان در کدام نظام

محمد ماشین چیان
تلخ ترین طنز روزگار آن است که شبه روشنفکر وطنی برای 
حل  مشکلات و ساختن آینده کشور نسخه می پیچد؛ غافل 
از آنکه این نسخه  تکراری، پوسیده و تاریخ گذشته در صد 
سال گذشــته بیش از صد بار  آزموده شده و بیش از صد 

میلیون نفر قربانی گرفته است. 
  لیکــن این کار را با چنان اعتمادبه نفســی انجام می دهد 
و طوری وانمــود  می کند که گویی طرحی نو درانداخته و 

کشفی نو به عمل آورده است. 
بســیاری از راه حل های رایجی که این روزها در مقالات و 
سخنرانی های  دانشگاهی و نطق های انتخاباتی توسط این 
دســته مطرح می شــود نه تنها  در دنیا که بارها در ایران 
خودمان آزموده شــده و شــرایط کنونی  محصول همین 
ایده های مشعشــع اســت. معمولا این کار با نکوهیدن و 
 حمله به نمادهای ســرمایه داری رقابتی انجام می شــود. 
این روزها به  کرات شــاهدیم که رقابت به عنوان ســمبل 
سرمایه داری و نمود خودخواهی  به مثابه یک رذیلت مورد 

سرزنش قرار می گیرد. 
مخرج مشــترک عمده ایده ها و اندیشه های چپ گرایانه، 
بی اعتقــادی،  بی اعتمادی و بعضا تنفــر از طبیعت آدمی 
اســت. اینکه بســیاری از  طرفداران اندیشه های چپ زده 
از این مهم بی خبر هســتند نیز چیزی را  عوض نمی کند. 
)بی اطلاعی و بی ســوادی در هیچ تمدنی، مستندی برای 
 دفاع محکمه پسند به حساب نیامده( پروژه کمونیسم تغییر 
دادن طبیعت  بشــر، از بین بردن پلشــتی و خوی پست 
آدمی و ســاختن انســان طراز نوین  بود؛ دگرگون کردن 
انســان »قدیمی«، آدم نخستین و البته به ظاهر موفق  هم 
شد. نتیجه اش انسان شورایی بود. اصطلاحی هموزن انسان 
خردمند  که بدوا توســط بوروکرات هــای کمیته مرکزی 
حزب کمونیســت برای  توصیف مرحله آتی تحول بشری 
استفاده می شد؛ اما بعدها به لطف  نویسنده و جامعه شناس 
روس، الکساندر ژینوویف در کتابی به همین نام،  جنبه طنز 
و طعنه آمیز برای اشاره به شهروند مصیبت زده و همرنگ 
 جماعــت در اتحاد شــوروی پیدا کرد. ایــن ضرب المثل 
کمونیستی آن را به  زیبایی ترسیم می کند: در مملکتی که 
دولت تنها کارفرما بود »آنها  وانمود می کردند که دستمزد 
مــا را می پردازند و ما وانمود می کردیم که  کار می کنیم.« 
ویژگی شهروند شورایی، بی تفاوتی بود. رقابتی برای  کسب 
روزی و زندگی بهتر در کار نبود و کسی در کاری پیش قدم 
 نمی شــد. مگر دیوانه بود که برای کاری پیش قدم شود و 
برای خود شر  درست کند؟ یرزی تورویچ، یکی از بنام ترین 
روزنامه نگاران بلوک  شــرق انســان شــورایی را این گونه 
توصیف کرد: »او فردی اســت که به  بردگی کشیده شده، 
ناتوان و مستاصل، قادر نیست برای کاری پیش قدم  شود. از 
تفکر انتقادی برخوردار نیست. او انتظار دارد- بلکه مطالبه 
 می کند- که همه چیز توسط دولت ارائه شود. او نه می تواند 
و نه  می خواهد که سرنوشــتش را در دســت بگیرد و آن 
را تعیین کند.« ویژگی  دیگر شــهروند شورایی بی تفاوتی 
به مالکیت بود. مالکیت در نظام  کمونیستی اشتراکی بود؛ 
کمونیســت ها شعر معروفی داشــتند به این  مضمون که: 
»همه چیــز به کلخوز* تعلــق دارد. همه چیز به من تعلق 
 دارد.« ایــن یکی هم بعدها جنبه جــوک پیدا کرد برای 
شهروندانی که هیچ  ملکی و سهمی از هیچ چیز نداشتند؛ 
اما طبق تعریف مالک همه چیز  بودند، بنابراین خود را محق 
می دانستند که از دارایی عمومی، تا جایی  که امکان داشت 

دزدی کنند. ای کاش این تعریف ها برایمان تازگی  داشت. 
مگر آدم نخســتین چه ایرادی داشــت که می خواستند 
عوضش کنند؟  خودخواه بــود، در فکر خانواده و فرزندان 
بام تا شــام تلاش می کرد و  می خواست نتیجه زحماتش 
را برای خــود نگه دارد. برای فراهــم آوردن  زندگی بهتر 
تــلاش و با دیگــران رقابت می کرد؛ خیلــی قبل از ثبت 
تاریخ،  آدمی زادها بر ســر غــذا و زوج و قلمرو با یکدیگر 
رقابت می کردند.  بعدها رقابت بر سر شغل، منابع، مشتری 
و حتی ســرگرمی و ورزش  ادامه یافت. موجودی را تصور 
کنید که در همه شــئون زندگی میل بــه  رقابت دارد. تا 
آنجا که حتی ورزش و سرگرمی هایش نیز شالوده بر  رقابت 
است. خیر، رقابت اختراع کاپیتالیسم نبود. رقابت طبیعت 
بشر  اســت. کاپیتالیسم نزد شبه روشنفکرانی که بر رقابت 
می تازند مترسکی،  بهانه ای، بیش نیست. ایشان بر طبیعت 

بشر می تازند. 
از نظر اقتصادی پاســخ دادن به چرایی رقابت آسان است؛ 
مادامی که  منابع محدود باشد رقابت وجود خواهد داشت و 
علم اقتصاد، طبق  تعریف، اساسا به خاطر محدودیت منابع 
معنی دارد. به عبارت ساده تر،  در این دنیا از رقابت گزیر یا 
گریزی نیست. وقتی که بیش از یک نفر  چیزی را بخواهد، 

رقابت اتفاق خواهد افتاد و نتیجه را تعیین خواهد  کرد. 
حال در نقطه مقابل تفکرات بشرستیز، لیبرالیسم ایستاده 
اســت. بنیان  لیبرالیسم پذیرفتن فرد فرد آدم های جامعه 
است؛ با همه تنوع و  تفاوت هایشان. ویژگی لیبرالیسم امید 
به طبیعت بشــر و تبلیغ و توصیه بــه  فضایلی اخلاقی از 
جنس احترام به مالکیت خصوصی و حق مبادله آن  است. 
در نتیجه رعایت و فراگیر شدن این فضایل افراد می توانند 

در  کنار یکدیگر زندگی و مشارکت و مساعدت کنند.  

بازی دو سر برُد برای دولت و خودرودارها  

درحالــی ابهامات رقم ۵۵ هــزار میلیارد تومانی 
هزینه های متفرقه  همچنان پابرجاست، تنها برای 
سازمان برنامه و وزارت اقتصاد، مبالغی  برای پایش 
اقتصاد کلان و مدیریت داراییها لحاظ شده که این 
دو دستگاه  دفاتر مجزا با چارت سازمانی برای این 

اهداف در اختیار دارند. 
در لایحه بودجه سال 1399 مصارف جاری دولت 
386 هزار میلیارد  تومان است که 55 هزار میلیارد 
تومان آن مربوط به اعتبــارات ردیفهای  متفرقه 
است. در واقع ردیفهای متفرقه یکی از موضوعات 
غیر شفاف  بودجه است و تنها در لایحه سال بعد 
145 ردیف تحت عنوان  هزینه های متفرقه طبقه 

بندی شده است. 
جدول 9 لایحه بودجه اعتبــارات خاص و پیش 
بینی نشــده به میزان 1.2  هــزار میلیارد تومان، 
اعتبارات یارانه ها 2.7 هزار میلیارد تومان،  اعتبارات 
متمرکز درامد هزینه با 60 ردیف، 13.600میلیارد 
تومان،  اعتبارات ردیفهای موردی با 71 ردیف، 24 
هزار میلیارد تومان و  سود و کارمزد وامهای داخلی 
و خارجی 13 هزارمیلیارد تومان لحاظ  شده است. 

نکته جالــب توجه اینکه، در قســمت ردیفهای 
متفرقه و موردی 2 ردیف  بــرای وزارت اقتصاد و 

سازمان برنامه و بودجه لحاظ شده است. 
بر این اســاس، در ردیف 36 حــدود 2 میلیارد و 

600 میلیون تومان برای  مدیریت داراییها و بازار 
بدهی دولت لحاظ شــده است. این درحالی است 
 کــه وزارت اقتصاد دفتر مجزا برایمدیریت بدهیها 

وداراییها در اختیار  دارد. 

اعتبار ۵۵ هزار میلیارد تومانی »متفرقه ها« در بودجه ۹۹ 

در حالــی کلیات طــرح بانکداری جمهوری اســلامی 
در مجلس به تصویب  رســیده که برخی کارشناســان 
معتقدند، نــگاه مجلســی ها به بانک مرکــزی  کاملا 
بحران زده است و این طرح ویژه شرایط بحرانی تدوین 
شده و  نباید اینطور باشد. نمایندگان مجلس در نشست 
علنی روز سه شنبه، 26 آذرماه با 132 رأی  موافق، 44 
رأی مخالــف و 6 رأی ممتنــع از 201 نماینده حاضر 
در  جلســه با کلیات طرح بانکداری جمهوری اسلامی 

موافقت کردند. 
طرح بانکداری جمهوری اســلامی در سه قسمت، 20 
فصل و 214 ماده  تدوین و کلیات آن به تصویب صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی رسیده  است که حوزه های 
بانکداری بــدون ربا، بانکداری، بانــک مرکزی و  بانک 

توسعه جمهوری اسلامی ایران را در بر می گیرد. 
نمایندگان مجلس درحالی بــه کلیات طرح بانکداری 
جمهوری اســلامی  رأی دادند که برخی کارشناســان 
اقتصــادی و بانکی معتقدند این طرح  براســاس مبانی 
نظری طراحی نشــده و دارای ایرادات اساســی است. 
 برخی معتقدند این طرح ویژه شــرایط بحرانی تنظیم 
شــده و خیلی به  عملکرد و کارکرد بانک مرکزی تکیه 
کرده است. این گروه همچنین اعتقاد دارند مبانی نظری 
طرح جدید بانکداری بســیار  ضعیف است چرا که این 
طرح برای شرایط بحرانی تهیه شده درحالی  که اساسا 
طراحــی نظام بانک مرکزیِ خوب، نباید ویژه شــرایط 
بحران  باشد بلکه قوانین بانکداری باید در شرایط نرمال 
تهیــه و تنظیم شــود. گروهی از متخصصان بانکی می 
گویند توجه کافی به پول ملی و  ســاختار کلان اقتصاد 
در طرح بانکداری مجلس انجام نشده ضمن اینکه  هیچ 
اشاره ای به برابری پول ملی، چگونگی ارزش گذاری پول 
ملی و  پشتوانه اسکناس که در قانون قبلی وجود داشت، 

نشده است. 
یک فعال نظام بانکی با تأکید براینکه این طرح منعکس 

کننده بانک  مرکزی بحران زده اســت، گفت: ساختار 
بانک مرکزی نباید غرق در  بحران طراحی شــود بلکه 
باید در شــرایط عادی قوانین مربــوط به عملکرد  این 
بانک طراحی و تصویب شود. منتقدان به طرح بانکداری 
مصوب مجلس معتقدند این طرح براساس  مبانی ضعیف 
قانــون بانکداری بدون ربا تنظیم شــده و به بانک نگاه 
 سرمایه گذار در پروژه ها را دارد درحالی که این تعریف 
از بانک غلط  است و بانکها نباید به سمت سرمایه گذاری 
بروند. هرچند مجلســی ها در طراحــی طرح بانکداری 
به اســتقلال بانک مرکزی  توجه داشته اند ولی باز هم 
بندهایی از این طرح موجب می شود که رئیس  کل بانک 
مرکزی تابع نظرات و تصمیم های رئیس جمهور و وزیر 
 اقتصاد باشد و اختیاری از خود نداشته باشد . چرا که در 
شرایط  انتصاب رئیس کل قید شده رئیس جمهور باید 
با مشورت اعضای غیر  اجرایی، رئیس کل بانک مرکزی 
را انتخاب کند در حالی که از 6  عضو این هیئت سه نفر 
مستقیما از سوی وزیر اقتصاد انتخاب می شوند  بنابراین 
رئیس کل آینده بانک مرکزی فردی خواهد بود نزدیک 

به  تفکرات وزیر اقتصاد. 

لوازم خانگی بدون شناسه از ۱۵ بهمن قاچاق محسوب می شوند

بانک مرکزی بحران زده در طرح جدید بانکداری
خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه معاون شهردار قزوین خبر داد؛

اجرای 40 برنامه متنوع فرهنگی و آئینی در گذر یلدایی  قزوین

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز: 
محمد سنجری در جلسه جمع بندی تیم ارزیابی 
عملکــرد وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی ضمن 
قدردانی از نگاه ارزشــمند تیــم ارزیابی عملکرد 
گفت:معتقدم یک ملاک ســنجش بــرای انجام 
درســت اقدامات و ارائه خدمات وجود دارد و آن 
قانون و اجرای صحیح قوانین است.ســنجری در 
جلســه جمع بندی تیم ارزیابی وزارت تعاون،کار 
و رفاه اجتماعی ضمن تشــکر از رصد عملکرد و 
اقدامات این اداره کل در سخنانی گفت:علاقمند 
هستیم بیشتر بتوانیم بر اساس یافته ها و ارزیابی 
های انجام گرفتــه از راهنمایی های تیم ارزیابی 
عملکرد استفاده کنیم چرا که هدف و نتیجه اصلی 
تمامی اقدامات باید به اثر بخشی،شفافیت،انجام 
صحیح وظایف و خروجی نظارت ها هم در نهایت 

می بایست منجر به تسریع کار مردم و رضایت مردم از دستگاه و 
عملکرد ما شود.وی با اشاره به برخی از توفیقات بدست آمده در 
بخش ها مختلف افزود:در ابتدای سال منشور کاری را تدوین و 
ابلاغ کردیم و سعی شد در تمامی قسمت ها با برنامه ریزی و با 
هدف اثر بخشی حرکت کنیم و خروجی نتایج هم حاصل تلاش 
تمامی همکاران در سطح استان است.سنجری به بحث بررسی 
و شناسایی گلوگاه های فساد و پیشگیری از آنها به عنوان یک 
اقدام ویژه اشــاره کرد و گفت: از همه ظرفیت ها برای ســالم 

سازی کار و محیط پیرامون آن استفاده کردیم و در طرح سوت 
زنی اولین دستگاهی بودیم که این طرح را پیاده سازی و اجرا 
کردیم وی گفت:الکترونیکی کردن و اصلاح فرایند ها و فراهم 
کردن بستر مناسب جهت پاسخگویی به مطالبات مراجعان و 
همچنین کوتاه کردن مســیر خدمت رسانی ، سلامت اداری و 
شــفافیت را در مجموعه افزایش می دهد و ما با اصلاح فرایند 
هــا در بخش های مختلف به دنبــال نظارت و کنترل صحیح 
برنامه ها و خدمات بوده ایم.سنجری در خاتمه از نگاه ارزشمند 
تیم ارزیابی عملکرد قدردانی کرد و افزود:ارزیابی شــاخص ها 

در دســتگاههای اجرایی ارتقاء ســطح رضایت 
جامعه هدف را به دنبال خواهد داشــت و ما تمام 
سعی و تلاش خود را در جهت خدمت رسانی به 
مراجعین و ارباب رجوع بکار گرفته و تلاش کرده 
ایم تا این امــر را در تمامی بخش های اداره کل 
پیاده سازی شــود ما بدنبال یادگیری هستیم و 
بــرای بهبود عملکرد و رفع نواقص،خودمان را بی 
نیاز از راهنمایی و ارشاد نمی دانیم،قطعاً مشکلات 
وجود دارد و معتقدم یک ملاک ســنجش برای 
انجام درســت اقدامات و ارائه خدمات وجود دارد 
و آن قانون و اجرای صحیح قوانین اســت.لطفی 
معاون دفتــر مدیریت عملکرد وزارت تعاون کارو 
رفاه اجتماعی و سرپرســت تیم ارزیابی عملکرد 
نیز در مطالبی ضمن بیــان نقط قوت و ضعف و 
چالش هــای موجود در ســخنانی گفت: تلاش 
های اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراســان رضوی یک 
مســیر علمی و نظامند را در مســتند کردن اقدامات و ساز و 
کار مشــخص و هدفمندی را دنبال می کنــد و این می تواند 
الگویی برای سایر استانها باشــد وی در ادامه افزود: رویکرد ما 
کمک به واحد های اجرایی و حمایت از دســتگاه های اجرایی 
برای بهبود عملکرد و رضایت مردم اســت ما مســیر را هموار 
 مــی کنیم و اگر چالشــی وجود دارد پیگیــری خواهیم کرد 

تا رفع شود.

اصفهان - مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز؛
جلســه تعاملی ذوب آهن اصفهان و شــرکت نسوز ایران به 
منظور رفــع موانع و افزایش همکاری بیشــتر با حضور ایرج 
رخصتی مشاور عالی مدیرعامل در امور اجرایی و عضو هیات 
مدیره شرکت نســوز ایران ، مهندس مهرداد توالائیان معاون 
حوزه بهره بــرداری ، مهندس محمد جعفــر صالحی معاون 
خریــد ، اعضای کمیســیون معاملات و تعــدادی از مدیران 
شــرکت ذوب آهن و مهندس ســعید لقمانــی مدیرعامل و 
 معاونین و مدیران شــرکت نسوز ایران در شرکت نسوز ایران 

برگزار شد .
ایرج رخصتی مشــاور عالی مدیرعامل در امور اجرایی و عضو 
هیات مدیره شرکت نسوز ایران با اشاره به اینکه شرکت نسوز 
ایران و ذوب آهن با مشــارکت هم توانستند به دانش ساخت 
آجرهای نســوز دیواره کوره بلند دست یابند ، گفت : در این 
جلســه راهکارهای تعامل هر چه بهتر بین ذوب آهن اصفهان 

قطب اصلی تولید فولاد کشــور و شرکت نسوز ایران به عنوان 
یکی از بزرگترین تولید کننده های نسوز بررسی شد تا موانع 
و مشکلات احتمالی مرتفع گردد و هم افزایی و همکاری های 
بیشتر بین این دو قطب صنعتی انجام شود . وی خاطر نشان 
ســاخت : در شرکت نســوز ایران توانمندی های وجود دارد 
که در صورت تعامل می توان از این پتانســیل هر چه بیشتر 

استفاده کرد .
مهندس رخصتــی تعاملات بیشــتر بین شــرکت های زیر 
مجموعه در هلدینگ شســتا را مثبــت ارزیابی کرد و گفت : 
ذوب آهن اصفهان در بخش نسوز نیازهای دارد و شرکت نسوز 
ایــران می تواند آن ها را مرتفع نمایــد ، با روحیه حاکم بین 
دو مجموعه از جمله دســتور مدیران عالی هلدینگ شستا و 
دستور صریح مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان در خصوص استفاده حداکثر از توان شرکت های زیر 
مجموعه شستا در سال رونق تولید و اجرای اقتصاد مقاومتی 

راهکار برون رفت در شــرایط بحران و تحریم استفاده از توان 
و دانش داخلی است .

مهندس ســعید لقمانی مدیرعامل شرکت نسوز ایران با شاره 
به اینکه تاریخچه نســوز در ایــران به ذوب آهن اصفهان گره 
خورده اســت گفت : ذوب آهن اصفهــان قطب صنعت فولاد 
کشــور است و یکی از حمایت کننده های اصلی شرکت های 
نســوز در ایران از ابتدا بوده است . وی با اشاره به اینکه مواد 
اولیه آجرهای نســوز عمدتا از خارج از کشــور تهیه می شد 
کــه باعث خروج ارز از کشــور می گردید ولــی هم اکنون با 
انجام آزمایشات متعدد توانستیم فناوری تولید آجرهای نسوز 
را بومی ســازی کرده و آن را در رنج صنعتــی تولید نماییم 
، وی افزود : شــرکت نســوز ایران با تنوع ســیصد محصول 
در کشــور منحصر بفرد اســت و این شــرکت آماده هر نوع 
 همــکاری با ذوب آهن اصفهان و ارائه طرح های تحقیقاتی را 

دارد .

 دانش ساخت آجرهای نسوز کوره بلند در کشور بومی سازی شد

مدیر کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوی :

قانون و  اجرای صحیح قوانین تنها ملاک سنجش برای ارائه و انجام درست خدمات است

تکمیل زنجیره تولید در کل گروه فولاد مبارکه

اصفهان - مریم مومنی - خبرنگاریادگار امروز:
مهندس عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان که به همراه جمعی از 
معاونان خود و فرمــاندار شهرستــــــــان از شرکــــــت فــــــولاد 
سفیددشت چهار محال و بختیاری بازدید می کرد، بر کامل شدن زنجیره 
تولیــد در تمامی بخش های گروه فولاد مبارکه به ویژه در شــرکت فولاد 

سفیددشت چهارمحال و بختیاری تأکید کرد.
وی بــا تأکید بر اهمیت تولید مولد و نقش آن در اشــتغال زایی و چرخه 
اقتصادی کشــور تصریح کرد: منفک شــدن از اقتصاد متکی به نفت هر 
روز بیشــتر از پیش احســاس می شــود؛ ازاین رو فولاد مبارکه به منظور 
اجرای کامل چرخه فولاد در گروه خود و به ویژه در این شــرکت آمادگی 
کامل دارد و انتظار می رود دولت و مسئولان محترم استان چهارمحال و 
بختیاری نیز این شــرکت را در این زمینه یاری کنند؛ چراکه این استان 

قابلیت چرخه کامل زنجیره فولاد را دارد.
در جریــان این بازدید مدیرعامل شــرکت فولاد سفیددشــت نیز ضمن 
ارائه گزارشــی از روند تولید این شرکت گفت: شرکت فولاد سفیددشت 
چهارمحال و بختیاری، شــامل فــاز احیا )تبدیل گندلــه آهن به آهن 
اسفنجی( و فولادسازی )تبدیل آهن اسفنجی به اسلب( با ظرفیت تولید 
سالانه ۸۰۰ هزار تن تا یک میلیون تن، در ۳۵ کیلومتری شهرکرد مرکز 

استان چهارمحال و بختیاری است.
محمود ارباب زاده با بیان این که فولاد سفیددشــت با تولید 550 هزار تن 
آهن اســفنجی از ابتدای امســال تاکنون به اندازه کل سال 1397 تولید 
آهن اسفنجی داشته و رکورددار تولید در بین طرح های هفتگانه فولادی 
اســت، تصریح کرد: واحد فولادسازی این شرکت هم اکنون با ۸۰ درصد 
پیشــرفت در حال آماده سازی اســت و انتظار می رود با تلاش کارکنان، 
پیمانکاران و مسئولان دســت اندرکار سال آینده شاهد ذوب گیری کوره 

قوس آن باشیم.
وی با اشــاره به این که فولاد مبارکه اصفهان ۶۵ درصد و ایمیدرو نیز ۳۵ 
درصد سهام شرکت فولاد سفیددشت را دراختیار دارند، افزود: واحد احیا 
مستقیم شرکت فولاد سفیددشــت چهارمحال و بختیاری به عنوان فاز 
اول این کارخانه با مشــارکت فولاد مبارکه و ایمیدرو به عنوان نخستین 
طرح فولاد اســتانی، در آبان ماه ســال 95 راه اندازی شده و اکنون نیز 
در راســتای تکمیل زنجیره تولید در حال آماده سازی واحد فولادسازی 

خود است.

حضور مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات  سازمان 
جنگل ها در اداره کل منابع طبیعی مازندران

ساری- امیری فر-خبرنگاریادگار امروز
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران- 
ســاری، دکتر علی نوری نژاد رئیس اداره فناوری و تحول اداری اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران- ســاری، گفت: جلسه ای با حضور 
مهندس جعفری مدیــرکل محترم دفتر فناوری اطلاعات و تحول اداری 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور در محل سالن جلسات این 

اداره کل برگزار شد.
نــوری نژاد افزود: در این جلســه که در خصوص شــاخص های ارزیابی 
عملکرد)عمومــی و اختصاصی( ســال  ۹۸و همچنین اصلاح نظام اداری 
و با حضور معاونین و تعدادی از روســای ادارات ســتادی و کارشناسان 
بخش تحول اداری و it برگزار شد، دکتر کوروش شریفی سورکی معاون 
برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
مازندران- ســاری، در خصوص وضعیت موجود و زیرســاخت تجهیزات 
الکترونیکــی و همچنین وضع موجود نیروی انســانی و اقدامات صورت 
گرفتــه در بخش it و اصلاح نظام اداری وتأمین اعتبار مورد نیاز مطالبی 

را بیان کرد.
ســپس مهندس جعفری مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات و تحول اداری 
ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشــور نیز ضمن ارائه گزارشی 
از فعالیت ها ی انجام شــده در ســطح ملی در بخــش فناوری و اصلاح 
نظام اداری، خواستار توجه بیشتر به بحث ارزیابی عملکرد شاخص های 

عمومی برای سال ۹۸ شد.
وی ضمن بیان این مطلب که  در سال جاری بیش از ۳ خدمت از فعالیت 
های سازمان و ادارات کل ابتدا، احصاء و سپس اصلاح و در نهایت فرایند 
سازی شدند ، افزود: در حال حاضر آماده بارگذاری به صورت الکترونیکی 

در فضای مجازی می باشیم.

اختصاص بالاترین گواهینامه تولید ورق های 
دریایی به شرکت فولاد مبارکه

اصفهان - مریم مومنی - خبرنگاریادگار امروز:
با حضور ممیزان مؤسسه رده بنـدی آسیا در شرکت فولاد مبارکه و انجام 
6 نفر روز ممیزی از واحدهای مختــــــلف تولیـــدی شامل پشتیبانی 
فنی مشتریان، تروپروسس، دفتر فنی نورد گرم، کنتـــــرل کیفــــــی 
نــــــورد گــــــــرم و آزمایشگاه محصول، گواهینامه گرید A تولید 
محصولات دریایی به شرکــــــــــت فـــــــــولاد مبارکــــــــــه 
اختصاص یافت. به گزارش خبرنگار ما از اصفهان،ســعید نقیه با اشــاره 
به این موضوع عنوان کرد: ورق های دریایی ازجمله محصولات نورد گرم 
هســتند که بیشــتر با عرض های بالای 1500 میلی متر و ضخامت های 

بالای 5 میلی متر در ساخت کشتی ها کاربرد دارند.
مدیر متالورژی و کنترل کیفیــت فولاد مبارکه در خصوص اهمیت اخذ 
این گواهینامه تصریح کرد: داشــتن گواهینامه تولید ورق های دریایی از 
الزامات بســیار مهم برای تولیدکنندگان این قبیل ورق هاســت؛ ازاین رو 
تمامی کشتی هایی که برای تردد و فعالیت در آب های بین المللی ساخته 
می شــوند، ازنظــر جنس و کیفیت بدنــه باید مطابق با اســتانداردهای 
لازم تولید شوند. وی خاطرنشان کرد: مؤسسه رده بنـــدی آسیا یکی از 
مؤسســات مورد تأیید سازمان جهانی بنادر و دریانوردی است و به نیابت 
از آن ســازمان، گواهینامه های قانونی جهت تردد ایمن شناورها و صنایع 
مرتبط به آن ها را صــادر می کند. مدیر متالورژی و کنترل کیفیت فولاد 
مبارکه با اشــاره به این که گواهینامه مربوط به تولید ورق های دریایی در 
پنج گرید A,B,C,D,E صادر می شــود، تصریح کرد: با توجه به کیفیت 
بالای محصولات فولاد مبارکه در فراینــد این ارزیابی، بالاترین گرید به 

محصولات فولاد این شرکت اختصاص یافت.
وی در خاتمه اظهار داشت: با دریافت این گواهینامه فولاد مبارکه مجوز 
فروش ورق های فولادی ویژه صنایع کشتی ســازی و سازه های دریایی را 
کسب کرد و ازاین پس می تواند سفارش مشتریان این قبیل محصولات را 

در برنامه تولید شرکت ثبت کند.

قزوین - مریــم نقدی - خبر نــگار  یادگار 
امروز: 

درافشــانی،معاون شــهردار و رئیس سازمان 
فرهنگی،اجتماعی و ورزشی شهرداری قزوین 
گفــت: 40 برنامه متنوع فرهنگی و آئینی در 

گذر یلدایی اجرا شد.
محمد درافشانی با اشاره به بازدید بیش از 12 
هزار نفر از برنامه های گذر یلدایی،افزود:گذر 
یلدایــی از 28 آذر مــاه تــا  اول دی مــاه 
ســالجاری،صبح و بعد از ظهــر در پیاده راه 
فرهنگــی میدان آزادی پذیرای شــهروندان 
قزوینی بود که خوشــبختانه استقبال بسیار 

خوبی از آن به عمل آمد.
وی اظهار کــرد: آئین خنچه بــران یلدایی 
از جملــه برنامه های جــذاب و آئینی گذر 
یلدایی بود که مورد استقبال شهروندان قرار 
گرفت،این رســم در قزوین بسیار متدوال و 
ریشــه در آئین و رسومات کهن شهر قزوین 
دارد،این آئین با حضور 30 نفر از بانوان و 10 
نفر از آقایان با لباس های ســنتی به شــکل 
بســیار جذاب و همراه بــا آئین های یلدایی 

اجرا شد.
این مسئول اجرای 10 تئاتر خیابانی،مسابقات 
نقالی،ننه ســرما،اجرای  برنامه  ،چهار  آئینی 
موســیقی بــا موضوع یلــدا توســط گروه 
کرال،اجرای برنامه دف نوازی توســط گروه 
های مختلف هنری و آوایی،نمایش عروسکی، 

چهار برنامه مسابقه خانواده با موضوع حافظ 
خوانــی و...را از دیگر برنامه های گذر یلدایی 

برشمرد.
آشــکده  کرد:غرفــه  اضافــه  درافشــانی 
سنتی،حضور چرخ های طافی جهت فروش 
باقالا و لبو،غرفه عکاســخانه و آئین روستایی 
)عکس های یلدایی و پخت نان های ســنتی 
با لباس های محلی(،حضــور تن پوش ها و 
سیلورمن با پوشش سنتی و آئینی،بازی هلی 

قدیمی نظیر لی لی از دیگر بخش های برنامه 
گذر یلدایی بود.

وی به حضور پرشور دانش آموزان و نونهالان 
مهد های کودک در گذر یلدایی اشاره کرد و 
گفت:ویژه برنامه های شــادی نظیر مسابقات 
ورزشی نظیر طناب کشی و لی لی و مسابقه 
نقاشــی با برگ های پاییزی  همراه با اهدای 
جوایزیلدایی برای دانش آزموان در نظر گرفته 

و اجرا شد.

افزود:همچنیــن در  ایــن مقــام مســئول 
گــذر یلدایی المــان های آدم برفی،ســفره 
یلدایی،هندوانه،انار،نصب تصاویری زیبا با پس 
زمینه پاییز و زمستان برای جذابیت بخشیدن 
به این گذر برپا شده بود که شهروندان با شور 
و علاقه زیادی با ایستادن در کنار آنها یلدای 
امسال خود را در قاب تصویر به ثبت رسانند.

درافشانی اضافه کرد:در بخش دیگری از این 
گذر کلبه ای همراه با سفره یلدایی نما سازی 
شــده بود که شهروندان در کنار مجسمه زن 
و مرد روســتایی که دور این کرسی و سفره 
یلدایی نشسته بودند،عکس هایی به یادگاری 

می گرفتند.
وی بیان کرد:ایجاد نشــاط اجتماعی،احیای 
آیین ها و سنت های در حال فراموش و بازگو 
کردن ســنت زیبا و خوب شب یلدا در برنامه 
های اســتیجی برای شهروندان به ویژه نسل 
جــوان از جمله اهداف برگــزاری برنامه گذر 

یلدایی بود.
درافشــانی خاطرنشــان کرد:با اجرای برنامه 
های گــذر یلدایی تلاش کردیم تــا با ایجاد 
فضایی مفرح و پرنشــاط؛ شــهروندان برای 
چند ســاعتی به دور از فضای مجازی و فارغ 
از درگیری های ذهنی در محیطی شاد، صله 
رحم اجتماعی و شــهروندی را تجربه کنند 
و لحظــات خوبــی را در کنار خانــواده خود 

بگذرانند.

رئیس هلال احمر شهرستان سرپل ذهاب خبرداد؛

برگزاری کارگاه آموزشی  همسران کارکنان 
پایور تیپ 71 پیاده مکانیزه صاحب الزمان )عج(

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
مهندس علی رســتمی:رئیس هلال احمر شهرســتان سرپل 
ذهاب گفت : کارگاه آموزشی امداد و نجات وکمک های اولیه 
باحضور اساتید مجرب سازمان هلال احمر جهت  100 نفر از 
همسران کارکنان پایور تیپ 71 پیاده مکانیزه صاحب الزمان 
)عــج( به مدت 3 روز درمهمانســرای کوی ســازمانی برگزار 
گردید.  رئیس هلال احمر شهرســتان سرپل ذهاب مهندس 
علی رســتمی درآیین افتتاحیه این کارگاه آموزشــی عنوان 
کرد:هدف از برگزاری این دوره های آموزشــی،آگاهی بخشی 
بــه مردم بمنظور کاهش تلفات ناشــی از حوادث غیر مترقبه 
وبلاهای طبیعی می باشــد.باتوجه به اینکه  کشــور ما تحت 
تاثیر حوادث طبیعی وغیر طبیعی است.ضرورت یادگیری این 
آموزشها دو چندان می شود. رستمی در ادامه افزود:این دوره 
با حضور مربیان تخصصــی امداد ونجات هلال احمردر زمینه 
های کمک به مصدومین ،حوادث،صاعقه،ســیل،آتش سوزی 
واحیاء قلبی جهــت کمک به هم نوعــان ویادگیری آموزش 
های تخصصی لازم درمواقع لزوم که مردم درگیر آن هســتند 

آموزش داده می شود.

امضای تفاهم نامه همکاری بین امور آبفاشهری ، 
اداره آموزش و پرورش و دبستان فرشتگان نوشه

ساری- امیری فر-خبرنگاریادگار امروز
مدیر امور آبفای نوشــهر گفت: در راســتای همکاری مشترک 
در زمینه مدیریت مصرف بهینه و اســتفاده ســالم و پایدار از 
آب، تفاهــم نامــه همکاری بین امور آب و فاضلاب شــهری ، 
اداره آموزش و پرورش و دبســتان غیردولتی پسرانه فرشتگان 

شهرستان نوشهر منعقد شد.
به گزارش شــرکت آبفاشــهری مازندران مهندس موسوی  با 
اعــلام خبر بالا افــزود: با توجه به کمبــود آب و لزوم حفظ و 
نگهداری از آن ، ضروری اســت نحوه و الگوی  مصرف آب در 

بین افراد جامعه تغییر یابد.
وی ، آموزش را در ســنین کودکی تاثیرگذار دانست و تصریح 
کرد: به همین منظور ســعی در شناخت  اهمیت و جایگاه آب 
در بین دانش آموزان داریم زیرا معتقدیم دانش آموزان بهترین 

کمک کننده در این زمینه هستند.
 مدیر امور آبفای نوشهر، با اشاره به امضای تفاهم نامه همکاری 
مشترک در زمینه مدیریت مصرف آب و استفاده سالم و پایدار 
از آن بین این امور، اداره آموزش و پرورش و دبستان غیردولتی 
پسرانه فرشــتگان این شهرستان اظهار داشت: این تفاهم نامه 

در ۶ بند تنظیم شد.
مهندس موسوی ادامه داد: بر اساس این تفاهم نامه تعدادی از 
دانــش آموزان علاقه مند وداوطلب به عنوان مروجین فرهنگ 

مصرف بهینه آب در مدارس به فعالیت می پردازند.
وی با بیان اینکه در این تفاهم نامه مقرر شد امور آبفای نوشهر 
راه ها و شــیوه های مصرف بهینــه آب را به دانش آموزان در 
مقاطع مختلف آموزش دهد، گفت: برگزاری مسابقات فرهنگی 
و هنری ، توزیع بسته های فرهنگی با موضوع مدیریت مصرف، 
نصب شــیرآلات کاهنده  و بهره گیری از شبکه های اجتماعی 
درقالب گروه های مردم نهاد به منظور توســعه بهینه مصرف 
آب با تشــکیل گروه دوستدار آب، از دیگر مفاد این تفاهم نامه 

می باشد.

شهردار ساری:

تکمیل پروژه پل تا پل نقش موثری 
در کاهش ترافیک مرکز استان دارد

ساری- امیری فر-خبرنگاریادگار امروز
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شــهرداری ساری، 
عباس رجبی شــهردار مرکز استان در شصت و دومین جلسه 
شــورای اسلامی شــهر، از پروژه  پل تا پل به عنوان موثرترین 
پروژه در کاهش ترافیک مبــادی ورودی غرب و جنوب غربی 
ساری یاد کرد و اظهار داشت: همت مجموعه مدیریت شهری 
بر این اســت که با تلاش و فعالیت مداوم و با حمایت اعضای 
شورای اسلامی شــهر، این پروژه را در اسرع وقت به سرانجام 

برسانیم.
 وی افزود: تعدادی پروژه های نیمه کاره در شــهر ساری داریم 
که امیدواریم به زودی این پروژه ها با انضباط مالی در شهرداری 

ساری محقق شود.
 شــهردار ســاری با اشــاره به اینکه ســاری، مرکز مازندران 
پیشانی استان است، تصریح کرد: شهر ساری در حوزه توسعه 
زیربنایی و اجرای پروژه های بزرگ عمرانی نیازمند توجه بیشتر 

اعتبارات ملی است.
در این جلســه، علیجان شمشــیربند رئیس شــورای اسلامی 
شــهر ساری نیز با اشاره به در پیش بودن حماسه 9 دی اظهار 
داشــت: حضور پرشور مردم در این حماسه عظیم سبب شد تا 

نظام اسلامی تقویت شود.
 وی افزود: امسال نیز مردم ساری همگام با سایر مناطق استان 

در 9 دی حماسه ای بی نظیر خلق خواهند کرد.
 رئیس شــورای اسلامی شهر ساری با اشــاره به اینکه اجرای 
پروژه های عمرانی در شــهرداری ســاری تقویت شــده است، 
تصریح کرد: شورای اسلامی شهر برای توسعه و آبادانی ساری  

با شهردار همکاری و همراهی می کند.
 شمشیربند با بیان اینکه شــهر ساری در مدار سازندگی قرار 
گرفته اســت، افزود: امیدواریم بتوانیم در حوزه سازندگی شهر 

ساری گام های بلند و موثری برداریم.
 در ایــن جلســه، دریافت تســهیلات 150 میلیــارد تومانی 
شــهرداری برای توســعه پروژه پل تا پل مورد تصویب اعضای 

شورای اسلامی شهر قرار گرفت.

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
مهندس سیدمجید صدری، با ارسال لوحی، از حوزه 
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات 
ایران، به دلیل برگزاری و اجرای موفق نمایشگاه تلکام 

پلاس و بازتاب مطلوب آن، تشکر و قدردانی کرد.
به گزارش اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شرکت 
مخابرات ایران، مهندس سیدمجید صدری، مدیرعامل 
شــرکت با ارســال لوح تقدیر، از مهندس بیدخام، 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل و همکاران ایشان به خاطر برگزاری و اجرای موفق نمایشگاه تلکام 

پلاس و بازتاب مطلوب آن نزد اذهان و رسانه ها، تشکر و قدردانی کرد. 
متن لوح مهندس صدری به شرح زیر است:

نمایشگاه بین المللی مخابرات و صنایع اطلاع رسانی که امسال با رویکردی جدید تحت عنوان »تلکام 
پلاس« به اجرا درآمد، همراه با حضور مفید و موثر مجموعه مخابرات ایران علی رغم کم بودن زمان 
هماهنگی ها و لزوم شــرکت در آن به بهترین وجه ممکن با توجه به اهمیت برند شرکت مخابرات 

ایران بود.
حضور موفق و پررنگ شــرکت مخابرات ایران در این نمایشگاه و بازتاب های مناسب آن در جامعه 
مخابراتی کشــور، قطعاً مرهون زحمات جنابعالی و همکاران پرتلاش اداره کل ارتباطات و امور بین 

الملل است.
به همین مناسبت، وظیفه خود می دانم از تلاش های یکایک شما عزیزان در برگزاری موفق نمایشگاه 
که با حداکثر صرفه جویی در هزینه ها و بیشترین بهره وری ممکن در میان دیگر شرکت کنندگان 
محقق شد، تشکر و قدردانی کرده و از خداوند بزرگ، سلامتی، سرافرازی و توفیق هرچه بیشترتان را 

آرزو نمایم.) مجید صدری مدیرعامل(                                                                      
گفتنی ســت، بیستمین نمایشگاه بین المللی مخابرات و صنایع اطلاع رسانی با عنوان »مخابرات و 
راه حل های نوآورانه« از روز سه شنبه، ۲۶ آذرماه سال ۹۸ افتتاح و در روز جمعه، ۲۹ آذرماه به کار 
خود پایان داد که شرکت مخابرات ایران با ارایه سرویسهای تجاری، میزبان بازدیدکنندگان در سالن 

۳۸ نمایشگاه بین المللی تهران بود.

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز:
شهرداری کرج با راه اندازی دبیرخانه دائمی کار 
داوطلبانه، در جهت بهره مندی از توان داوطلبان 
در اداره شهر قدم برداشته است.به گزارش پایگاه 
خبــری کرج امروز، علیرضا رحیمی با اشــاره به 
اینکه کلانشــهر کرج در مســیر بهــره مندی از 
توان داوطلبان در اداره شــهر قدم برداشته است، 
اظهار داشــت: ســاز و کار جهان رو به سوی کار 

جمعی دارد، انواع جمع  سپاری ها، جمع سپاری مالی و مدل نوآوری های باز حاکی از آن دارد 
کــه روش های کار گروهی و همینطور داوطلبانه می توانــد تاثیر زیادی در نتایج و همینطور 
اثربخشــی بیشتر بنگاه های اقتصادی  و سازمان ها داشــته باشد.وی افزود: آنچه که توسعه 
را پایدار می کند الزام درونی فرد به کمک به دیگران اســت، به این صورت که یک شــهروند 
با دیدن مشــکلاتی مانند نبود آموزش مناســب، فقدان امکانات مناسب شهری، نبود نظام 
اطلاع رســانی صحیح و غیره اقدام بــه فعالیتهای داوطلبانه به منظور ارتقاء ســطح کمی و 
کیفی جامعه می کند.رحیمی با بیان اینکه نیاز گســترده به شهرســازی و شــهرگرایی در 
دهه های اخیر و همچنین رشــد سریع جمعیت در کلانشهرها، ابعاد تازه ای به مسائل شهری 
داده و آســیب های مختلفی را به همراه داشته است، خاطرنشان کرد: در این میان مباحثی 
چون مشــارکت داوطلبانه شهروندان اهمیت ویژه ای پیدا کرده است.رییس سازمان فرهنگی 
اجتماعی شــهرداری کرج تاکید کرد: همچنین در توســعه پایدار شــهری نیز باید این مهم 
توجه کرد که مدیریت شــهری دارای منابع محدودی اســت و بــدون کار داوطلبانه مردمی 
و همینطور مشــارکت شهروندی دیگر نمی توان شــهرهای بزرگ را به آسانی مدیریت نمود. 
جمع سپاری هایی مانند نوآوری باز با رویکرد یافتن بهترین راه حل های مردمی برای چالشهای 
شــهری می تواند شــهروندان را نه تنها ترغیب به کار گروهی و موثــر کند بلکه می تواند بار 
ســنگینی را از دوش واحد تحقیق و توسعه مدیریت شــهری بردارد.به گفته رحیمی؛ اولین 
اقدام توسط ســازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری کرج با همکاری یکی از نهادهای 

مردمی تهیه غذای گرم برای کودکان زباله گرد بوده که در هفته اخیر صورت گرفته است.

کرج در مسیر بهره مندی از توان داوطلبان 
در اداره شهر

تقدیر مدیرعامل شرکت مخابرات ایران 
از حوزه ارتباطات و امور بین الملل
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امروزه مالیات بر عایدی سرمایه به یکی از مهمترین 
ابزارهای کنترل  نوسانات قیمت کالاهای سرمایه ای 
در بیش از ۱۸۷ کشــور دنیا بدل  گشــته و از هدر 
رفت سرمایه های سرگردان و تجمیع در بخش های 
غیــر  مولد که آثــار مخربی برای اقتصــاد دارد، به 
شدت کاسته است. یکی از شــیوه های تامین مالی 
شرکت های خودروسازی که به طور  معمول استفاده 
می شــود، پیش فروش محصول است، خودروسازان 
از  ایــن طرق امکان تامین بخشــی از ســرمایه در 
گردش اختصاص به تولید  محصول را دارا شــده و 
بدین وســیله چرخه تولید و فعالیت صنعتی تداوم 
 پیدا می کند.   اما آیــا همواره خودروهای فروش و یا 
پیش فروش شده که با قیمت  مصوب کارخانه ارائه 
می شود، در بازار نیز با همان قیمت، خرید و  فروش 
شــده و به دســت مصرف کننده می رسد؟شــکی 
نیست دســتگاه های  دولتی و نظارتی، انجمن های 
صنفی حمایت از  مصرف کنندگان، مجلس شــورای 
اســلامی و ســایر نهادهای مرتبط با  خودروسازان 
کشــور، هریک به نوبه خود به منظــور حمایت از 
مصرف  کننده نهایی تمام تلاش و همت خود را در 
به تعادل رساندن قیمت بازار  خودرو به کار بسته و با 
راهکارهای مختلف سعی در جلوگیری از  افزایش بی 
رویه قیمت خودرو که نشات گرفته از ورود واسطه ها 
در  این بخش بوده، به انجام رســانده اند. اما با همه 

این تلاش ها نبود یک  ســازو کار منســجم و منظم 
که بــه توزیع عادلانه ثــروت بیانجامد و در  کنترل 
بازارها و کاهش انگیزههای کاســب کارانه و دلالی 
موثر باشد  بسیار احساس می شود. از این رو تصویب 
و اعمال مالیات بر عایدی سرمایه را می توان  بهترین 
راهکار در کنترل قیمــت در بازارها و کاهش موثر 
انگیزه دلالی  و درآمدهای کاذب ناشــی از فعالیت 
ســودجویانی دانســت که با اســتفاده از  ابزارهای 
مختلف و هیجانی کردن بازار موجب می شدند این 
کالای  سرمایه ای) خودرو( با قیمت های بسیار بالاتر 
از قیمت های مصوب به  دســت مصرف کننده نهایی 
برســد. مالیات بر عایدی ســرمایه در واقع به نوعی 
مالیات بر عایدی واســطه  گران و دلالانی است که 
با سرمایه گذاری کلان در بخش های غیر مولد  و غیر 
اشتغال زا و به انگیزه کسب سود از طرق مختلف دپو 
کردن،  شبکه های واسطه ای، تهییج بازار به افزایش 
قیمــت و ... اقدام کرده و  بدین ترتیب ثبات در یک 
اقتصاد پویا را بــه خطر می اندازند. اعمال  مالیات بر 
عایدی ســرمایه پیش بینی می شــود به یک اصلاح 
ســاختار در  بازار تقاضا انجامیده و با کاهش انگیزه 
سودجویی، دولت قادر باشد از  بروز نوسانات گسترده 
و غیر قابل پیش بینی در این بخش جلوگیری کند. 
 همچنین مصرف کننده نهایی خود را جامانده از بازار 
نوسانی ندانسته و  با طیب خاطر در هر زمان امکان 

تهیه با قیمت واقعی و بدون حاشــیه را  دارا خواهد 
شــد. همینطور جدای از مبحث بسیار مهم کنترل 
قیمت بازار، این مالیات به  توزیع مناســب درآمدی 
در جامعه کمک کــرده و از فاصله طبقاتی خواهد 
 کاســت، چراکه عواید دریافتــی از این نوع مالیات 
که به عواید دریافتی از  عایدی ســرمایه ثروتمندان 
معروف است و تزریق آن توسط دولت در  بخش های 
مختلف و همگانی جامعه، به عدالت اقتصادی کمک 
کرده و  از شــکاف درآمدی بیــن فقیر و غنی بدین 

وسیله خواهد کاست. 
با این حــال، برخی کارشناســان اقتصادی اعمال 
مالیات بر عایدی سرمایه  را با کاهش رشد اقتصادی 
مرتبط می دانند و بر این باورند که اجرای  مالیات بر 
عایدی سرمایه به بلوکه شــدن سرمایه انجامیده و 
رشد  تصاعدی این نوع مالیات بر انگیزه کارآفرینان 
و تصمیمات تجاری و  مبادلاتی افراد تاثیر گذاشــته 
و بدین ترتیب زمینه ســاز کاهش رشد  اقتصادی و 
تقاضا برای سرمایه گذاری های جدید خواهد شد، اما 
باید در  نظر داشت که این تحلیل زمانی صدق پیدا 
می کند که نرخ بازدهی  سرمایه گذاری های مذکور 
جهت جبران هزینه مالیات پرداختنی، کفایت  نکند 
و به عبارتــی هزینه های ســرمایه گذاری و مالیات 
پرداختنی بــه نرخ  بازدهی ســرمایه گذاری برتری 

داشته باشد. 

فرزندان اولین قربانیان زندگی های خاموش
طلاق عاطفی که متناسب با افزایش طلاق های رسمی روند رو به  رشدی 
دارد بــا وجود علل و عوامل مختلف، همانند طلاق های رســمی  همراه 
با آســیب های اجتماعی متعددی اســت که فرزندان اولین قربانیان آن 

 هستند. 
هر چند روبروی هم می نشــینند ولی دیگر خبری از چای داغ، دور هم 
 نشــینی و حرف های دو نفره یا درد دل کردن نیست، انگار فقط یکدیگر 
 را تحمل می کنند و دیگر عواطف زن و شوهری بین آنها وجود ندارد.  این 
روزها زن ها و مردهای زیادی پس از ســاعت ها دوری و گذراندن  اوقات 
خــود در محیط کار در حالی به خانه  بازمی گردند که حرفی برای  گفتن 
با همدیگر ندارد و مانند دو فــرد بیگانه باقیمانده ی روز را به  بهانه های 
مختلفی با دوستان و آشنایان یا با انجام فعالیت های گوناگون  می گذرانند. 

زندگی خاموش برخی از خانواده ها که در یزد نیز متناسب با افزایش  روند 
طلاق، در حال افزایش است تاثیرات زیادی در بروز آسیب های  اجتماعی 
دارد و این در حالی اســت که چنین مواردی برخلاف جدایی  رســمی 

زوجین، هیچگاه به ثبت نیز نمی رسد. 
متاسفانه در این میان، فرزندان بزرگترین قربانیان این آسیب  اجتماعی 
 به شــمار می روند که بــه خوبی نیز متوجه بی تفاوتی ها و روابط ســرد 
 والدین خود می شــوند و غالباً نیز برای پرکردن خلاء روابط گرم خانواده 
 به دوســتان و غیردوســتان روی می آورند و بعضاً نیز در جریان همین 

 دوستی های بدون نظارت والدین درگیر آسیب های اجتماعی می شوند. 
آســیب های پنهان ناشــی از طلاق عاطفی این روزها حتی کانون  گرم 
 خانواده هایی که بعضاً مدت ها از شکل گیری آن گذشته را نیز گرفته و  در 
حالی  زن و شــوهر در چهار دیواری یک خانه زندگی می کنند که  بود و 

نبودشان در کنار هم هیچ تفاوتی ندارد. 
به نظر می آید شــروع زندگی هایی با تب عشــق ولی کورکورانه به ویژه 
 در ســنین پایین از مهمترین عواملی است که در گذر زمان تغییر رنگ 
 می دهد و روابط زوجین در زندگی مشترک را دستخوش تغییر می کند. 

معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان یزد رابطه  انسان ها در 
زندگی مشترک را مشابه یک طیف می داند که به دنبال  ازدواج عاطفی، 
زوجین در دو سر این طیف قرار می گیرند، هرچند که  رسماً طلاقی ثبت 

نمی شود و زن و شوهر در ظاهر زندگی مشترکی  دارند. 
افزایش طلاق عاطفی در کودک همسری  

احمدطالبــی عمده ترین علت طلاق عاطفی را تغییر شــخصیت افراد و 
 نداشــتن شناخت کافی زوجین از یکدیگر می داند و می گوید: افراد پس 
از  ازدواج، متوجه تغییرات یکدیگر می شــوند و در می یابند که دیگر به 

 یکدیگر علاقمند نیستند. 
وی بــا بیان این کــه همواره طلاق به عنوان یک آســیب اجتماعی در 
نظر  گرفته می شود، می گوید: متاسفانه در طلاق عاطفی برخلاف طلاق 
 معمولی، افراد به طور کامل و رســمی از همدیگر جدا نمی شــوند بلکه 
 هرچند با یکدیگر اختلاف و ســوء تفاهم به هم دارند ولی در حقیقت به 
 دلایل مختلفی مانند وابستگی معیشتی و اقتصادی، فرزندان، وابستگی 
 عاطفی و حفظ آبرو رســما از یکدیگر جدا نمی شوند و در ظاهر زندگی 

 مشترکی دارند. 
طالبی: ازدواج  خانواده ها با طبقات اجتماعی ناهمگون و نداشتن شناخت 
 کافی از شخصیت طرفین از عوامل شکل گیری طلاق های عاطفی  است.

این مســئول طلاق عاطفی را زمینه ساز یک سری آسیب های  اجتماعی 
بیان می کند و می گوید: طلاق در اصل یک آســیب اجتماعی  نیست اما 
زمینه ساز آسیب های اجتماعی می شود و همین مسئله در طلاق  عاطفی 
نیز وجــود دارد چرا که به دنبال بروز این نوع طــلاق، زن و مرد  دچار 
تنش هایی می شوند که ناخواســته بر فرزندان تاثیرگذار خواهد بود و  از 

طرفی بروز مشکلات اخلاقی نیز در طلاق عاطفی بیشتر اتفاق  می افتد. 
وی ازدواج  خانواده ها با طبقات اجتماعی ناهمگون و نداشــتن شناخت 
 کافی از شخصیت طرفین را از دیگر عوامل شکل گیری طلاق های  عاطفی 
می دانــد و می گویــد: گاهی افراد قبل از ازدواج علاقمند و عاشــق  یک 
جنبه اخلاقی و رفتاری هم می شوند اما در زندگی مشترک و  مواجهه با 

جنبه های متفاوت، آن را نمی پسندند. 
معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان یزد از تاثیر قابل توجه  دوره های 
آموزشــی در افزایش شــناخت زوجین از همدیگر برای ورود  به زندگی 
مشترک یاد می کند و می گوید: آموزش راهکار بسیار موثری  در کاهش 

چشمگیر طلاق عاطفی خواهد بود. 

نوسازی ناوگان تاکسیرانی
 چشم انتظار تسهیلات ارزان قیمت

مرتضی ضامنی مدیرعامل اتحادیه تاکســیرانی شــهری کشوری گفت: 
 نوسازی ناوگان تاکسیرانی در انتظار اعطای تسهیلات ارزان قیمت  است 
و این موضوع را به وزارت کشور و دولت اعلام کرده ایم، اما  هنوز به جمع 

بندی نرسیده است. 
ضامنی افــزود: به دلیل افزایش حدود ۱۱۰ برابری قیمت خودرو و نبود 
 تســهیلات ارزان قیمت برای نوسازی ناوگان تاکســیرانی روند نوسازی 
 بســیار کند شده و نوســازی این ناوگان نیازمند اعطای تسهیلات ارزان 
 قیمت است و و رقم پیشنهادی ما برای این تسهیلات حداقل ۵۰ میلیون 
 تومان اســت تا رانندگان تاکسی با برخورداری از آن بتوانند خوردوهای 

 تاکسی خود را نوسازی کنند. 
وی ادامه داد: علاوه بر اعطای تســهیلات ارزان قیمت باید ارزش  گواهی 
اســقاط برای نوسازی تاکســی ها افزایش یابد و به هربرگ پنج  میلیون 
تومان و در مجموع به ۱۰ میلیون تومان برســد و این درحالیســت  که 

ارزش هربرگ گواهی اسقاط ۲ و نیم میلیون تومان است. 

مدیر عامل اتحادیه تاکســیرانی  شهری کشــور گفت: یکی از مشکلات 
 موجود در خصوص نوســازی ناوگان تاکســیرانی، انباشــت تعداد زیاد 
 تاکسی های فرسوده است به طوری که اکنون ۱۵۰ هزار دستگاه تاکسی 

 فرسوده در کشور داریم. 
وی ادامه داد: اگر اقدامات لازم برای نوســازی ناوگان تاکســیرانی انجام 
 نشــود، تعداد تاکسی های فرسوده کشــور تا پایان امسال به ۱۹۲ هزار 
 تاکسی می رسد و در سال ۱۴۰۰ تعداد تاکسی های فرسوده به ۲۴۳  هزار 

دستگاه خواهد رسید. 
ضامنی در مورد جزییات نوســازی ۱۰ هزار تاکســی در سال ۹۸ افزود: 
 طرح نوســازی تاکسی ها از بهمن ســال ۹۵ به عنوان یک طرح ملی و با 
 مشارکت تمام ســازمان های ذیربط آغاز و در ابتدای سال ۹۷ تعداد ۶۲ 
 هزار و ۵۰۰ دســتگاه تاکسی نوســازی شد و این یک رکورد در نوسازی 

 ناوگان تاکسیرانی بود. 
مدیرعامل اتحادیه تاکســیرانی  شــهری کشور افزود: ســال گذشته با 
 مشکلات شــدیدی مواجه شدیم و شرکت خودروسازی به تعهدات خود 
 برای نوسازی ناوگان تاکسیرانی عمل نکرد و فقط ۱۵۰۰ دستگاه  تحویل 
گرفتیم و با توجه به اینکه امســال روند تولید خودرو بهتر شــده  است، 
تفاهنامه نوسازی ۱۰ هزار تاکسی را با شرکت خودروساز   )ایران خودرو( 

منعقد کردیم که امیدواریم این روندنیز سرعت بیشتر  بگیرد. 
طرح نوسازی تاکسی ها فرسوده چندین سال متوقف شده بود تا اینکه از 
 ابتدای سال ۹۵ دوباره این طرح با قرار نوسازی ۹۰ هزار دستگاه  تاکسی 
از ناوگان تاکســیرانی شروع و قرار شــد که با حجم ۱۸۶ هزار  دستگاه 
تاکســی که به سن فرسودگی ۱۰ ســال بر اساس قوانین موجود  مصوبه 

هیات وزیران رسیده بودند، این نوسازی انجام شود. 

قوانین موجود پاسخگوی نیازهای حوزه 
دانش بنیان کشور نیست

حسینعلی امیری معاون پارلمانی رییس جمهوری با تاکید براینکه دولت، 
 مجلس و قوه قضائیه بایســتی حمایت های قانونــی و حقوقی مورد نیاز 
 شرکت های دانش بنیان را شتاب بخشند، اذعان داشت: متاسفانه در حال 
 حاضر قوانین موجود پاسخگوی نیازهای حوزه دانش بنیان کشور  نیست. 

امیری در حاشیه بازدید از بخش های مختلف کارخانه نوآوری آزادی در 
 ســخنانی، سرعت توسعه شــرکت های دانش بنیان را برخوردار از شتابی 
 خوب دانست و گفت: این شرکت های فناور با فعالیت خود رفاه، توسعه  و 

صرفه جویی در زمان و هزینه را به جامعه هدیه می دهند. 
وی اظهارکرد: خوشبختانه در کارخانه نوآوری آزادی تعداد قابل توجهی 
 از جوانان تحصیلکرده با انگیزه و علاقه وافر برای پیشرفت کشور در  حال 

تلاش هستند که این مهم قابل تقدیر است. 
امیــری با تاکید براینکه، دولت، مجلس و قــوه قضاییه باید حمایت های 
 حقوقی و قانونی از شــرکت های دانش بنیان را داشــته باشــند، گفت: 
 متاســفانه در حال حاضر در برخــی از بخش هایی که حوزه دانش بنیان 
در  آن فعال هســتند خلاهای قانونی و نبود بستر حقوقی وجود دارد که 

 بایستی رفع شود. 
معاون پارلمانی رییس جمهوری ادامه داد: از سویی به دلیل اینکه،  شتاب 
فعالیت شــرکت های دانش بنیان و حوزه استارتاپی بسیار بالا  است، لذا 

برخی از قوانین موجود پاسخگوی نیازهای آنها نیست. 
وی همچنیــن اظهارکرد: بــا حمایت معاونت علمی و فناوری ریاســت 
 جمهوری مشــکلات حقوقی این شــرکت ها جمع آوری می شــود تا در 
 بخش هــای مربوط به دولت با تصویب نامه یا لوایح جدید در بخش هایی 

 که مورد نیاز به روز رسانی قوانین صورت گیرد. 
معــاون پارلمانی رییس جمهوری در ادامــه، راه اندازی کارخانه نوآوری 
 آزادی در غــرب تهران را اقدامی ارزشــمند برای توســعه، رونق تولید، 
 اشــتغالزایی و ارتقای سطح معیشت مردم دانست و تاکید کرد:همه باید 
 دست به دســت هم دهیم تا مشکلات حوزه دانش بنیان کمشور مرتفع 
 شود. کارخانه نوآوری آزادی، نخستین شعبه پارک فناوری پردیس است 
که  با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و مشارکت دولت 

 با بخش خصوصی در محدوده میدان آزادی تهران تاسیس شده است. 
ایــن مجموعه با وســعت حدود ۱۸ هــزار و ۵۰۰ مترمربع، پیش از این 
 کارخانــه متروکه ای بــا نام »الکترودســازی آما« بود کــه طی فرآیند 
 بازسازی، تبدیل به نخستین کارخانه نوآوری کشور و اولین شعبه پارک 

 فناوری پردیس شده است. 
کارخانه نوآوری آزادی دارای ۱۰ ســوله و یــک بخش مرکزی با عنوان 
 ساختمان  U  است؛ در این سوله ها فعالیت های استارتاپی در حوزه هایی 
 مانند گردشگری و توریسم، معماری و زندگی شهری، نانو داروها،  هوش 
مصنوعی )اینترنت اشــیا(، بیوتیک، نوآوری بیمه ای و مالی، تولید  محتوا 
و سلامت الکترونیک انجام می شود و تیم های استارتاپی از  امکانات این 

شتاب دهنده ها و مراکز نوآوری برای رشد خود استفاده  می کنند. 

تولید در کشور ما هنوز اســیر تکنولوژی قدیمی است 
و میل به روز شــدن  ندارد، این در حالی اســت که در 
شرایط تحریم، روند رو به رشد شرکت  های دانش بنیان، 
فرصــت مغتنمی برای تجهیز تولید به تکنولوژیِ به روز 

 ایرانی است. 
در ســال های اخیر با وجود توسعه تکنولوژی در عرصه 
هــای مختلف  صنعت هنوز بخش زیــادی از واحدهای 
تولیدی کشــور بر فعالیت های سنتی  خود تکیه داشته 
و تمایلی به تغییر تکنولوژی ندارند. این در حالی اســت 
که  در کشورهای توسعه یافته واحدهای تولیدی فاصله 
زیادی از فعالیت های  سنتی گرفته و هر روز با تمرکز بر 
نوآوری به علم روز مجهز هستند. اما  در ایران اوضاع فرق 
می کند، هنوز اکثر واحدهای تولیدی حاضر به  پذیرش 
ریســک در کار اقتصادی خود نیستند و همین امر مانع 

پیشرفت آنها  شده است. 
ساختار قدیمی واحدهای تولیدی در حالی همچنان در 
تولید محصول و  فروش آن در بازار متمرکز است که بقاء 
تولیــد در به روز بودن و مجهز  به علم روز بودن اســت 
اما متأســفانه هنوز زنجیره  پژوهش و تولید در ایران  به 
صورت ســنتی عمل می کند  و سهم علوم روز و نوآوری 

بسیار اندک  است. 
اقتصاددانان معتقدند کشــوری که شعارش جدا شدن 
از اقتصاد نفتی اســت و  می خواهد در شرایط تحریم به 
اقتصادی دانش بنیان متکی باشد، باید به  توسعه حوزه 
تولیــد توجه ویژه داشــته و این موضــوع را در اولویت 
اساســی  سیاســت گذاری ها قرار دهــد. چراکه اقتصاد 
نفتی، ثروت آفرین نیست و آن  چیزی که هر کشوری را 
بربنایی محکم، استوار نگه می دارد، دانش، علم  و نوآوری 
اســت. به همین جهت موضوع تولید مطابق با علم روز 

جایگاه  بسیار ویژه ای پیدا می کند.  

افشین کلاهی رئیس کمیسیون کسب و کارهای دانش 
بنیان اتــاق بازرگانی  در همین ارتباط بــا اعلام اینکه 
امروز واحدهای تولیدی مخصوصاً  بازارهای ســنتی ما 
مقاومتهای زیادی نسبت به تغییر ساختار دارند، افزود: 
 اوضــاع فعلی بخش تولید عاملی شــده تــا تغییر برای 
ساختار ســنتی واحدهای  تولیدی قابل پذیرش نباشد 
ضمن اینکه استفاده از فناوری های روز نیازمند  سرمایه 
اســت که واحدهای تولیدی در شرایط فعلی با کمبود 
ســرمایه روبرو  هستند به همین جهت ترجیح می دهند 
سرمایه خود را صرف عملکرد سنتی  خود کنند تا اینکه 

به سمت تغییر ساختارها باشند. 
وی با اعلام اینکه به طور حتم سرمایه گذاری در حوزه 
فناوری می تواند  بهره وری واحدهای تولیدی را افزایش 
و درکوتاه مدت نتایج بســیار موثری  داشته باشد، افزود: 

البتــه این را نیز توجه کنید که واحدهای تولیدی امروز 
 با مشــکل بیمه و مالیات روبرو هستند، در سال آینده 
مالیات یک چالش  جدی برای واحدهای تولیدی خواهد 
بود که همین موضوع نگرانی آنها را  افزایش داده اســت. 
با توجه به درگیری های واحدهای تولیدی با مشــکلات 

 متعدد مسئله اصلی آنها امروز حفظ و بقا است. 
رئیس کمیســیون کســب و کارهای دانش بنیان اتاق 
بازرگانی، تصریح کرد:  باید توجه کنیم در شرایط تحریم 
استفاده از فناوری های بروز ساده نیست  ولی می توانیم 
در این حوزه به شرکت های دانش بنیان داخلی نیز تکیه 

 کنیم. 
کلاهی با اعلام اینکه در برخی از حوزه ها شــرکت های 
دانش بنیان به  دســتاوردهای بسیار مهمی دست پیدا 
کردند که می توانیم از آنها استفاده  کنیم، تصریح کرد: در 

شرایط فعلی کسب وکارهای نوین و شرکت های  دانش 
بنیان در حال توسعه فعالیت خود هستند و تولیدکننده 
داخلی باید بداند  در صورت عدم تغییر ساختار در آینده 
با چالش جدی رورو خوهد شد به  عنوان نمونه در حوزه 
خدمات شرکت های دانش بنیان و کسب وکارهای  نوین 
توانسته اند سهم مهمی را در بازار به خود اختصاص دهند 
که این  موضوع نشان از آن دارد اگر تولیدکننده داخلی 
نتوانــد خود را مطابق با علم  روز مجهــز کند بازار را از 
دست داده و نمی تواند سهمی را به خود  اختصاص دهد. 
وی اضافــه کرد: امــروز مزیت رقابتــی در حوزه دانش 
بنیان برکسی پوشــیده  نیســت و حتی می توانیم در 
شرایط تحریم با هدایت ســرمایه های داخلی به  سمت 
کســب و کارهای نوین و شرکت های دانش بنیان مسیر 
را برای  توســعه بخش اقتصادی کشور هموار کنیم که 
اجرایی شدن این موضوع  نیازمند تصمیم موثر مسئولین 

وهمکاری واحدهای تولیدی است. 
ë  نوآوری و بکارگیری تکنولوژی روز از جنس

توسعه است
حســن آقا کثیری رئیس مرکز توســعه فناوری صنایع 
پیشــرفته وزارت  صنعت هم در این ارتباط با اشــاره به 
اینکه امروز بخش تولید هم به عنوان  بخشــی از اقتصاد 
کشور در تلاش برای بقا است، به خبرنگار تسنیم گفت: 
 باید دقت کنید استراتژی توسعه با استراتژی بقاء بسیار 

متفاوت است. 
وی با بیان اینکــه نوآوری و بکارگیری تکنولوژی روز از 
جنس توسعه  است، افزود: شــرایط امروز کشور عاملی 
شــده تا تمرکز بر ســمت حفظ  وضعیت موجود باشد. 
برهمین اســاس اوضاع اقتصادی ما انتخابی نیست  بلکه 
اقتضائی اســت، ما در تنگنای مالی قرار داشته و همین 
امر موجب می  شود تا اولویت واحدها بقای واحد تولیدی 
باشد. البته این را نیز باید توجه  داشته باشید که ارتباط 
بین المللی ما با کشــورهای دیگر محدود است و  همین 
موضوع عاملی شده تا احســاس رقابت پذیری و تولید 
کالایی در  ســطح بازارهای خارجــی اولویت واحدهای 

تولیدی نباشد. 

سنتی ها یقه تولید را گرفتند
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افقي :

  1 - بــازی روشــندلان - یخ - ســمبل عشــق 
درهفت ســین، از ســین های هفت ســین 2 - 
همــان لحظــه - علــم غیراکتســابی - چوپان 3 
- دشــمن سرســخت - آزاد، از بند رسته - به 
طور ناگهانی، به یكباره - مســمار، تو سری خور 
چكش 4 - میوه ترش شــده و فاسد - کشیده 
شــده، طولاني، طولاني و دراز 5 - تزار روسیه 
- فریاد، بانگ، همســایه - دیروز عرب 6 - از 

باشــگاه های اســپانیا 7 - چوب خوشــبو، عود 
- سوســن زرد - همــه، آقای آلمانــی، همه را 
شــامل شــود 8 - زود شكن، شــكننده - سیاه 
9 - بــالای فرنگی، بالا به گویش عمو ســام 10 
- برنــده نوبــل ادبی 1932 - خــاور، از جهات 
اربعه 11 - دیبا و اطلس - شــهرت تیم میامی 
در NBA - نیشــتر، رودی در لهســتان - شیر 
بیشه، صورت پنجم از صور فلكی 12 - حرکتی 
در ژیمناســتیک - ســخن چین - رشــته ای که 
برای یاد آوری به دست می بندند 13 - شهری 
در افغانستان - بنده و غلام، زاویه هدف گیری 
بــرای توپخانــه - بندگــی 14 - بیگانگان - بی 
مغز، میان تهی - شمشیرانگلیسی 15 - عبادت 
ماه رمضان - سفره چرمین، پوست دباغی شده 

- پژوهش، تفحص

عمودي :

 1 - بزرگتریــن بنگاه آمار گیــری جهان - جوی 
آب 

2 - ســخن زیــر لبــی - خرمافروش - ســوپ 
وطنی، غذای نذری، غذای ایرانی - باطل کردن 
3 - ناپســند، خوب نیست - طلا، همراه سیم - 

حالت بین نشسته و برخاسته
 4 - دستور، حكم، فرمان، ضد نهی - اتاق قطار 
- سودای ناله، نفس بلند، از دل پر سوز بر آید 

5 - مار - حداد، نهامین 
6 - گــوش داخلی، بخــش حلزونی گوش میانی 

- واحد مایعات 
7 - رمزینه، پیش شــماره مخابراتی - ماشــین 
های راهســازی - واحد بازی تنیس، عدد شش 
عرب - نخســتین امپراتوری جهــان 8 - ضمیر 
اشــاره، اشــاره به دور، از خواهــران برونته - 
حرف ندا، یلدا 9 - چیز، مفرد اشــیا - پوشاك 
ســتور - اهلی، مطیع - مو وارونه 10 - شــیر 
درنده - آماده ســازی 11 - اثری از » ابوتراب 
خســروی « - زر و ســیم 12 - ناخن ســتور - 
لوبیــا - حــس وارونــه 13 - کار کــرده - نامی 
پســرانه - نیم صدای ســگ 14 - مــكان - از 
اثار پرل.اس.باك - شــهر مذهبی، من تبریزی 

15 - درخت بهشتی - گام - مردن از غصه
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مالیات بر عایدی سرمایه، پایانی بر قیمت های کاذب در بازار خودرو
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خبر خبر 

مومنی-خبرنگاریــادگار  مریــم   - اصفهــان 
امروز؛دکترمهدی قیصری، رئیس دانشگاه جامع 
علمی کاربردی واحد اســتان اصفهان و هیات 
همراه، در ذوب آهن اصفهان با مهندس یزدی 
زاده مدیرعامل و جمعی از مسئولین این شرکت 

دیدار و گفتگو نمودند .
مدیر عامــل ذوب آهن اصفهان در این دیدار با 
تاکید بر ضرورت توجه بخش آموزش دانشگاهی 
به نیازهای کشور گفت : دانشگاه علمی کاربردی 
بر مبنای توجه به این نیازها طراحی شده و در 

بخش صنعت این امر ضرورت بیشتری دارد
وی افزود : این دانشــگاه زمینــه ای را فراهم 
نموده است که شرکت های بزرگ مانند ذوب 
آهن بتوانند بر اســاس نیازهــای خود ، نیروی 
انســانی مورد نیاز را آموزش دهند و قطعاً این 
نیروها پاســخگوی نیازهای سایر صنایع کشور 
نیز هســتند که این امر در راستای مسئولیت 

اجتماعی ذوب آهن صورت می گیرد .
مهندس یزدی زاده ، مدرک گرایی را یک آفت 

برای اثرگذاری فعالیت های دانشگاهی دانست 
و گفت : خوشــبختانه در ذوب آهن اصفهان ، 
علم و عمل با هم درآمیخته است و همین امر 
کمک می کند تا آموزش های دانشــگاهی در 
سطوح بالا با بازدهی بسیار مناسب انجام شود 
.مدیرعامل ذوب آهن به اهمیت بهره گیری از 

توان بازنشســتگان با تجربه و ماهر ذوب آهن 
جهت انتقال دانش و مهارت به دانشجویان نیز 
اشاره و ابراز امیدواری کرد که ذوب آهن اصفهان 
همچون گذشــته ، نقش مرکزی و محوری در 
تامین و توسعه نیروی انسانی صنعت کشور ایفا 
کند.رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی واحد 

استان اصفهان نیز طی ســخنانی ، ذوب آهن 
اصفهــان را یکی از ســتون های اصلی صنعت 
کشور دانســت و گفت : ســابقه و تجربه این 
مجتمع عظیم صنعتی در تربیت نیروی انسانی ، 
یک سرمایه مهم برای آموزش دانشگاهی کشور 

محسوب می شود .
وی افزود : مسئولین ذوب آهن در این راستا بر 
ضرورت آموزش های مهارتی و انجام مسئولیت 
های اجتماعی تاکید دارند و خواســتار تربیت 
تکنسین ها و نیروهای ماهر برای فعالیت در خط 
تولید هستند که این امر می تواند به سایر صنایع 

نیز در تامین نیروی انسانی ماهر کمک کند .
مهندس نصر معاون برنامه ریزی و توســعه و 
مهنــدس بهرامی معاون منابع انســانی و امور 
اجتماعی نیز در این جلســه طی سخنانی بر 
آموزش های مهــارت محور و پرهیز از آموزش 
های صرفــاً نظری و مقطع گرا تاکید نمودند و 
خواستار شــکل گیری پودمان های تخصصی 
برای تامین نیاز های آموزشی ذوب آهن شدند .

 مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز: 
 حجم گاز مایع توزیع شده در منطقه زیر پوشش 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
خراسان رضوی ظرف یک ماه اخیر به میزان ۱۵ 
درصد در مقایســه با مدت مشابه پارسال بیشتر 
شده است.رییس واحد تامین و توزیع شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه خراسان رضوی 
در این خصوص به خبرنگار ایرنا گفت: حجم گاز 
مایع توزیع شده برای مصرف شهروندان خراسانی 
ظرف این مدت به میزان ۸۰۰ تن نسبت به پارسال 
افزایش یافت.بهرنگ قلی زاده افزود: آذر ماه امسال 
پنج هزار و ۵۰۰ تن گاز مایع و آذر پارسال چهار 
هزار و ۷۰۰ تن از این نوع ســوخت برای مصرف 

ساکنان نواحی روستایی فاقد دسترسی به شبگه 
سراســری گاز و همچنین فعالان در صنفهایی 
نظیر جوشکاران اسکلتهای فلزی، نصابان عایقهای 
ساختمانی، برشکاران انواع فلزات و سماورسازان 
توزیع شــد.وی به علت افزایش مصرف سوخت 
گاز مایع در خراســان رضوی اشاره و بیان کرد: 
پس از از افزایش بهای بنزین برخی واسطه گران 
و نیز رانندگان برای تامین ســوخت خودروها به 
اســتفاده از گاز مایع روی آورده اند.رییس واحد 
تامین و توزیع شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه خراسان رضوی ادامه داد: به منظور 
پیشگیری از کمبود گاز مایع مورد نیاز شهروندان 
مصرف کننده واقعی و همچنین اصنافی که برای 

کارشان با این نوع سوخت سروکار دارند فهرست 
مصرف کننــدگان تهیه و در قالــب همکاری با 
سازمان صنعت، معدن و تجارت در اختیار آنها قرار 
می گیرد. وی گفت: گاز مایع مورد نیاز و مصرف در 
نواحی روستایی فاقد شبکه گازرسانی نیز از طریق 
دهیاریها و عاملان توزیع به دست مصرف کنندگان 
واقعی این نوع سوخت می رسد. قلی زاده افزود: آن 
دســته از اتحادیه های صنفی هم که نیازمند گاز 
مایع بوده و در تامین آن با مشکل مواجه هستند 
باید درخواســت مستند خود را به واحد تامین و 
توزیع شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ارائه 
نمایند تا به سرعت بررسی شده و مورد اقدام قرار 
گیرد.134 جایگاه سوخت گاز طبیعی یا سی.ان.

جــی، ۵۳ جایگاه تخصصی عرضــه بنزین و ۷۳ 
جایگاه نفتگاز و بنزیــن در چارچوب جغرافیایی 
منطقــه خراســان رضوی شــرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی فعالیت دارند.
شــرکت ملی پخش فراورده هــای نفتی منطقه 
خراســان رضوی از مجموع ۳۰ شهرســتان این 
اســتان ۱۲ شهرستان شامل مشــهد، چناران، 
کلات، بینالود، فیروزه، نیشابور، فریمان، قوچان، 
تربت جام، تایباد، درگز و ســرخس را زیر پوشش 
دارد. ۱۸ شهرستان دیگر استان خراسان رضوی 
در قالب ســایر شــرکتهای منطقــه ای پخش 
فرآورده های نفتی، خدمات مربوط به این بخش 

را دریافت می کنند.

خرم آباد-مهــری پهلوانی -خبرنگاریادگار امروز 
؛محمد شریفی مقدم شهردار خرم آباد از تولید 
نزدیک به ۱۵۰ مخزن زباله اســتاندارد توســط 
نیروهای شهرداری در روزهای گذشته خبر داد 
و گفت : با افزایــش تولید مخازن زباله علاوه بر 
خودکفایی در این مقوله ٥٠ درصد در هزینه های 
ناشی از خرید این نوع مخازن صرفه جویی شده 

است.
وی افــزود: علاوه برصرفه جویــی در هزینه ها، 
مخازن زباله جدید دارای شکل ، کیفیت و ورق 
مناسبتر بوده و تمام مشکلات و ایرادهای مخازن 
قبلی دراین مخازن اصلاح گردیده اند، همچنین 

این مخازن دارای دوام بیشتری می باشد . 
شریفی مقدم ترویج فرهنگ اقتصاد مقاومتی را 
از اولویتهای مدیریت شهری عنوان کرد و متذكر 

شد: یکی از سیاستهای شورای شــهر و مدیریت دراین دوره 
کاهش هزینه های جاری و جلوگیری از هزینه های غیر ضروری 
و ریخت و پاش هاست که بارزترین نتیجه آن پرداخت تدریجی 

معوقات کارکنان، کارگران تنظیف و فضای سبز و همچنین راه 
اندازی بسیاری از پروژه های معطل مانده ، بوده است.

شــهردار خرم آباد درادامه بــه برنامه های شــهرداری برای 
ساماندهی بحث پسماند ها و زباله های شهری اشاره کرد وگفت: 

درســت تر این است که  شهرداری  پیش از هر 
پروژه بزرگ و کوچک جدیدی ،   کارهای روتین 
و معمول خود مانند جمع آوری زباله را ارتقا دهد 
و ما در این راستا نقطه ایده الی را تعیین نموده 
ایم که گام به گام به ســوی ان حرکت خواهیم 

نمود
وی ادامــه داد: توســعه طرح تفکیــک از مبداً 
پســماندها ، خرید ماشین های)مخازن( حمل 
زباله و ماشین های  جاروب خیابانی و بازگشت 
دوبــاره نیروهای تنظیف به جــای اصلی خود  
)نیروهایی که قبلًا با حکــم تنظیف وارد بدنه 
شــهرداری شده و با روشهای مختلف وارد بدنه 
ستادی شده ا اند( از دیگر اقداماتی هستند که در 

این راستا به اجرا در آمده اند.
شــایان ذکر اســت که مدیریت کارگاه ساخت 
مخــازن زباله بر عهده داریــوش گرمه ای از کارشناســان و 
مهندســین با تجربه شهرداری می باشد که سالهاست در این 

عرصه به فعالیت مشغول بوده است.

حجم توزیع گاز مایع در خراسان رضوی افزایش یافت 

 شهردار خرم آباد خبر داد؛

تولید ۱۵۰ مخزن زباله استاندارد توسط شهرداری خرم آباد

قم-مریم یقینی-خبرنگاریادگار امروز:دبیر علمی همایش 
آیت الله محقق داماد گفت: این همایش 12 دی ماه با حضور 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و با پیام رهبر معظم انقلاب در 

سالن همایش علامه طباطبایی )ره( برگزار می شود.
مهدی محمدی در نشست خبری که در اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی اســتان قم برگزار شد، اظهار کرد: از سال 
1396 دبیرخانه این همایش در وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی تشکیل شد و کارهای اجرایی آن انجام شد.
وی با اشــاره به انتخاب اعضای ستاد این همایش توسط 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بیان کرد: حجت الاسلام 
عبدالکریم بهجت پور، حجت الاســلام حبیب رضا ارزانی، 
حجت الاسلام عبدالرضا ایزدپناه، حجت الاسلام سیدحسن 
ربانی و حجت الاسلام نجف لک زایی به عنوان اعضای ستاد 
بزرگداشــت حضرت آیت الله العظمی سید محمد محقق 

داماد)ره( انتخاب شــدند.وی با بیان اینکه ریاست ستاد را آیت الله 
اســتادی برعهده دارد، تصریح کرد: حجت الاســلام مختاری نیز 
دبیرعلمی این همایش است و دو دبیرخانه در قم و تهران مشغول 

فعالیت هستند.دبیر همایش نکوداشت آیت الله محقق داماد، عنوان 
کرد: این همایش 12 دی ماه 98 در سالن علامه طباطبایی تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه )س( برگزار می شود و وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، آیت الله اعرافی و آیت الله استادی و یک نفر از 

خانواده ایشان و سپس آیت الله جوادی آملی در این 
همایش به ایراد سخن می پردازند.وی با بیان اینکه پنج 
مستند فاخر با هدف معرفی شخصیت آیت الله محقق 
داماد به تولید رسیده است، تصریح کرد: این فیلم های 
مســتند به مدت زمان 2٥٠ دقیقه به تولید رسیده 
است که از شبکه های ســیما به صورت زنده پخش 
می شود.محمدی ادامه داد: آیت الله جوادی آملی، آیت 
الله نوری همدانی، آیت الله مکارم شــیرازی، آیت الله 
مومن، آیت الله موحدی کرمانی و آیت الله نورمفیدی، 
آیت الله شبیری زنجانی و آیت الله دین پرور نسبت به 
بیان خاطرات خود از آیت الله محقق داماد می پردازند.
وی با بیان اینکه همایش نکوداشــت آیت الله محقق 
داماد با همکاری مرکز مدیریت حوزه، تولیت آستان 
مقدس حضرت معصومه، دفتر تبلیغات اســلامی و 
وزرات فرهنگ و ارشــاد به صورت ملی برگزار می شود، عنوان کرد: 
شــروع این همایش با پیام رهبرمعظم انقلاب و اختتامیه آن نیز با 

سخنرانی آیت الله جوادی آملی خواهد بود.

همایش بزرگداشت آیت الله محقق داماد در قم  برگزار می شود

تقدیر از اولین خیرحوزه آب در استان یزد

یزد-خبرنگاریادگار امروز:
شــرکت آبفار یزد از اولین خیر آب در استان یزد تقدیر کرد.به گزارش روابط 
عمومی شرکت آب وفاضلاب روستایی استان یزد:روستای ده بالا در استان یزد 
از منطقه های خوش نشین بوده ودر ایام پیک مصرف با کمبود وافت فشار آب 
مواجه بوده است،در این راستا آقای حسن نجفی یکی از خیران این روستا به 
صورت خود جوش از مهندسین شرکت آبفار مشاوره گرفته ونسبت به ساخت 

مخزن ذخیره آب شرب اقدام کرده است.
محمدمهدی خلاصه زاده مدیرامورآبفار تفت ادر این زمینه اظهار داشــت :با 
وارد شدن این مخزن در مدار تا حد زیادی نسبت به کاهش هزینه،افت فشار 
وهمچنین پایداری آب شــرب در این روستا کمک بسزای خواهد کرد وامید 
است در تمامی روستاهای استان از پتانسیل خیری خود استفاده کرده ونسبت 
به این امر مهم کوشش گردد.در این راستا از حسن نجفی به عنوان اولین خیر 
در زمینه آب در استان با حضور محمدفاتحی مدیرعامل این شرکت ،معاونین 

،مدیر امور آبفار شهرستان تفت وجمعی دیگر از همکاران تقدیر شد.
محمد فاتحی در خصوص این کار ارزشــمند وخداپســندانه افزود:اســتان 
یزد،اســتانی کم آب وکویری بوده واز دیرباز در سطح شهر آب انبارها وقنات 
مشهده می شده است وامروزه آبسردکن ها را مشاهده می کنیم که این سنت 
پســندیده سقایی درمردم دین دار اســتان را نشان می دهد. لذا جلب توجه 
خیرین اســتان جهت سوق پیدا کردن به سمت سقایی وآبرسانی با فرهنگ 
ســازی اقدام پذیر می باشد،آبرسانی به روســتا ها واحیا شدن آنها می تواند 

اشتغال زایی کرده وباعث مهاجرت معکوس شود 
وی در ادامه افزود:شــرکت آبفار یزد می بایســت نســبت به فرهنگ سازی 
وهمچنین کارهای خیر در زمینه آبرســانی که جای کار دارد اطلاع رســانی 
نماید لذا می توان با تشکیل انجمن  خیرین آب جهت رسیدن به این هدف 

تلاش نمود.

دیدار مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
لرستان با امام جمعه خرم آباد

خرم آباد-مهری پهلوانی- خبرنگاریادگار امروز : 
به گزارش روابط عمومي شــركت شهركهاي صنعتي استان لرستان بختیار 
رازانی در دیدار با نماینده جدید  ولي فقیه و امام جمعه شهرســتان خرم آباد  
ضمن ارائه توضیحاتی در ارتباط با عملکرد شرکت شهرکهای صنعتی لرستان 
، ارتقاء صنعت در استان  را عامل  مهمی در جهت  رفع محرومیت و  معضل  

اشتغال  در استان مطرح کرد.
مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان لرستان با بیان اینكه  شهرک های 
صنعتی بهترین محل  استقرار واحدهای صنعتی برای  جذب سرمایه گذاری 
اســت ، از فراهم بودن زیرســاختها در شهرك ها و نواحی صنعتي در استان 
خبرداد و گفــت:در این زمینه با بهره گیری از تمامی ظرفیت های قانونی از 

سرمایه گذاران حمایت می شود.
امام جمعه خرم آباد  در پایان سخنان خود ضمن قدردانی از تلاشها و خدمات 
صادقانه مسئولان اظهار امیدواری كرد با محقق شدن شعار سال  زمینه رونق 
اقتصادی و توسعه صنعتی و در نهایت ریشه كنی بیكاری در استان مهیا شود.

آیت الله شاهرخی  نماینده ولی فقیه در لرستان نیز در سخنانی بر لزوم توسعه 
برنامه های اجرایی استان  تاکید کرد و توصیه های لازم را ارائه کرد

انجام 350 مورد بازرسی  توسط هیأت نظارت
 بر حقوق شهروندی استان فارس

ر  گا د یا ر نگا خبر - یی نا ا تو - ز ا شــیر
امــروز.؛3٥٠ مورد بازرســی از ابتدای 
امسال تاکنون توسط هیأت نظارت بر 
حقوق شهروندی اســتان فارس انجام 

شده است 
با  رئیس کل دادگستری استان فارس 
اشاره به این که اقدامات ارزشمندی در 
دوران تحول قضایی در دستور کار هیأت نظارت بر حفظ حقوق شهروندی 
اســتان و در راســتای عمل به منویات مقام معظم رهبری ، اجرای قانون 
اساسی و بخشنامه های صادره ازسوی ریاست معظم قوه قضائیه قرار گرفته 
اســت؛ گفت: این اقدامات نشــانگر اهمیت حقوق شــهروندی در دیدگاه 

مجموعه قضایی است.
حجت الاســلام والمسلمین سیدکاظم موســوی در نشست هیأت نظارت 
بر حفظ حقوق شــهروندی استان فارس با تأکید بر این که رعایت کرامت 
افراد در دســتگاه قضایی و حفظ حرمت انســان ها در قانون حفظ حقوق 
شــهروندی تصریح شده است اظهار داشت: در همین راستا هیأت نظارت 
بر حقوق شهروندی استان فارس از ابتدای سال جاری تا کنون 3٥٠ مورد 

بازرسی را در چارچوب دستورالعمل های موجود، اجرا کرده است
.وی در این نشست خاطر نشان کرد: قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
برای حقوق شهروندی جایگاه ویژه و رفیعی قائل شده است و بدون تردید 
حقوق همه جانبه افراد ، ایجاد امنیت قضایی عادلانه و تســاوی عموم در 
برابر قانون از مهم ترین برنامه ها و محورهای فعالیت دادگســتری فارس 

می باشد
.نماینده عالی قوه قضائیه در اســتان فارس بــا تأکید بر اینکه قوه قضائیه 
بر طبق قانون اساســی پشتیبان حقوق فردی و اجتماعی و مسئول تحقق 
بخشیدن به عدالت است گفت: دستگاه قضایی توجه ویژه ای برای کرامت 
و ارزش انسانی قائل شده است و اقدامات مؤثر و عدیده ای را در این راستا 
انجام داده اســت و حضرت آیت الله رئیســی، ریاست معظم قوه قضائیه با 
توجــه به نقش اقدامات صحیح و عادلانه مســئولین قضایی ، اطلاعاتی و 
امنیتــی و انتظامی در حفظ و صیانت از کرامت و ارزش والای انســانی و 
احترام به آزادی های مشــروع و حقوق شــهروندی همواره توجه قضات ، 
ضابطین و ناظرین زندانها و بازداشتگاه های سراسر کشور را به رعایت این 

حقوق معطوف داشته اند.

شرکت آبفار یزد در نمایشگاه ایمنی
 در بحران حضور یافت

یزد-خبرنگاریادگار امروز:
رئیس اداره بحران وپدافند غیرعامل شرکت آبفار یزد از حضور این شرکت در 

نمایشگاه ایمنی در بحران خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب روستایی استان یزد،رضا زارع 
با اعلام این خبر افزود:با توجه به وظیفه خطیر این شــرکت جهت آبرسانی 
به مناطق دورافتاده در مواقع بحرانی وفرهنگ ســازی واطلاع رسانی در این 
زمینه تصمیم گرفته شد که در این نمایشگاه که به همت دفتر مدیریت بحران 

استانداری برگزار گردیده است،حضور یابد.
وی در ادامــه افــزود:از آنجا که فرزنــدان امروز،آینده ســازان این مملکت 
هستند،شــرکت ابفار بیشتر همت خود را در این نمایشگاه بر فرهنگ سازی 
مدیریت مصرف بین کودکان قرارداده اســت.براین اســاس کارگاه نقاشی  با 
موضوع صرفه جویی در مصرف آب در این نمایشگاه برگزار گردیده وطی آن از 

نقاشی های برتر تقدیر به عمل می اید.
برخی از فعالیتهای انجام شــده شــرکت در مواقع بحرانی عبارتند ازکمک 
رســانی به مردم سیل زده استان لرستان،آبرســانی به زوار کربلا در اربعین 
حسینی،آبرسانی سیار به 3٠٠ روستای استان،اقدام لازم در زمان فرونشست 
زمین بر اثر خشکسالی و... که در این نمایشگاه بیشتر به صورت تصاویر نمایش 

داده شده است.

معاون سیاسی امنیتی استاندار ایلام :

تکریم خانواده شهدا در اولویت برنامه های 
مسئولان ایلام است

ایلام-اسماعظیمی-خبرنگاریادگار امروز؛
معاون سیاسی امنیتی استاندار ایلام تکریم خانواده معظم شهدا را از اولویت 

های مهم برنامه های مسئولین استان عنوان کرد.
به گزارش روابط عمومی شــورای هماهنگی تبلیغات اســالامی ایلام ، دکتر 
محمد نوذری در نشســت شورای ترویج و توســعه فرهنگ ایثار و شهادت  
بــا تأکید به مردمی برگزار کردن یادواره های شــهدا، گفت: آنچه ما در بحث 

یادواره ها باید به دنبال آن باشیم تبیین پیام شهدا در بطن جامعه است.
وی ادامه داد : گفتار و ســیره شــهدا راه ســعادت اخروی همه ماست و در 

یادواره های شهدا بایست بیشتر به این مفاهیم پرداخته شود.
 وی بابیان اینکه پیام دیگر برگزاری یادواره های شــهدا،  وحدت و برادری در 
جامعه و در بین اقشار مختلف مردم است، افزود: امروز نیز برای غلبه بر مسائل 

و مشکلات پیش روی کشور بیش ازپیش نیازمند وحدت و همدلی هستیم.
وی با تأکید بر اینکه یاد و نام شهدا نباید از ذهن ها خارج شود، تصریح کرد: 
گســترش فرهنگ ایثار و شهادت نیاز همیشگی جامعه است و در این راستا 

تکریم خانواده شهدا در اولویت برنامه های مسئولان استان است.
نوذری در با اشاره به اهتمام جدی استاندار ایلام در تکریم خانواده معظم شهدا 
و ایثارگران، گفت: بر اساس برنامه ریزی انجام شده تمام مسئولان استان موظف 
هستند به دیدار خانواده معظم شــهدا و جانبازان و ایثارگران بروند و ضمن 
بررســی مسائل و مشکلات آنان نسبت به مقام شامخ شهدا و خانواده محترم 

آنان ادای احترام نمایند.

مراسم جشن یلدا در تیپ ۷۱ پیاده مکانیزه 
صاحب الزمان)عج( برگزارشد

کرمانشاه - فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
 مراسم جشن یلدا در تیپ ۷۱ پیاده مکانیزه صاحب الزمان)عج( برگزارشد

 مراسم جشــن یلدا در تیپ ۷۱ پیاده مکانیزه صاحــب الزمان)عج(با حضور 
مسئولین و اجرای برنامه های  متنوع برگزارشد

مراسم  جشن شب یلدا در تیپ ۷۱ پیاده مکانیزه صاحب الزمان)عج( و باحضور 
سرهنگ شاطری فرمانده تیپ و حجت الاسلام والمسلمین کوهستانی ریاست 
عقیدتی سیاسی و مســئولین و کارکنان وظیفه با اجرای برنامه های شاد و 

متنوع برگزار شد. 

نقد و بررسی کتاب بیداری دشت کهن
 در ساوجبلاغ برگزار شد

ساوجبلاغ – عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز:
این برنامه با قرائت پیام پروفسور حکمت الله ملاصالحی استاد دانشگاه 
آتن آغاز شــد.دکتر حسین عسگری نویسنده کتاب در ابتدا به شرحی 
از نگارش کتــاب و روش های جمع آوری اطلاعــات و تاریخ نگار آن 
پرداختســپس حجت الاســلام اســماعیل آل احمد از نویسندگان و 
منقدان البرزی در این نشســت به نقد و بررســی فنی و ویراستاری و 

محتوایی کتاب پرداخت
در ادامه رضا قاســم پــور روزنامه نگار و از دیگــر منتقدین البرزی به 
صورت مجمل به بیان دیدگاه هــای خود در خصوص این کتاب فاخر 

پرداخت
از میان حاضرین و مدعوین آقایان حسین جوادان عضو شورای اسلامی 
هشتگرد و دکتر مهدی اصل زعیم و همچنین حسین زاده از کتابداران 

البرزی به بیان نظرهای خود پیرامون این کتاب پرداختند
بیــش از یک صد تــن از چهره های فرهنگی و ادبی در این نشســت 
حاضر بودند. قاسمی معاون مدیرکل کتابخانه های عمومی استان البرز 
، حجت الاســلام والمسلمین حسینی رییس مرکز اسلامی امام علی ع 
سویس ، صالحی رییس بنیاد شهید ساوجبلاغ ، دکتر حدادیان باستان 
شــناس و استاد دانشگاه ، شــعرا و نویسندگان ، مدرسان نهضت سواد 

آموزی شهرستان ساوجبلاغ حضور داشتند

مدیرعامل ذوب آهن : 

 تربیت نیروی ماهر ، اولویت اصلی آموزش در ذوب آهن اصفهان است

yadegar_emrooz@yahoo.com

قم-مریم یقینی-خبرنگاریــادگار امروز: فرمانده 
انتظامی اســتان قم از شناســایی و انهدام شبکه 
تبلیغی ســلطنت طلبان پروژه »ققنوس« در قم 
خبر داد.عبدالرضا آقاخانی اظهار کرد: با اقدامات 
اطلاعاتی پلیس امنیت عمومی اســتان 2 شبکه 
تبلیغی وابســته به سلطنت طلبان که به صورت 
گسترده نسبت به آموزش مقابله با نظام، هدایت 
تجمعات، آشوب ها، دعوت به اعتصابات و نافرمانی 
مدنی فعالیت داشتند، شناسایی و متلاشی شدند.
فرمانده انتظامی اســتان قم بیان کرد: این گروه 
با مشی آشــکار و پنهان خود مبنی بر براندازی 
جمهوری اسلامی ایران و دریافت بودجه به صورت 

مســتقیم از گروه های اپوزیسیون خارج از کشور، 
عناد خود با مردم ایران را بیش از پیش نمایان و 
با طراحی پروژه »ققنوس« تحت حمایت مستقیم 
دشــمنان نظام جمهوری اسلامی در تلاش برای 
ایجاد ناآرامی و اغتشاش در سراسر کشور بودند.

آقاخانی ساختار تشکیلاتی این گروه را شامل زیر 
مجموعه هایی از جمله گروه گزینش و عضویابی، 
معاون، هیئت مدیره و ٥ زیرگروه فعال هر کدام با 
3٠ عضو بیان کرد و گفت: در این خصوص 14 نفر 
از اعضای اصلی این گروه که به صورت مستقیم با 
سران سلطنت طلب در خارج از کشور در ارتباط 
بودند، شناسایی و دستگیر شدند.فرمانده انتظامی 
اســتان قم گفت: برخی اقدامات این گروه ایجاد 
ناآرامی در ایران از طریق اختلال در ناوگان حمل 
و نقــل عمومی و باری، دامــن زدن به اعتصابات 
کارگری و صنفی و نفوذ در جمعیت های صنفی و 
تغییر مسیر خواسته های اجتماعی مردم به سمت 

اقدامات امنیتی و سیاسی بوده است

شناسایی و انهدام شبکه تبلیغی 
وابسته به  سلطنت طلبان در قم

مدیرعامل شرکت آبفاراستان : 

آب روستاهای لرستان، از منابع مطمئن و پایدار تامین می شود

خــرم آباد-مهری پهلوانــی- خبرنگاریادگار 
امروز : مهنــدس علیرضا کاکاوند مدیرعامل 
شرکت آبفاراستان لرستان از تامین آب منابع 
مطمئن و پایدار  در روستاهای لرستان  خبر 

داد.
به گــزارش روابــط عمومی شــرکت آب و 
لرســتان، کاکاوند گفت:  فاضلاب روستایی 
چون منابع تامین آب در لرستان زیرزمینی 
است، با یک خشک ســالی در شهر و روستا 
دچار چالش می شویم که البته بحث امسال 
نیســت و چندین سال اســت که به دنبال 

تامین منابع آب پایدار هستیم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب روستایی 
لرســتان اضافه کــرد: خوشــبختانه در این 
زمینه کارهای خوبی اجرا شده که بعضاً دور 
از انتظــار بوده و تخصیص هــای آبی خوبی 

گرفته ایم.
وی اضافه کرد: در اســتان لرســتان منابع 

آب پایدار نداشــته ایم و در این زمینه  کاری 
صورت نگرفته اســت.علیرضا کاکاوند اظهار 
کرد: تامین آب شرب در لرستان به طور کامل 

از منابع زیرزمینی بوده است.
وی بیان کرد: بــرای اجرای این کار زحمات 
زیادی کشــیده شــد اما هنوز به طور کامل 
هیچ کدام از ســدها به بهره برداری نرســیده 
اســت .وی با بیان اینکه خوشبختانه از تمام 
ســدهای اســتان و حتی طرح های مطالعه 
شــده تخصیص آب گرفته  شده است، تأکید 
کرد: درصددیم که آب روستاها را از منابع 

مطمئن و پایدار تامین کنیم.



تاثیر ویروس  HIV  بر عملکرد مغز کودکان

مطالعات نشــان می دهد ویروس  HIV  موجب اختلال در 
رشد عصبی شده و  بر نحوه یادگیری، استدلال و عملکرد مغز 

کودک تاثیر می گذارد. 
در حال حاضر اکثریت زیادی از کودکان صحرای افریقا مبتلا 
به ویروس  HIV  هستند. در حالیکه درمان ضدویروسی فوری 
موســوم به  ART  تضمین  می کند که کودکان قرارگرفته 
در معرض  HIV  کمتر با نتایج مرگبار روبرو  می شــوند، اما 
مطالعات نشان می دهد این ویروس همچنان می تواند بر مغز 

 آنها تأثیر گذارد. 
در این مطالعه، محققان دانشــگاه ایالتی میشیگان عملکرد 
عصبی- روانشــناختی ســه گروه از کودکان ۵ تا ۱۱ ساله را 
بررسی کردند: کودکانی  که قبل از تولد مبتلا به  HIV  شده 
و تحت درمان با  ART  بودند، آنهایی که  در معرض ویروس 
 HIV  بودند اما  HIV  منفی بودند؛ و آنهایی که هیچوقت  در 

معرض  HIV  قرار نگرفته بودند. 
محققان متوجه شدند کودکان مبتلا به ویروس  HIV  حتی 
با وجود انجام  درمان های اولیه و مراقبت های خوب پزشکی، با 

چالش های جدی عصبی- شناختی مواجه بودند. 
 »مایکل بویوین«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: 
»ما دریافتیم  کودکان مبتلا به ویروس  HIV  در زمینه برنامه 
ریزی و فکرکردن با  مشکلاتی روبرو هستند که تفاوت شأن 
در این زمینه با ســایر کودکان به  مرور زمان افزایش می یابد 
چراکه ایــن مهارت ها در کودکان عادی در طی  ســال های 

مدرسه رشد می کند.« 
محققان عنوان می کننــد احتمالًا انجــام اقدامات درمانی 
بلافاصله از ۶ ماهگی  این گروه از کودکان کافی نیست و فقط 
به زنده و سالم تر ماندن آنها در  مقایسه با کودکان بیماری که 
تحت درمان قرار نگرفته اند، کمک می کند.  از اینرو محققان 
بر انجام اقدامات درمانی زودتر به منظور بهبود نتایج  بلندمدت 

عصبی شناختی تاکید دارند. 

این بلاهای وحشتناک را تلفن همراه
 بر سرتان می آورد

اســتفاده نادرســت از تلفن همــراه می تواند انســان را به 
بیماری های  خطرناکی مبتلا کرده و حتی مرگ را به همراه 

داشته باشد. 
با پیشــرفت تکنولوژی و قرار گرفتن تلفــن های همراه در 
دست افراد  جامعه باید شاهد بروز بیماری های گوناگون مانند 
سرطان و اختلالات  روانی در افراد باشیم؛ چرا که استفاده زیاد 
و مکرر از این ابزار  هوشمند منجر به کاهش تمرکز و از بین 
بردن بافت های مغزی بدن  انسان می شود. به همین منظور 
باشگاه خبرنگاران جوان در این  گزارش به بیان راهکارهایی 
برای جلوگیری از آسیب های تلفن همراه  پرداخته است که 

در ادامه می خوانید. 
ë استفاده از تلفن همراه در دوران بارداری

یک بحث بسیار مهم در جامعه امروزی و در عصر تکنولوژی 
اســتفاده  از تلفن همراه و عوارض مخرب آن بر سلامت افراد 
مخصوصا مادران  باردار اســت. طبق تحقیقات علمی حمل 
کردن تلفن همــراه می تواند روی  خواب جنین تاثیر منفی 
بگذارد. همــان گونه که اگر هنگام خواب ســاعتی  یک بار 
شــما را بیدار کنند احساس خوبی نخواهید داشت لرزش و 
 صــدای تلفن همراه مادر هم می تواند خواب جنین را دچار 
اختلالات  فراوانی کند و آرامش او را برهم زند. حساس ترین 
زمان بــارداری در  بازده زمانی ۱۵ هفته اول اســت که قرار 
گرفتن جنین داخل رحم در  معرض اشــعه تلفن همراه می 
تواند او را به بیماری های گوناگون مانند  عقب ماندگی ذهنی، 
نقایص عضلانی هنگام تولد، کاهش رشــد جسمانی،  آسیب 

های مغزی و اختلالات روانی مبتلا کند. 
مکالمه طولانی مدت

تلفن همــراه امروزه به یــک ابزار جدا نشــدنی در زندگی 
شهروندی تبدیل  شده است به گونه ای که تصور زندگی بدون 
این وســیله کاملا غیر ممکن  است و ۹۹ درصد افراد جهان 
کار های روزمره خود را با تلفن همراه  انجام می دهند، اما باید 
بدانید که بیشــتر از دو دقیقه مکالمه روزانه با تلفن  همراه 
می تواند اختلالات زیادی را در مغز شــما به وجود آورد و با 
این  کار شــما را زودتر به آلزایمر مبتــلا کند و در برخی از 
موارد باعث  مرگ افراد شود. بهتر است هنگام حرف زدن های 

طولانی مدت با تلفن  همراه از هندزفری استفاده کنید. 

»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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دکتر حســین عرفانــی رییــس اداره مراقبت مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر  وزارت بهداشت با اشاره به 
روند کاهشی بروز آنفلوآنزا در کشور،    آخرین آمار ابتلا 

به این بیماری  تشریح کرد. 
عرفانــی ، در تشــریح آخرین وضعیــت همه گیری 
آنفلوآنزای فصلی انســانی با  اشاره به اینکه آمار ابتلا 
به بیماری های مزمن تنفسی به شکل هفتگی  گرفته 

می شــود، گفت: از تاریخ ۳۰آذر تا ۶ دی ماه ســال 
جاری ۲۳۸۸  مورد مبتلا به عفونت  شــدید تنفسی 
در بیمارســتان ها بستری شدند. از این  تعداد فقط از 
افرادی که در آی سی یو بستری شده یا فوت می شوند 
نمونه  تهیه می شود که با این اوصاف موارد مرگ بر اثر 

آنفلوآنزا در هفته  گذشته ۴ مورد بوده است. 
وی با بیان اینکه مجموع موارد فوت شده بر اثر اپیدمی 
فصلی آنفلوآنزا در  سال جاری تا کنون به ۱۱۰ مورد 

رسیده اســت،   ادامه داد: تا پیش از جمع  آمار هفته 
گذشته ۱۰۶ نفر بر اثر ابتلا به آنفلوآنزا جان خود را از 
دست  داده بودند با جمع فوت شدگان هفته گذشته 
این عدد به ۱۱۰ مورد می رسد.  از چهار نفری که هفته 
گذشــته جان خود را بر اثر آنفلوآنزا از دست  داده اند، 
یک نفر اهل تهران، یک نفر اهل خراسان رضوی و دو 

نفر اهل  استان آذربایجان شرقی بوده اند. 
عرفانــی در ادامه ضمن تعریف ســندروم  » ILI « یا 

ناخوشی های شبیه به  آنفلوآنزا، گفت: اگر نسبت درصد 
بار مراجعه ســندروم  » ILI « یا بیماران  با علائم تب 
و ســرفه  به کل موارد مراجعه کننده  از ۲.۱ درصد 
بیشــتر  باشد، نشان دهنده همه گیری بیماری در آن 
جامعه است. در ابتدای آذر ماه  این عدد به ۴.۱ درصد 
رسیده بود؛ اما خوشــبختانه در هفته گذشته یعنی 
با  آغاز دی ماه این عدد به ۲.۵درصد رســیده است. 
کاهش این عدد نشــانگر  تحت کنترل بودن اپیدمی 

آنفلوآنزا است.   
وی در خصوص احتمال بروز موج بعدی آنفلوآنزا در 
کشــور،   اظهار  کرد: همه گیری آنفلوآنزا در کشور به 
هیچ عنوان قابل پیشگیری نیســت؛ اما  می توان آن 

را پیش بینی کرد؛ این در حالی اســت که می توان از 
موارد  تک گیر آنفلوآنزا پیشگیری کرد؛ اما در خصوص 
همه گیری این حالت  صادق نیســت. تــا زمانی که 
بیماری در جامعه وجود دارد موارد تک گیر  بیماری در 
جامعه وجود دارد که این موضوع نیز به شرایطی مانند 
رعایت  نکات بهداشتی، میزان برودت هوا و... بستگی 
دارد. پس با رعایت رفتار  بهداشــتی و در صورتی که 
تغییر خاصی در برودت هوا و رخدادهای  هواشناسی 
نداشته باشیم، احتمال بروز موج بعدی آنفلوآنزا دوز از 
ذهن  خواهد بود؛ اما این موضوع کاملا وابسته به سایر 
عوامل اســت و نمی توان  به شکل قطعی راجع  به آن 

اظهار نظر کرد. 

سلامتی تان را با ۶ حبه سیر پخته
 تضمین کنید

ســیر یکی از طعم دهنده های طبیعی غذا اســت و استفاده از آن در 
 وعده های غذایی تاثیر شگفت انگیزی بر سلامتی تان خواهد داشت. 

ســیر یکی از مواد غذایی پر مصرف اســت که به شکل های مختلفی 
در  غذا ها اســتفاده می شود و به عنوان یکی از طعم دهنده ها در غذا ها 
اســتفاده  می شود. استفاده کردن از ســیر پخته فواید زیادی برای بدن 
به همراه خواهد  داشــت. به همین دلیل روزانه ۶ عدد سیر پخته شده 
می تواند برای بدن  بســیار مفید بوده و تاثیر زیادی بر ســلامتی افراد 
بگذارد.  برای این کار به ۶ حبه سیر نیاز دارید. کافی است سیر را تمیز 
کنید و  اجازه دهید بیست دقیقه استراحت کنند. سپس آن ها را در فر 
قرار دهید  تا نرم شوند. در نهایت آن ها را از فر درآورده و اجازه دهید تا 

خنک  شوند و میل کنید.  
ë   فواید معجزه گر سیر

یکی از مهم ترین خواص و فواید ســیر، افزایش عملکرد سیستم ایمنی 
بدن  است. این مسئله موجب کاهش خطر ابتلا به بسیاری از بیماری های 
 شایع از جمله سرماخوردگی می شود.  بررسی ها نشان داده است مصرف 
روزانه سیر در بهبود علائم  سرماخوردگی بسیار موثر است؛ بنابراین به 
افرادی که دائما از بیماری  سرماخوردگی رنج می برند، توصیه می شود در 
رژیم غذایی خود از  سیر استفاده کنند. در واقع مصرف سیر خطر ابتلا به 
بیماری های شایع  مانند آنفلوآنزا و سرماخوردگی را به طور چشمگیری 

کاهش داده و در  صورت ابتلا به این بیماری ها، شدت بیماری را نیز کم 
می کند.  ســیر دارای خاصیت آنتی اکسیدانی قوی است، این خواص از 
آلیسین  موجود در سیر می آید که یک ترکیب سولفوری است و با مهار 
 رادیکال های آزاد از سرطان کبد پیشگیری می کند.  در واقع خواص سیر 
از رشد سلول های سرطانی جلوگیری می کند و  باعث مرگ سلول های 
سرطانی می شود.  خوردن سیر باعث کاهش کلسترول بد ) LDL ( خون 
می شود، اما اثر  چندانی بر کلســترول خوب ) HDL ( ندارد. آلیسین، 
سلنیوم و ویتامین  C   موادی هستند که خاصیت آنتی اکسیدانی سیر 
را افزایش می دهند و به  دفع ســموم شیمیایی از کبد کمک می کنند. 
یکی دیگر از ویتامین های  موجود در سیر ویتامین  B ۱۲ است. ویتامین 
 B ۱۲ از التهاب در کبــد  جلوگیری می کند.  این ماده معجزه گر میزان 
کلسترول و تری گلیســیرید خون را کاهش  می دهد، رگ ها را تمیز و 
پاکسازی کرده و خاصیت ارتجاعی آن ها را  افزایش می دهد، فشارخون 
را به خوبی تنظیم و کنترل می کند،  واکنش های ایمنی بدن را افزایش 
می دهد، روند دفع فلزات ســنگین از  بدن با ســرعت بیشــتری انجام 
می شود و سلامت استخوان ها افزایش  می یابد، احساس خستگی کمتر 
شده، راندمان جسمی و روحی افزایش  می یابد، با خوردن سیر طول عمر 
سلول ها بیشتر شده و مانع تشکیل  رگ های واریسی می شود، مفاصل 
کمتر آسیب می بینند و ریه ها  پاکسازی و تمیز می شوند، انگل های روده 
دفع شــده و میزان قند خون  کنترل می شود، افرادی که دچار یبوست 
می شوند با مصرف سیر پخته  می توانند از بروز آن پیشگیری کنند، خطر 

بروز عفونت در دستگاه  ایمنی کاهش می یابد.  

آخرین وضعیت بروز آنفلوآنزا در کشور

گفته می شود برخی از کشورهای همسایه از پزشکان 
ایرانی برای امر  طبابت در حوزه گردشــگری سلامت 
دعوت به کار می کنند و این زنگ  خطری برای توسعه 

گردشگری سلامت در کشور ما تلقی می شود. 
به گزارش بهداشت نیوز:  امروزه از صنعت گردشگری 
ســلامت یا همان  توریســم درمانی، بــه عنوان یک 
صنعت درآمدزا در دنیا یاد می شود که  توانسته برخی 
کشورهای صاحب امکانات در این حوزه را ترغیب کند 
از  پزشکان سایر کشورها نیز برای خدمت به بیماران 

خارجی استفاده کنند. 
گردشگری سلامت در ایران، به رغم فراهم بودن تمامی 
امکانات لازم و  علم و دانش جامعه پزشکی کشور، هنوز 
با چالش های فراوانی مواجه است  و مشکلاتی بر سر راه 

رونق این صنعت در کشورمان وجود دارد. 

قاســم جان بابایی معــاون درمان وزارت بهداشــت 
از حضــور دلالان به عنوان  مهم تریــن چالش حوزه 
گردشگری سلامت کشور نام برد و گفت: حضور  افراد 
ســودجو و دلال در این عرصه، علاوه بر اینکه جایگاه 
جامعه پزشــکی  را تهدید می کنــد، می تواند به نظام 

سلامت کشورمان نیز آسیب بزند. 
وی، خواســتار حضور قدرتمند دانشــگاه های علوم 
پزشــکی در رقابت با  کشورهای همسایه برای جذب 
بیمار خارجی شــد و افزود: ارائــه خدمات  کیفی به 
بیمــاران خارجی و پیگیری روند درمان این افراد بعد 
از رفتن به  کشــور خودشان، یکی از مهم ترین نکاتی 

است که می تواند به واسطه  شرکت های دارای مجوز 
در این عرصه، باعث توسعه صنعت گردشگری  سلامت 

در ایران شود. 
در همین حال، مهدی رضایی معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشــکی تهران،  با اشــاره بــه اهمیت صنعت 
گردشگری ســلامت در رونق اقتصاد درمان و  توسعه 
کشــور، گفت: یکی از نگرانی ها در حوزه گردشگری 
سلامت  کشور، کاهش انگیزه پزشــکان ایرانی برای 

خدمت به بیماران خارجی  است. 
وی توضیح داد: پرداخت هــای پلکانی در این حوزه، 

باعث شده تا پزشــکان  انگیزه کمتری برای خدمت 
به بیماران خارجی داشته باشند و این می تواند  زنگ 

خطری برای صنعت گردشگری سلامت کشور باشد. 
علیرضا عسگری مدیرکل دفتر نظارت و اعتباربخشی 
معاونت درمان  وزارت بهداشت، نیز با اشاره نقش مهم 
توسعه صنعت  IPD  در ارزآوری  کشور، گفت: در حال 
حاضــر این مهم باید برنامه اول دانشــگاه هایی علوم 

 پزشکی برای احیای منابع مالی حوزه سلامت شود. 
وی افــزود: انتظار می رود دانشــگاه های فعال در این 
حوزه حداقل ســه اصل  کلی وزارت بهداشــت یعنی 

حضور کارشناس مســلط به زبان انگلیسی یا  عربی، 
ثبت مشخصات بیمار در سامانه های آواب و سپاس و 
طراحی  سایتی برای معرفی خدمات و پزشکان نامی 

بیمارستان ها را رعایت کنند. 
در حال حاضر شــهرهای تهران، مشــهد و شــیراز، 
به عنوان قطب های  گردشــگری ســلامت در کشور 
شناخته می شوند که بیشــترین بیماران خارجی  را 
پذیرا هستند. وجود امکانات قابل قبول در این شهرها 
و حضور  پزشــکان مجرب و متخصص در رشته های 
مختلف پزشــکی، باعث شده  تعداد زیادی از بیماران 
خارجی کشــورهای منطقه و همسایه برای درمان  به 
بیمارستان های این سه شــهر بیایند. اما، نکته قابل 
تامل، مشکلاتی است  که در مسیر پذیرش و بستری 

بیماران خارجی از ناحیه دلالان وجود دارد. 
در حال حاضر هفت بیمارستان دولتی و سه بیمارستان 
خصوصی تحت  پوشش دانشگاه علوم پزشکی تهران 
دارای مجوز  IPD، سه بیمارستان  دولتی هم در حال 
اخذ مجوز و دو بیمارســتان امام خمینی )ره( و مرکز 
 طبی کودکان هم دارای مجوز موردی در بخش پیوند 

عضو هستند. 
در همیــن حال، علی صادقی تبــار مدیر مرکز فوق 
تخصص درمان  ناباروری ابن ســینا شرایط اقتصادی 
کشــور را فرصتی مناســب برای رونق  گردشــگری 
سلامت در ایران دانست و گفت: بالا رفتن نرخ ارز در 
ایران،  اگرچه باعث ایجاد مشکلاتی در اقتصاد کشور 
شده است، اما در عرصه  گردشگری سلامت می توان 

به آن به چشــم یک فرصت نگاه کرد و با فعال  کردن 
واحد بیماران بین الملل بیمارستان ها و مراکز درمانی 
معتبر کشور و  تقویت زیرساخت های لازم، ایران را به 
یک مقصد ایده آل برای  گردشگری سلامت در منطقه 

تبدیل کرد. 
وی، پایین بودن هزینه های درمان ناباروری در ایران 
را یکی از دلایل  اقبال گردشــگران سلامت به حضور 
در کشورمان دانست و افزود: هزینه  یک سیکل درمان 
ناباروری در ایران ۱۰۰۰ دلار است، اما در  کشورهایی 
مثــل عراق یا قبرس، بین ۵ تا ۶ هــزار دلار، در اروپا 
حدود ۸  تا ۹ هزار یورو و در آمریکا بین ۱۲ تا ۱۵ هزار 
دلار است. بنابراین،  قیمت بسیار پایین خدمات درمان 
ناباروری، در کنار تخصص و تبحر  پزشــکان ما، باعث 
شده است که مراجعان بسیاری از کشورهای منطقه 

به  ویژه کشورهای حاشیه خلیج فارس داشته باشیم. 
صادقی تبار، مهم ترین مانع رشد گردشگری سلامت 
در کشورمان را نبودِ  یک نظام یکپارچه و منظم برای 
معرفی امکانات درمانی کشــور در دیگر  کشورها، به 
ویژه کشورهای منطقه دانست و گفت: متأسفانه اکنون 
 واسطه هایی که هیچ تخصص و دانشی در این زمینه 
ندارند و تنها به سود  خود می اندیشند، در گردشگری 
سلامت فعالیت می کنند و همین امر باعث  شده است 
که رقابتی ناســالم ایجاد شود و گردشگران اطلاعات 
متفاوتی  درباره کیفیــت خدمات مراکز و هزینه های 

درمانی دریافت کنند. 

زنگ خطر طبابت پزشکان ایرانی در کشورهای همسایه

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: مصرف روزانه موسیر 
در  تسکین درد مفاصل و نقرس بسیار موثر است. 

متخصص تغذیه و رژیم درمانی درباره خواص موسیر اظهار کرد: 
موســیر  از خانواده سیر، پیاز و تره فرنگی  است؛ این گیاه بومی 

ایران بوده و  به صورت وحشی می روید. 
وی افزود: در گذشــته طبیبان طب سنتی برای درمان و بهبود 
بیماری هایی  همچون نقرس، آرتریت، التهاب در قســمت های 
مختلف بدن، اسهال، درد  معده و هموروئید از این گیاه استفاده 

می کردند. 
جوزدانی درباره خواص موسیر در طب مدرن بیان کرد: پزشکان 
 امروزی  معتقدند که این گیاه باعث جلوگیری از بروز ســرطان 
می شــود و  در کاهش فشــارخون، قند خــون، چربی خون و 

همچنین  حفظ کلیه ها و کبد  بسیار موثر است. 
وی توصیه کرد: گیاه موسیر را می  توان جایگزین آنتی اکسیدانها 

و آنتی  بیوتیک های شیمیایی کرد. 
این متخصص تغذیه گفت: ترکیبات سولفور در گیاهانی همچون 
موســیر،  پیاز و سیر سبب خواص پزشــکی و بوی تند در آنها 

شده است. 
جوزدانی بیان کرد: موســیرها سرشار از پلی فنول، فلاونوئید و 
کوئرستین  هستند که این مواد خاصیت ضد التهابی و درد دارند. 
این متخصــص تغذیه و رژیم درمانی ادامــه داد: مصرف روزانه 
موسیر،  بافت های اســتخوانی را افزایش داده و در تسکین درد 

مفاصل و نقرس  بسیار موثر است. 
جوزدانی تصریح کرد:  برای استفاده حداکثری از سولفورِ موسیر 
بهتر  است چند دقیقه قبل از پخت، این گیاه  را خورد کرده و یا 
قبل از پخت،  آب لیمو یا آب نارنج یا سرکه به آن اضافه کنند این 
امر باعث می شود که   ترکیبات گوگردی، موجود در موسیر باعث 

افزایش اثرگذاری مطلوب بر  بدن انسان  شود. 
این متخصص تغذیه گفت: یکی از خواص مهم گیاهانی همچون 
ســیر و  موسیر خواص گندزدائی آن است که برای دفع انگل ها 

همراه غذا از آن  استفاده می شود. 
وی در پایان تاکید کرد: زیاده روی در خوردن موسیر خام برای 
افراد  گرم مزاج مضر بوده و بشدت حرارت بدن را افزایش می دهد. 
اگر قصد  تهیه ماست موسیر را دارید از ماست های کم چرب به 
همراه موســیر تازه و  کمی پونه و فلفل به جای نمک استفاده 

کنید. 

در طب ســنتی ایران، شیر تقویت کننده قلب و در درمان 
برخی  بیماریهای روحی و روانی مثل افسردگی و وسواس، 
عفونت های ریه و  برخی مشــکلات گوارشی مفید و موثر 

شمرده شده است. 
دکتــر ابراهیم خادم، متخصص طب ســنتی در خصوص 
جایگاه لبنیات در  طب سنتی گفت: حکما اساسا طبیعت 
کلی شــیر را گرم و تر می دانند.  شــیر گاو، گوسفند و بز 
جهت تغذیه انسان مناسب شمرده شده است، شیر  خوب و 
سالم، قوام معتدل دارد، سفید رنگ و صاف است و طعمی 

 متمایل به شیرینی دارد. 
وی در ادامــه گفت: در طب ســنتی ایران، شــیر تقویت 
کننده قلب و در  درمان برخــی بیماریهای روحی و روانی 
مثل افسردگی و وسواس،  عفونتهای ریه و برخی مشکلات 

گوارشی مثل یبوست مفید و موثر  شمرده شده است. 
وی افزود: مصرف همزمان شیر با غذاهای ترش، ماهی  تخم 

مرغ در  تجربیات حکما نهی گردیده است. 
وی گفت: توصیه می شــود در هر لیوان شیر، یک قاشق 

عسل حل شده  و نوشیده شود. 
خادم گفت: کره نیز به عنوان یکی از مشتقات شیر، دارای 
طبیعتی گرم  و تر می باشد و مصرف آن خصوصا همراه با 
شکر چاق کننده است.  کره گاو، لطیف ترین انواع کره است. 
وی اظهار داشت: زیاده روی در مصرف کره جدا از ایجاد و 
تشدید  مشکلات قلبی و عروقی که به دلیل کاهش تحرک 
و فعالیتهای جسمی  در دنیای امروز افزایش یافته، در معده 

افراد نیز ایجاد ضعف و سستی  نموده و به سوء هاضمه منجر 
می گردد. 

وی در خصوص پنیر گفت: طبیعت آن سرد و تر می باشد. 
خوردن مغز  گردو با پنیر هم در طب سنتی و هم در آموزه 

های اسلامی توصیه  گردیده است. 
وی اضافه کرد: هر چه پنیر کهنه تر باشــد طبیعت آن به 

سمت گرمی و  خشکی می رود.  
وی تصریح کرد: ماست نسبت به دوغ به دلیل داشتن چربی 

بیشتر،  غذائیت بیشتری دارد. 
وی در پایان گفت: ماســت موجب افزایش رطوبت بدن و 
کاهش تشــنگی  می شود. نعنای خشک، زیره، گل سرخ و 
زنجبیل  بر روده بعنوان  مصلحات ماســت در طب سنتی 

توصیه می گردند. 

مصرف همزمان شیر با این خوراکی ها ممنوعبا این ماده غذایی از درد مفاصل در اَمان بمانید

  

انجام برخی از اشــتباهات در ساعت های 
پایانی شــب باعث ابتلای افــراد  به انواع 

بیماری ها و افزایش شدید وزن می شود. 
داشــتن اندام مناسب، تغذیه کافی، وزن 
ایده آل و پوســت شــفاف از  مهم ترین 
دغدغه های جامعه بشــری است. انجام 
برخی اشــتباهات در این  زمینه منجر به 
بروز انواع بیماری ها و اضافه وزن در افراد 

می شود. 
ë  مصرف مواد غذایی در پایان

شب
بسیاری از افراد بر اساس باورهای اشتباه به 
خوردن مواد غذایی به  خصوص وعده های 
ســنگین و پر حجم مانند مصرف سالاد 
کاهو همراه  با سس مایونز فراوان یا سیب 
زمینی ســرخ کرده در ساعت های شب 
مــی  پردازند و نمی دانند که خوردن این 
وعده های غذایی چه بلایی بر  سرشان می 
آورد. اما بهتر است بدانید که مصرف غذا 
در زمان  نامناسب مخصوصا قبل از خواب 

در هنگام شب باعث افزایش بی رویه  وزن 
خواهد شد. طبق نظر بیشتر متخصصان 
تغذیه و رژیم درمانی اگر  افراد تا دو ساعت 
قبل از خواب مواد غذایی مصرف نکنند و 
با اندکی  احساس گرسنگی به رختخواب 
بروند می توانند شاهد کاهش وزن   خود 

 باشند. 
ë  مواجهه مستقیم با نور در

شب
یکــی از مهم ترین عادت هــای زندگی 
جامعه بشری قرار گرفتن آنها در  معرض 
نور هنگام شب یا در موقعیت های تاریک 
است برای مثال  کسانی که به عنوان راننده 
هنگام شــب در جاده ها و خیابان ها به 
حرفه  رانندگی مشغول هستند و یا افرادی 
که در رختخواب با گوشــی موبایل  بازی 
می کنند نســبت به بقیه افراد زودتر در 
معرض ابتلا به انواع  سرطان های گوناگون 
به خصوص سرطان چشم، پرخاشگری، 
اختــلالات  روانی، افزایش اســترس، بی 
خوابی یا بــد خوابی و چاقی بیش از حد 

 قرار می گیرند. 
ë تنظیم نکردن ساعت خواب

یکی از مهم ترین نیازهای موجود در بدن 
انســان خواب کافی است. باید  بدانید که 
هر انسان در طول شبانه روز برای تقویت 
نیروی بدنی و  سیســتم ایمنی خود به 
مدت ۶ الی ۸ ســاعت اســتراحت کافی 
احتیاج دارد.  اما گاهی اوقات مشغله  کاری 
و عوامــل مختلف باعث بــر هم خوردن 
 تعادل ساعت خواب انسان می شود که این 
عدم همانگی و تعادل می  تواند انسان را به 
بیماری های گوناگونی مانند: کم خوابی، 
تشدید استرس  یا اضطراب، افزایش وزن و 

بالا رفتن چربی در بدن مبتلا کند. 

اخبار

 ۳ اشتباه رایج که باعث افزایش وزنتان می شود


